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وزیر بهداشت: 

شایع ترین ویروسی که افراد به آن 
مبتلا هستند آنفلوآنزا است

معاون شهردار تهران در گفتگو با پیشرو :

سهم استفاده ناوگان حمل و نقل عمومی 
پایتخت از سوخت پاک به ۷0 درصد می رسد

استمرار محکومیت جنایات رژیم 
کودک کش صهیونیستی 

در ۵ استان کشور

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون هیچ نوع سندی دال بر 
اینکه ویروس خاصی در چین باشد گزارش نشده است.

جمع  در  دولت  هیئت  جلسه  حاشیه  در  عین اللهی  بهرام 
خبرنگاران با اشاره به گزارشی که سازمان بهداشت جهانی از 
چین خواسته تاکید کرد: تاکنون هیچ نوع سندی دال بر اینکه..

هرمزی گفت: اتوبوس ها، تاکسی ها و موتورسیکلت ها، سهم عمده ای در »آلودگی 
زمستانه« هوای تهران دارند. محسن هرمزی معاون شهردار تهران با تأکید بر اینکه 

سمت  به  که  سال هاست  جهان،  پیشرفته  کشورهای  از  بسیاری 
برقی سازی رفته اند و در برخی شهرها، ناوگان حمل و نقل عمومی به 
مثل  نمونه، کشوری  عنوان  به  افزود:  است،  برقی شده  کامل  طور 
فرانسه، قصد دارد تا سال 2۰3۰، تردد همه خودروها به جز خودروهای 

روز جمعه ۱۰ آذر ماه بعد از اقامه نماز جمعه، تظاهرات حمایت از مقاومت 
ایلام، خوزستان، هرمزگان، خراسان شمالی و  در استان های 

آذربایجان غربی، برگزار خواهند داد.
تبلیغات  هماهنگی  شورای  اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش  به 

اسلامی، شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی در اطلاعیه ای..

رئیس کل بانک مرکزی در دیدار با همتای سوریه ای بر ضرورت توسعه همکاری  
پولی و بانکی میان ایران و سوریه تاکید و اعلام کرد: نخستین بانک ایرانی در 
بانک  سوریه به زودی کار خود را آغاز می کند.محمدرضا فرزین رئیس کل 
مرکزی در سفری کوتاه به دمشق در دیدار با محمد هزیم رئیس بانک مرکزی 
سوریه گفت: افزایش مناسبات بانکی، تجاری و سرمایه گذاری های مشترک در 

دستور کار جدی تهران و دمشق است.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به توسعه بانکداری الکترونیک و 

شبکه کارتی ایران و آمادگی بانک مرکزی برای همکاری های ..
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آینده اقتصادی به نفع تولید کننده و 
دهک های پایین خواهد بود

سرمقاله / علی شریفی نژاد  
اقتصاد ایران در چند دهه اخیر بر پایه اقتصاد یارانه ای بوده است به این معنا که 
در راستای انجام واردات به شرکت های واردکننده یارانه تخصیص پیدا می کرده 
است.تخصیص یارانه و ارز به وارد کننده موجب کاهش میل به سرمایه گذاری 
می شود در نتیجه تولید داخل تضعیف و حجم اشتغال پایین می آید لذا کشور 
به سمت و سوی یک اقتصاد وابسته و پنهان سوق پیدا می کند.یکی دیگر از 
تبعات وابستگی به اقتصاد یارانه ای افزایش شکاف طبقاتی است. دلیل عمده آن، 
رانت حاصل از اختصاص یارانه و ارز به بخش خصوصی بوده است از طرف دیگر 
کنترل این شرایط اقتصادی از دست دولت خارج و موجب تقویت اقتصاد تورمی و 
افزایش رکود می شود به همین دلیل علی رغم تلاش دولت های قبل برای کنترل 
بازار اما این امر اتفاق نمی افتاد و نتیجه معکوس داشت.تقویت واردات و تضعیف 
صادرات یکی دیگر از تبعات اقتصاد یارانه ای است که نتیجه آن این است که ما 
بیشتر مصرف کننده خواهیم بود، بخش تولیدی کم رونق و میل به صادرات کم 
می شود.دلیل اصلی بیمار بودن اقتصاد کشور وابسته بودن به واردات است در 
صورتی که چرخ تولید داخل همطراز با جمعیت کشور باشد هیچ وقت دچار تورم 
نمی شدیم اما با انجام واردات بی رویه رانتی شاهد افزایش تورم در جامعه هستیم.

طرح اقتصادی دولت جدید، بزرگ ترین اصلاح اقتصادی در ایران است، هنگامی 
که اقتصاد کشور تولید محور باشد، اشتغالزایی افزایش و میل به سرمایه گذاری و 

صادرات زیاد می شود.
طرح اقتصادی دولت مافیا شکنی کرده است

طرح اقتصادی دولت جدید، دقیقاً نقطه مقابل تبعیض و رانت ایستاده و به یک 
معنا مافیا شکنی کرده است. در این طرح یارانه حذف نشده است بلکه از وارد 

کننده به مردم منتقل شده است و به عبارت دیگر واسطه حذف شده است.این 
طرح اقتصادی، بزرگ ترین کمک به اشتغال داخلی محسوب می شود. یارانه آزاد 
شده که مستقیم به دست مردم می رسد، موجب افزایش قدرت خرید طبقه پایین 
می شود در نتیجه به واسطه اجرای این طرح، آینده قطع یقین به نفع عموم مردم 

به خصوص دهک های پایین جامعه خواهد بود.
رسیدن یارانه مستقیم به دست مردم موجب شکوفایی اقتصاد واقعی و از بین 
رفتن اقتصاد کاذب می شود، بر این اساس فرد یا گروهی که بدون اتکا به رانت 
اما  واقعی در کشور کمک کرده است  اقتصاد  به  اقتصادی کند  فعالیت  بتواند 
تاکنون بسیاری از فعالیت های اقتصادی وابسته به رانت و اقتصاد یارانه ای بوده 
است لذا چنین اقتصادی کاذب است.بر اساس این طرح تا چند سال آینده وضعیت 
درآمدی دهک های پایین بهبود پیدا می کند. تا قبل از اجرا شدن طرح اقتصادی 
دولت جدید، کالاها به دلیل داشتن یارانه موجب وسوسه قاچاقچی برای انتقال 
کالاهای اساسی به خارج از مرز می شده است چراکه صرفه اقتصادی داشته و با 
چند برابر قیمت به فروش می رسیده است اما در شرایط فعلی که کالا به قیمت 
آزاد عرضه می شود، برای قاچاقچی صرفه اقتصادی ندارد درنتیجه قاچاق نیز ریشه 
کن می شود.بر اساس طرح اقتصادی دولت، افراد دیگر با اقتصاد رانتی درآمد 
هنگفت به دست نمی آورند چرا که ملاک موفقیت فقط تلاش و رقابت خواهد 
بود. واردات بی رویه خود نیز نوعی تحریم محسوب می شود که اجرای طرح 
فعلی، این تحریم را برداشت.در این طرح وارد کننده به دنبال مواد اولیه تولید 
می رود، هنگامی که یارانه از واردات حذف می شود، منابع ارزی دولت زیاد می شود 
در نتیجه قدرت دولت بیشتر و نفوذ واسطه ها و مافیا کم می شود.وجود واسطه 
در اصل خوب و قابل قبول است اما باید در چارچوبی که برای آنها تعریف شده 
است فعالیت کنند. رونق تولید داخل موجب شکوفا شدن شرکت های دانش بنیان 
خواهد شد چراکه میل فرار مغزها بسیار کاهش پیدا می کند.پیشرفت و بهبود 
ساختارهای اقتصادی از دیگر نتایج طرح اقتصادی دولت جدید است. شغل های 

واسطه گری به سوی تولید و صادرات سوق پیدا می کنند.

رییسی:

مقابله با آسیب های اجتماعی با 
رویه های گذشته امکان پذیر نیست

یادداشت

علاج زخم مهلک تورم 
در کلید واژه تولید

تورم زخمی است بر پیکره اقتصادی کشور که مدت هاست 
سایر اعضای این پیکره را بیمار کرده است و درد اصلی 
ناشی از این زخم را مردم و آحاد جامعه و بویژه اقشار آسیب 

پذیر میکشند.
معیشت مردم سالهاست به مخاطره افتاده و سفره مردم هر 

روز کوچک تر می شود.
زخمی که علاج آن یک کلید واژه مهم است: " تولید".

اهمیت این معضل اقتصادی کشور و عمق آسیب های ناشی 
از آن به همه ارکان کشور، به حدی است که امسال رهبر 
انقلاب خود به طور مستقیم به این موضوع ورود کرده و 
شعار سال ۱۴۰2 را بر " مهار تورم و رشد تولید" بنا نهادند.

ایشان صحه گذاری بر رشد و توسعه تولید را کلید اصلی 
مهار تورم برشمردند و حمایت از تولیدکنندگان و سرمایه 
گذاران بخش تولید و بویژه حمایت از شرکت های دانش 

بنیان را سرلوحه برنامه دولت در سال پیش رو دانستند.
اهمیت تولید مبحثی است که ایشان در سال های گذاشته 
نیز بر آن تاکید کردند و این بیانگر نقش کلیدی عنصر 
تولید در نجات اقتصادی کشور از بحران های پیش روست.

اما اینکه تا چه حد حمایت از تولید در کشور عملیاتی شده 
هنوز به بازنگری بیشتری نیاز دارد.

رشد تولید نیاز به رفع موانع دارد و رفع موانع یعنی سنگ ها 
نقدینگی های  و  برداشتن  کننده  تولید  پای  پیش  از  را 
این  سرگردان را به سمت چرخه تولید هدایت کردن و 
به یک برنامه ریزی عمیلاتی دقیق از سوی تیم اقتصادی 

دولت نیاز دارد.
رفع موانع و بروکراسی های دست و پاگیر که تولیدکننده را 
دلسرد می کند و کمک به بخشودگی جرایم مالیاتی لازم 
است بیش از پیش و این بار با نگاهی راه حل محور در 

دستور کار قرار گیرد.

توسعه تولید به سرمایه گذاری نیاز دارد و سرمایه گذار 
امنیت و انگیزه می خواهد. باید زمینه ثبات اقتصادی هر چه 
بیشتر فراهم شود و ریسک سرمایه گذاری به حداقل برسد 

و از سرمایه گذار حمایت شود.
اینکه سرمایه گذار به بازدهی سود و سرمایه خود مطمئن 
بالا  را  تولید  برای سرمایه گذاری در بخش  انگیزه  باشد 

می برد.
ثبات بازار، ثبات نرخ ارز را می طلبد و تنظیم بازار ارز نیاز به 
یک برنامه ریزی اصولی و استراتژی راهبردی از سوی تیم 

اقتصادی دولت و مسئولین دارد.
بازارهای  التهابات  و  هیجانات  بدلیل  که  سرمایه هایی 
نامطمئن به سمت بازارهای موازی طلا و سکه و ارز و.... 
سرازیر شده اند باید با ایجاد احساس اطمینان و امنیت در 

مردم به سمت صنعت و تولید هدایت شوند.
پدیده  این  با  مقابله  و  قاچاق  مهار  در  دولت  عزم جدی 
مخرب اقتصادی عاملی بسیار مهم و تعیین کننده در مهار 

تورم است.
باید با واردات غیرضروری کالاهایی که امکان تولید آنها در 
کشور فراهم است و ارزبری بالایی دارند مقابله شود و از 

تولید این کالاها در کشور حمایت شود.
شرکت های دانش بنیان در این برهه می توانند نقشی بسیار 
کلیدی در تولید کالاهایی ایفا کنند که تا امروز امکان تولید 
آنها در کشور فراهم نبوده و به واردات وابسته بوده و با 
فراهم کردن دانش و توان فنی تولید این محصولات زمینه 
خودکفایی و جلوگیری از خروج ارز در کشور را فراهم کنند 
و این به یک سرمایه گذاری جدی در عرصه دانش بنیان 
و حمایت عملی از این شرکت ها، دانش پژوهان و نخبگان 

کشور نیاز دارد.
و در پایان برخورداری از تمام ظرفیت ها و پتانسیل های 
کشور از جمله اقلیمی، کشاورزی، ذخایر معدنی و ثروت های 

نهفته سرزمینی یک نگاه جدی و عملیاتی را می طلبد.
نگاهی که شاید همواره خواهان آن بوده ایم اما کمتر در 

عرصه عمل به آن پرداخته ایم./ مهدی کریمی تفرشی
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وحیدی :
افغانستانی های بدون مجوز به کشور 

خود بازمی گردند
برآوردهای  اساس  بر  گفت:  کشور  وزیر  حاجیان:  پریا 
آماری، تعداد افغانستانی های حاضر در کشور ما حدود 
نفر است و آن هایی که دارای مجوز حضور  ۵ میلیون 
در کشورمان نیستند، باید به کشور خود بازگردند.احمد 
افغانستانی های  آمار  خصوص  در  کشور  وزیر  وحیدی 
حاضر در کشورمان و نیز سیاست ساماندهی آنان، گفت: 
بر اساس برآوردهای آماری، تعداد افغانستانی های حاضر 
در کشور ما حدود ۵ میلیون نفر است.وی افزود: طرح 
ساماندهی مهاجران در دو بخش است؛ یعنی آن دسته 
از افغانستانی هایی که مجوز دارند و آن دسته که مجوز 
حضور در کشورمان را ندارند. بنابراین آن هایی که دارای 
مجوز حضور در کشورمان نیستند باید برگردانده شوند اما 
آن هایی هم که دارای مجوز هستند که می تواند مجوز 
کار باشد یا فعالیت اقتصادی و سرمایه گذاری، بایستی بر 
اساس چارچوب های ساماندهی شده که در دست اجرا 
است، اقدام های لازم صورت گیرد.وزیر کشور تاکید کرد: 
برای مهاجران مجوزدار، شناسه یکتا صادر می شود که بر 
اساس آن شناسایی می شوند و باید تاکید کنم شناسه و نه 
شناسنامه برای آنان صادر می شود.وحیدی اذعان داشت: 
در طرح ساماندهی مهاجران برابر نیازهایی که وجود دارد، 
اقدام خواهیم کرد؛ به عنوان مثال در جایی که تقاضا برای 
نیروی کار وجود دارد، مهاجرانی که می توانند این نقش را 
ایفا کنند، به آن ها اجازه فعالیت داده می شود.وزیر کشور 
خطاب به هیأت حاکمه افغانستان گفت: هیأت حاکمه 
افغانستان باید شرایطی را فراهم کنند و محیط داخل 
افغانستان را به گونه ای در نظر بگیرند که مهاجران عزیز 
بتوانند به سوی خانه و کاشانه خود بازگردند؛ البته در این 
خصوص طالبان از ما فرصتی خواسته تا بتوانند شرایط 
یعنی  فراهم کنند.  با مجوز  بازگشت مهاجران  برای  را 
آن هایی که دارای مجوز هستند، شرایط برای بازگشتشان 

فراهم شود و به کشور خود بازگردند.

انرژی  سازمان  رئیس  اسلامی  محمد 
دولت  هیأت  نشست  حاشیه  در  اتمی 
داشت:  اظهار  خبرنگاران،  جمع  در 
مسئولیت هر گونه اتفاق برعهده آژانس 
انرژی اتمی است، زیرا رژیم صهیونیستی 
ان پی تی و پادمان را امضا نکرده است 
و امروز این رژیم در حال تهدید جهان با 

بمب اتمی است.
شورای  جلسه  از  قبل  افزود:  وی 
آژانس  به مدیر کل  نامه ای  حکام طی 
گفتم  وی  به  اتمی  انرژی  بین المللی 

که وزیر رژیم صهیونیستی به صراحت، 
فلسطینی ها را تهدید به استفاده از سلاح 
هسته ای کرد.رئیس سازمان انرژی اتمی 
تصریح کرد: همچنین نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی مهرماه در سازمان ملل و 
در جلسه اجلاس مجمع عمومی گفت 
هسته ای  تهدیدات  با  را  ایران  باید  که 
از  باید  که  کرد  مطرح  و  کنیم  مواجه 
سلاح هسته ای علیه ایران استفاده کنیم.

کل  مدیر  به  ما  داشت:  بیان  اسلامی 
این  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس 

برای  تاکید کردیم که شما  را  موضوع 
عدم اشاعه، مسئولیت دارید و وقتی که 
شما در برابر طرفی که نه »ان پی تی« را 
امضا کرده و نه متعهد به پادمان است و 
هیچ گونه اجازه دسترسی به آژانس هم 
نمی دهد و به صراحت هم اعلام می کند 
که از سلاح هسته ای استفاده می کند، 
قوانین  نقض  این  ندارید،  موضع گیری 
بین المللی است و وظیفه مدیر کل است 

که به شورای امنیت گزارش دهد.
رئیس سازمان انرژی اتمی تصریح کرد: 

با این آگاهی که امروز مردم در سراسر 
جهان پیدا کرده و از مظلومیت فلسطین 
حمایت کردند، موجبات رسوایی هرچه 

بیشتر رژیم صهیونیستی فراهم شد.
اسلامی با تاکید بر اینکه امروز بیش از 
در  رژیم  این  ماهیت  دیگری  زمان  هر 
امیدواری  ابراز  است،  شدن  افشا  حال 
سازمان های  که  برسد  روزی  کرد: 
بین المللی کارایی خود را داشته باشند 
و به معنای واقعی کلمه صلح و امنیت 

بین المللی را تأمین کنند.

اسلامی در حاشیه هیأت دولت:

آژانس به تهدیدات اتمی رژیم صهیونیستی ورود کند

امیر صباحی فرد در بازدید از 
سایت موشکی مرصاد:

تجهیزات دفاعی بومی عامل کم اثر 
شدن تهدیدات دشمن است

سامانه ها  گفت:  ارتش  هوایی  پدافند  نیروی  فرمانده 
مقابله  برای  نه تنها  هوایی  پدافند  نیروی  تجهیزات  و 
کردن  کم اثر  برای  بلکه  دشمن  هوایی  تهدیدات  با 
علیرضا  می شوند.امیر  ساخته  و  طراحی  تهدیدات  این 
صباحی فرد فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش با حضور در 
گروه پدافند هوایی شهید نیک اندیش تبریز از بخش های 
مختلف سایت موشکی مرصاد بازدید کرد و توان رزمی و 
آمادگی دفاعی این سایت موشکی را مورد ارزیابی قرار 
داد.امیر صباحی فرد در این بازدید اظهار داشت: با توجه به 
تهدیدات موجود در پیرامون ایران اسلامی و فرامنطقه در 
بالاترین سطح از آمادگی رزمی و توان دفاعی قرار داریم.

وی با اشاره به اینکه پدافند هوایی به صورت لحظه ای 
متناسب  تاکتیکی  اقدامات  و  رصد  را  هوایی  تحرکات 
و  سامانه ها  امروز  گفت:  می دهد،  انجام  را  تهدیدات  با 
تجهیزات ما نه تنها برای مقابله با تهدیدات هوایی دشمن، 
بلکه برای کم اثر کردن تهدیدات آن ها طراحی و ساخته 
کرد:  خاطرنشان  هوایی  پدافند  نیروی  می شود.فرمانده 
علت اینکه دشمنان جرأت نگاه چپ به آسمان ایران را 
ندارند، ناشی از اقتداری است که به واسطه نیروی انسانی 
مؤمن، متخصص و تجهیزات پیشرفته بومی برای کشور 

ایجاد شده است.

رفع  اینکه  بیان  با  جمهور  رییس 
آسیب های اجتماعی با رویه های گذشته 
و اقدامات معمول امکان پذیر نیست بر 
ضرورت بازنگری در فرآیند تصمیم تا 

اقدام و عمل در این حوزه تاکید کرد.
رئیسی  ابراهیم  سید  الاسلام  حجت 
در جلسه بررسی آسیب های اجتماعی 
دغدغه مندانه،  انگیزه  شد،  برگزار  که  
و  تخصصی  احصاء  و  مسیله  شناخت 
روشمند راهکارها را لازمه مقابله مؤثر 
بر  و  دانست  اجتماعی  آسیب های  با 
نظارت ویژه بر چگونگی اجرای راهکارها 
به عنوان ضمانت اجرایی آنها تاکید کرد.

اینکه  با بیان  رئیس جمهور همچنین 
رویه های  با  اجتماعی  آسیب های  رفع 
گذشته و اقدامات معمول امکان پذیر 
فرآیند  در  بازنگری  ضرورت  بر  نیست 
این حوزه  در  عمل  و  اقدام  تا  تصمیم 

تاکید و تصریح کرد: لازمه جبران عقب 
تحولی  حرکت  گذشته،  ماندگی های 

توأم با کار جهشی و جهادی است.
رئیس جمهور همچنین وزیر کشور را 
مکلف کرد میزان اثربخشی و کارآمدی 

آسیب های  با  مقابله  به  مربوط  قوانین 
تا در صورت  بررسی کند  را  اجتماعی 
اقدامات  آنها  اصلاح  به  نسبت  لزوم 
لازم صورت گیرد.رئیسی طرح نهضت 
سلامت اجتماعی در کشور را از جمله 

جهت  در  دولت  برنامه های  مهمترین 
اجتماعی  آسیب های  و  مشکلات  رفع 
کار  نیازمند  را  آن  تحقق  و  شمرد  بر 
جهادی دانست.رئیس جمهور در ادامه 
با اشاره به اهمیت مردمی سازی مقابله 
از  بهره گیری  اجتماعی،  آسیب های  با 
کارکرد و ظرفیت های کم نظیر مساجد 
را در راستای رفع آسیب های اجتماعی 
بیان  با  همچنین  خواستار شد.رئیسی 
اینکه همه دستگاه های اجرایی در مقابله 
سهم،  دارای  اجتماعی  آسیب های  با 
نقش و مأموریت هستند و سیاست های 
نظام و دولت برای مقابله با این آسیب ها 
باشد،  اولویت دستگاه های مذکور  باید 
سازمان اجتماعی کشور را ملکف نمود 
که پیگیری جدی انجام وظایف دستگاه 
اجرایی را در رفع آسیب های اجتماعی از 

آنها مطالبه گری نماید.

رییسی:

مقابله با آسیب های اجتماعی با رویه های گذشته امکان پذیر نیست

بهداشت،  وزیر  نیایش:  مجتبی  سید 
درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون 
ویروس  اینکه  بر  دال  سندی  نوع  هیچ 
نشده  گزارش  باشد  چین  در  خاصی 
است.بهرام عین اللهی در حاشیه جلسه 
هیئت دولت در جمع خبرنگاران با اشاره 
به گزارشی که سازمان بهداشت جهانی 
تاکنون  کرد:  تاکید  خواسته  چین  از 
ویروس  اینکه  بر  دال  سندی  نوع  هیچ 
باشد  بیماری جدید خاصی در چین  و 
مواردی  تمام  بنابراین  نشده،  گزارش 

که مطرح می شود به صورت گزارشات 
بهداشت  سازمان  ولی  است،  غیرموثق 

جهانی در حال بررسی است.
وی درباره تخصیص ارز برای واردات دارو 
نیز گفت: ما امسال با هماهنگی خیلی 
خوبی که با سازمان برنامه و بانک مرکزی 
داشتیم توانستیم ارز مورد نیاز خودمان را 
به مقدار کافی دریافت کنیم و این باعث 
از  ما  دارویی  وضعیت  امسال  که  شده 
سال گذشته خیلی بهتر است.عین اللهی 
ویروس  وضعیت  مورد  در  همچنین 

کرد:  اظهار  کشور  در  کرونا  و  آنفلوآنزا 
داریم  بیماری های فصلی  ما یک سری 
که آنفلوآنزا از جمله این بیماری هاست 
شروع  شهریور  حدود  در  معمولا  که 
می شود و تا اواخر پاییز و اوایل زمستان 
ادامه پیدا می کند. در سال های گذشته 
کرونا هم این کار را انجام می داد. ابتدا 
فکر می کردند که کرونا ویروس فصلی 
است، ولی بعدا دیدند که در همه فصول 
ادامه داد: در بررسی  ایجاد می شود.وی 
آن  به  افراد  که  ویروسی  شایع ترین  ما 

مبتلا هستند همان آنفلوآنزاست و از بین 
بیمارانی که بستری می شوند ۵ درصد 
و  کروناست  به  مربوط  بدحال  بیماران 
9۵ درصد آنفلوآنزاست. از نظر انتشار در 
این مدت کرونا، همه تمرین کردند که 
چگونه از بیماری جلوگیری کنند. اولین 
و مهم ترین مساله این است که کسانی 
حتما  دارند  سرماخوردگی  علائم  که 
باید ماسک بزنند و رعایت فاصله داشته 
خودشان  برای  کار  این  چون  باشند. 
نیست، بلکه برای سلامتی دیگران است.

وزیر بهداشت: 

شایع ترین ویروسی که افراد به آن مبتلا هستند آنفلوآنزا است

42 درصد نهمی ها »هنرستان« رفتند
وزیر  فرهنگی  و  پرورشی  معاون  میری:  فاطمه  سیده 
اینکه سال گذشته یک  به  اشاره  با  آموزش و پرورش، 
تحصیل  نهم  پایه  در  دانش آموز  هزار   ۲۰۰ و  میلیون 
کردند، گفت: امسال حدود ۴۲ درصد نهمی ها با رشد 
سه درصدی نسبت به سال قبل، به هنرستان رفتند.اصغر 
باقرزاده در مراسم بیست و پنجمین مانور سراسری زلزله 
که با شعار »مدرسه ایمن و جامعه تاب آور« که صبح 
امروز در سراسر کشور برگزار شد، اظهارکرد: سال قبل 
حدود یک میلیون و ۲۰۰ هزار دانش آموز در پایه نهم 
داشتیم که از این تعداد حدود ۳۸.۵ درصد به هنرستان ها 
رفتند. وی ادامه داد: در واقع سوق دادن دانش آموزان به 
سمت هنرستان ها امسال رشد سه درصدی داشت لذا در 
سال جاری حدود ۴۲ درصد بچه ها به هنرستان رفتند. 
معاون پرورشی و فرهنگی وزیر آموزش و پرورش تاکید 
کرد: رویکرد دولت و آموز ش و پرورش این است که 
بچه ها از طریق برنامه رسمی و غیر رسمی یک مهارت 
یاد بگیرند. وی ادامه داد: آموختن مهارت جزو وظایف 
و  آموزش  جدید  رویکرد  و  است  پرورش  و  آموزش 
پرورش این است که فرصت بیشتری را برای یادگیری 
و یاددهی مهارت ها و فعالیت ها برای بچه ها ایجاد کنند. 
یکی از این موقعیت ها و زمینه های یادگیری مهارت ها، 
برنامه هایی است که در حوزه مقابله با بلایای طبیعی برای 
شما تدارک دیده می شود. از مدیران کل خواسته ایم تا 
این رویکرد مهارت محور را تقویت کنند.باقرزاده تاکید 
کرد: بهترین زمان برای فرهنگ سازی دوره کودکی و 
نوجوانی است. هرچه در کودکی و نوجوانی یاد بگیریم 
و به آن پایبند شویم، در ادامه زندگی آن رفتار و مهارت 
و تخصص عمیق می شود و باقی می ماند. وی در پایان 
سخنان خود از دانش آموزان خواست حتما در یک تشکل  

دانش آموزی مثل جمعیت هلال احمر عضو شوند.

عضو کمیسیون کشاورزی، آب و منابع 
طبیعی با بیان اینکه اجرای سریع و 
مهمترین  کاداستر  حدنگاری  کامل 
است،  کشاورزی  بخش  زیرساخت 
سندهای  و  حدنگاری  باید  گفت: 
تحول  سند  بروزرسانی  در  رسمی 

قضایی مورد توجه باشد.
کمیسیون  عضو  علی زاده،  اکبر  علی 
کشاورزی، آب و منابع طبیعی با اشاره 

قضایی،  تحول  سند  بروزرسانی  به 
گفت: اجرای سریع و کامل حدنگاری 
بخش  زیرساخت  مهمترین  کاداستر 

کشاورزی است.
از  زیادی  موارد  کرد:  اظهار  وی 
اختلافات  درباره  قضایی  پرونده های 
زمین است که ناشی از سند دستی 

و فقدان حدنگاری است.
عضو کمیسیون کشاورزی، آب و منابع 

طبیعی با بیان اینکه مجلس شورای 
اسلامی برای این مسئله طرحی به نام 
اموال  معاملات  رسمی  ثبت  به  الزام 
گفت:  کرد،  تصویب  را  منقول  غیر 
وقتی اسناد رسمی باشد پیگیری آن 
انجام  راحتی  به  قضایی  مراجع  در 
می شود، از سویی دیگر نیز با توسعه 
کشور  زمین های  همه  حدنگاری 
دارای شناسنامه می شوند و بر اساس 

اطلاعات رقمی و دیجیتالی مشخص 
خواهند شد.

توجه  لزوم  بر  تاکید  ضمن  علی زاده 
در  رسمی  سندهای  و  حدنگاری  به 
بروزرسانی سند تحول قضایی، گفت: 
اگر این دو مورد با عنوان زیرساخت 
قضایی مورد توجه باشد و ثبات ایجاد 
نظام  دغدغه های  از  بسیاری  شود 

حاکمیتی برطرف خواهد شد.

اجرای سریع و کامل حدنگاری مهمترین زیرساخت برای بخش کشاورزی

وزیر ارتباطات در حاشیه جلسه هیأت دولت؛
تمام خدمات دولت تا پایان 
برنامه هفتم هوشمند می شود

مائده فرخی: وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان 
اینکه تا پایان برنامه هفتم هیچ کسی برای هیچ خدمتی 
مراجعه حضوری نخواهد کرد، گفت: در برنامه هفتم 
هم تکلیف شده که هر دستگاهی سالی ۲۰ واحد از 
خدمات خود را هوشمند کند.عیسی زارع پور در حاشیه 
جلسه هیأت دولت در جمع خبرنگاران با اشاره به میزان 
اجرایی  پیشرفت هوشمندسازی خدمات دستگاه های 
که  نهادهایی  است  این  ما  درخواست  گفت:  کشور، 
مشمول این قانون هستند به تکلیف قانونی خود عمل 
کنند تا ما شاهد فراهم شدن این امکان برای همه مردم 
البته  افزود:  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  باشیم.وزیر 
تکالیف دیگری هم هست که تا سه هفته آینده همه 
استعلامات بین دستگاهی به صورت برخط انجام شود تا 
دستگاه ها مردم را برای گرفتن یک امضا بین وزارتخانه ها 
سرگردان نکنند.زارع پور اضافه کرد: بحث مهم دیگر، 
ملی  پنجره  در  که  خدماتی  تا  است  هوشمندسازی 
ارائه شده، در نهایت باید بدون مراجعه حضوری، بدون 
دریافت هرگونه مدرک، چه به صورت الکترونیکی و چه 
به صورت حضوری، بدون مداخله انسانی به هموطنان 
داده شود.وی افزود: در حال حاضر کمتر از ۵ درصد 
خدمات الکترونیکی ارائه می شود که تا پایان امسال باید 
به ۲۰ درصد برسد. در برنامه هفتم هم تکلیف شده که 
هر دستگاهی سالی ۲۰ واحد از خدمات خود را هوشمند 
کنند. یعنی در پایان برنامه هفتم، هیچ کسی برای هیچ 
گام به گام  اتفاق  این  نکند؛  حضوری  مراجعه  خدمتی 
می افتد و پیگیری رسانه ها در این زمینه مؤثر است.وزیر 
ابتدا به دستگاه هایی که هنوز به  ادامه داد:  ارتباطات 
سامانه دولت هوشمند نپیوستند اعلام می کنیم و پس از 
فرصتی که به آنها داده شده و با تاخیر گزارش را تقدیم 
رئیس جمهور می کنیم.زارع پور خاطرنشان کرد: نکته 
مهم این است که دوستان اراده دارند و تا الان هم که 
۶۵ درصد از آن انجام شده نشان می دهد که کار شدنی 
است و با همراهی همه بتوانیم طعم شیرین فناوری را در 

مدیریت اجرایی کشور به همه مردم بچشانیم.

عضو هیات رئیسه مجلس خبر داد:
رئیس جمهور لایحه بودجه 1403 را 

تقدیم مجلس می کند
عضو هیات رئیسه مجلس از نشست مشترک مجلس و 
دولت به مناسبت روز مجلس در سه شنبه هفته آینده 
خبر داد.حجت الاسلام علیرضا سلیمی  گفت: نشست 
به  و  آینده  و دولت سه شنبه هفته  مشترک مجلس 
طبق  افزود:  می شود.وی  برگزار  مجلس  روز  مناسبت 
برنامه بنا است تا یکشنبه هفته آینده رئیس جمهور 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ را تقدیم مجلس کند و پس 
از آن نشست مشترک مجلس و دولت با حضور اعضای 
کابینه در صحن مجلس برگزار شود.هفته گذشته نامه 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ به مجلس تقدیم شد.کمیسیون 
تلفیق بودجه به ریاست حمیدرضا حاجی بابایی تشکیل 

شده است.

سلاجقه در حاشیه هیات دولت خبر داد:
ورود یک هزار اتوبوس برقی به ناوگان 

حمل ونقل عمومی در تهران
وزارت  گفت:  زیست  محیط  حفاظت  سازمان  رییس 
صمت خط تولید اتوبوس برقی در ایران خودرو دیزل را 
افتتاح کرد که با راه اندازی این خط، یک هزار اتوبوس 
برقی وارد تهران می شود که ظرفیت بزرگی است.علی 
سلاجقه در حاشیه هیأت دولت در جمع خبرنگاران، 
اظهار داشت: بیشتر آلایندگی تهران مربوط به وسایل 
نقلیه شخصی است و خوشبختانه دولت یک گام اساسی 
وزارت  گذشته  روز  و  است  برداشته  زمینه  این  در  را 
صمت خط تولید اتوبوس برقی در ایران خودرو دیزل را 
افتتاح کرد که با راه اندازی این خط، یک هزار اتوبوس 
برقی وارد تهران می شود که ظرفیت بزرگی است.رئیس 
این  اجرای  داد:  ادامه  زیست  محیط  حفاظت  سازمان 
طرح در کلان شهرها هم دنبال می شود و در اصفهان 
هم توسط استاندار کارهای خوبی انجام شده است.وی 
تاکید کرد: صندوق ملی محیط زیست تسهیلات خوبی 
برای از رده خارج کردن خودروهای فرسوده به ویژه به 

تاکسی های فرسوده اعطا می کند.

اسماعیلی در حاشیه جلسه هیأت دولت:
عواید ناشی از وصول مالیات ها به 

صندوق هنر واگذار می شود
حاشیه  در  اسماعیلی  محمدمهدی  شجاعی:  رحمان 
جلسه هیأت دولت و در جمع خبرنگاران، درباره مالیات 
هنرمندان و ارائه اصلاحیه لایحه مالیات های مستقیم، 
و  شد  برگزار  جلسه ای  مرتبط  صنف  با  داد:  توضیح 
جلسات کارشناسی با هماهنگی ها و همکاری وزارت امور 
اقتصاد و دارایی و سازمان امور مالیاتی ادامه پیدا کرد 
و در نهایت این بخش مطابق پیشنهاد وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی به تصویب مشترک رسید.وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی خاطرنشان کرد: نوع نگاه دولت همانند 
مالیات ها،  از حصول  ناشی  لایحه ۱۴۰۱ است و عوائد 
طبق لایحه دولت به صندوق هنر واریز خواهد شد که 
اتفاق بسیار مهمی در جهت حمایت از حوزه فرهنگ و 
هنر است.اسماعیلی اظهار داشت: هفته گذشته مراسم 
و  داشتیم  سمنان  در  را  کشور  کتاب  پایتخت  انتخاب 
همچنین هفته فرهنگی ترکمنستان که در اصفهان آغاز 
اهالی  اعزام هنرمندان به غزه، گفت: ما  شد.وی درباره 
فرهنگ و هنر را در چند نوبت به حوزه مقاومت در لبنان 
و مرزهای عراق و اردن و همچنین بخش هایی که امکان 
داشت، اعزام کردیم.اسماعیلی با اشاره به اینکه همایش 
بین المللی به نام اشک مریم چهارم آذر ماه و با حضور 
بانوان اندیشمند داخلی و خارجی برگزار شد، افزود: بیش 
همایش حضور  این  در  برخط  به صورت  از ۲۰ کشور 
داشتند و نوع نگاه جمهوری اسلامی ایران به نقش مؤثر 
زنان در حوزه مقاومت در این اجلاس مورد توجه قرار 
گرفت.وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ابراز امیدواری کرد 
که موضوع غزه با پیروزی کامل جریان مقاومت به پایان 
برسد و یادآور شد: همکاران رسانه ای، فرهنگی و هنری 
نقش مؤثری را در تبیین ابعاد این حماسه بزرگ داشتند 

که از آنها قدردانی می کنم.

روز جمعه ۱۰ آذر ماه بعد از اقامه نماز 
جمعه، تظاهرات حمایت از مقاومت در 
استان های ایلام، خوزستان، هرمزگان، 
غربی،  آذربایجان  و  شمالی  خراسان 

برگزار خواهند داد.
اطلاع رسانی شورای  پایگاه  به گزارش 
شورای  اسلامی،  تبلیغات  هماهنگی 
در  اسلامی  تبلیغات  هماهنگی 
روز جمعه ۱۰  کرد:  اعلام  اطلاعیه ای 
آذر ماه بعد از اقامه نماز جمعه، تظاهرات 
حمایت از مقاومت در استان های ایلام، 

خوزستان، هرمزگان، خراسان شمالی و 
آذربایجان غربی، برگزار خواهند داد.

در این اطلاعیه آمده است:
»بلَْ نقَْذِفُ باِلحَْقِّ عَلیَ البَْاطِلِ فَیَدْمَغُهُ 
فَإذَِا هُوَ زَاهِقٌ  وَلکَُمُ الوَْیلُْ مِمّا تصَِفُونَ« 

سوره انبیاء – آیه ۱۸
غاصبِ  رژیم  وحشیانه  جنایاتِ 
انسان های  همه  قلوب  صهیونیستی 
با شرافت را آزرده ساخته و این ننگ 
بزرگ هرگز از دامان جانیانِ دیوسیرت 
آن  غربی  و  آمریکایی  حامیان  و 

فریاد  همچنان  لذا  شد  نخواهد  پاک 
محکومیت حاکمان پست این رژیم و 
اربابان آمریکایی آن ها در سراسر جهان 

طنین انداز است و باید ادامه یابد.
آزادگان  و  مسلمانان  تمامی  بر  امروز 
جهان لازم است که در دفاع از فلسطین 
و محکومیت جنایات این رژیم کودک 
کش صهیونیستی کوتاهی نکرده و تا 
پیروزی نهایی این ملت شجاع در کنار 

آنان بایستد.
ایران  انقلابی  و  پرور  شهید  مردم 

امامین  مکتب  از  الهام  با  که  اسلامی 
مردم  از  همواره  اسلامی  انقلاب 
جمعه  »روز  در  کرده  دفاع  فلسطین 
ایلام،  )استان های  در  ماه«  آذر   ۱۰
خوزستان، هرمزگان، خراسان شمالی 
نماز  اقامه  از  بعد  غربی(  آذربایجان  و 
ضمن  تظاهرات،  برگزاری  با  جمعه 
و  فلسطین  ملت  با  همبستگی  اعلام 
حمایت از مقاومت؛ فریاد آزادی قدس 

شریف را سر خواهند داد.
شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی

استمرار محکومیت جنایات رژیم کودک کش صهیونیستی 
در ۵ استان کشور

مرکز اطلاع رسانی وزارت کشور درباره فضاسازی های 
اخیر در حوزه آمران به معروف حوزه حجاب و عفاف 

بیانیه ای صادر کرد.
مرکز اطلاع رسانی وزارت کشور با صدور بیانیه ای، به 
برخی فضاسازی های رسانه ای درباره عفاف و حجاب 

پاسخ داد.
متن این اطلاعیه به شرح زیر است:

نظر به انتشار برخی فضاسازی ها درباره اظهارات دکتر 
و  عفاف  مسئله  پ   یرامون  کشور  وزیر  وحیدی  احمد 

حجاب توضیحات زیر ضرروی است:
۱- موضع وزارت کشور درخصوص عفاف و حجاب و 
حمایت از آمرین به معروف کاملا روشن و مشخص 
بوده است. رعایت حجاب و الزام به پوشش قانونی تغییر 
ناپذیر بوده و هرگونه برداشتی بر خلاف این موضوع، 

ناصحیح و غیر دقیق است.
۲- ابلاغیه ضرورت مراعات حجاب توسط همگان و 

اعمال آن از سوی دستگاه و نهادها و حمایت از آمرین 
به معروف و ناهیان از منکر، تعارضی با این اظهار نظر 
وزیر کشور در پاسخ به سوال خبرنگاری درباره عفاف 
و حجاب مبنی بر اینکه مجوز خاصی از سوی وزارت 

کشور صادر نشده است، ندارد و برخی فضاسازی های 
رسانه ای برای دوگانه نشان دادن آن امری غیر واقعی 

و ناصواب است.
۳ -گرچه تجربه نشان می دهد درگیر و دار رقابت های 
سیاسی و مناسبات و محاسبات، گروهی از رسانه ها با 
حاشیه آفرینی، برای جلب نظر بیشتر افکار عمومی 
تلاش می کنند، با این حال از صاحبان رسانه و ارباب 
جراید انتظار می رود با دقت بیشتر در منابع خبری 
و بازخوانی دقیق اظهارنظر مسوولان نسبت به انتشار 
تحلیل های ناصحیح و ابهام آفرین برای افکار عمومی 
خودداری کنند و به رعایت تقوای سیاسی و اخلاق 

رسانه ای اهتمام ورزند.
صادق الوعد بودن و صراحت بیان از مهمترین سرمایه 
های معنوی دولت انقلابی و مردمی است که وزارت 
کشور نیز در قول و عمل بیشترین توجه و تاکید را در 

انجام مسوولیت ها به آن معطوف داشته است.

بیانیه وزارت کشور درباره فضاسازی ها در حوزه طرح عفاف و حجاب
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گروه سلامت: کاهش مواد معدنی مانند کلسیم 
در بدن انسان، به ویژه در زنان میانسال باعث 
ایجاد سوراخ هایی در استخوان، کاهش تراکم و 
از بین رفتن استحکام آن شده و به راحتی نیز 
می شکند، این بیماری امروز پوکی استخوان نام 
گرفته در حالی که با مصرف مکمل های غذایی 
و استفاده از دارو می توان نسبت به درمان آن 

اقدام کرد.
)استئوپروز(  استخوان  پوکی  بیماری  امروزه 
سومین عامل مرگ  و میر بعد از بیماری های 
قلبی و عروقی و سرطان ها به شمار می رود و 
اغلب نیز در سنین ۳۵ تا ۴۰ سالگی رخ می 

دهد.
دارای  استخوان  پوکی  متخصصان،  گفته  به 
علایمی از جمله، کاهش قد به میزان سه سانتی 
متر نسبت به دوران جوانی، قوز در ستون فقرات 
که به تازگی ایجاد شده و شکستگی در اثر ضربه 
خفیف یا زمین خوردن جزیی است که افراد با 
مراجعه  پزشک  به  باید  علایم  این   دیدن 

کنند.
این عده معتقدند، پوکی استخوان درمان پذیر 
بالای  خطر  معرض  در  که  بیمارانی  و  است 
شکستگی های ناشی از پوکی استخوان هستند، 
می توانند با درمان دارویی مناسب این خطر را 

کاهش دهند.
خبرگزاری جمهوری اسلامی مرکز قزوین به 
کارشناس  زاده،  احدی  آمنه  با  منظور  همین 
استخوانی  بیماری های  کنترل  و  پیشگیری 
مفصلی معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی 
قزوین پیرامون بیمار پوکی استخوان و مسایل و 

مشکلات آن به گفت و گو نشست.
*پوکی استخوان چیست و چه افرادی در 

معرض خطر پوکی آن قرار دارند؟
های  بیماری  انواع  از  یکی  استخوان  پوکی 
ارتوپدی است که باعث ضعف و شکننده شدن 
و عوامل خطرزای آن  استخوان ها می شود 
شامل سن بالا، کاهش قد، شاخص توده بدن 
پایین، بیماری های مزمن هورمونی و متابولیک، 
از  مدت  طولانی  استفاده  خانوادگی،  سابقه 
داروهای خوراکی حاوی کورتون و داروهای ضد 

تشنج است.
یائسگی،  مدت،  طولانی  بی تحرکی  همچنین 
اختلالات تغذیه ای، سیگار کشیدن، مصرف کم 
کلسیم غذایی، مصرف الکل، استفاده بیش از 
افتادن  و  سابقه شکستگی  داشتن  قهوه،  حد 
پوکی  به  ابتلا  در  موثر  علل  دیگر  از  مکرر 

استخوان است.
معرض  در  مردان  از  بیشتر  زنان  *چرا 

پوکی استخوان قرار دارند؟
تقریبا زنان بیشتر از مردان در معرض خطر ابتلا 
به پوکی استخوان قرار دارند چرا که مواردی 
مانند باروری، شروع سن قاعدگی، شیردهی و 

یائسگی در این بیماری بی تاثیر نیست.
همچنین یکی علت های دیگری که باعث می 
شود تا زنان بیشتر از مردان به این بیماری دچار 
می شوند، کوچک و ظریف بودن استخوان های 
تراکم  بنابراین  است،  مردان  به  نسبت  زنان 
استخوان مردان بیشتر از زنان بوده و کاهش 
تراکم استخوان در زنان نیز به دلیل بارداری، 
از  پیشگیری  های  قرص  مصرف   ، شیردهی 

بارداری و یائسگی می باشد.
سایر  با  استخوان  پوکی  *شکستگی 

شکستگی ها چه تفاوتی دارد؟
از پوکی استخوان به "استخوان متخلخل" نیز 
نام برده می شود که در آن استخوان ها نازک 
می شوند و با کاهش تراکم و کیفیت، استحکام 

خود را به مرور از دست می دهند.
شکستگی های ناشی از پوکی استخوان با توجه 
اثر  به کاهش کیفیت و کمیت استخوان، در 
ارتفاع  ضربات بسیار خفیف یا سقوط از یک 
کوتاه رخ می دهد و منجر به عوارض زیادی از 
جمله تغییر سطح کیفی زندگی، ایجاد درد و 
نیز  و  افراد  استقلال  دادن  دست  از  ناتوانی، 

افزایش نرخ مرگ در سالمندان می شود.
استخوان(  )پوکی  استئوپروز  اینکه  رغم  علی 
شایع ترین بیماری استخوانی است اما به علت 
آنکه هیچ علایم هشدار دهنده ای تا قبل از 
شکستگی برای آن وجود ندارد، اغلب ناشناخته 
و حتی بعد از بروز شکستگی بدون درمان باقی 
می ماند و در نهایت ممکن است منجر به تغییر 
شکل انداک، درد مزمن، افسردگی، ناتوانی و 

افزایش مرگ و میر شود.
مانند،  عوارضی  با  استخوان  پوکی  بنابراین 
شدن  وارد  خودی،  به  خود  های  شکستگی 
ضربه با کمترین میزان شدت به استخوان ها، به 

ویژه در نواحی کمر، لگن و مچ دست ایجاد می 
شود.

همچنین درد شدید کمر در نقطه ای خاص که 
می تواند بر شکستگی مهره دلالت کند، قوز 
پشت که موجب انحنای بدن شده و همچنین 
کوتاه شدن قد نسبت به قد دوران جوانی بیشتر 
از ۲.۵ سانت از جمله دلایل مهم شکستگی به 

دلیل پوکی استخوان است.
 *تشخیص این بیماری چگونه است؟

روش های تشخیص پوکی استخوان از طریق 
و  آزمایشگاهی  بررسی  ساده،  رادیوگرافی 
توسط  استخوان  تراکم  سنجش  همچنین 

پزشک متخصص انجام می شود.
*چه روشی برای پیشگیری از این بیماری 
توصیه شده و چه میوه ها و غذاهایی برای 

جلوگیری از آن مفید است؟
و  سالم  زندگی  شیوه  مورد  در  مهم  نکات 
کلی  طور  به  استخوان  پوکی  از  پیشگیری 
اطمینان از دریافت کافی کلسیم، اطمینان از 
دریافت کافی ویتامین D و استفاده از رژیم های 
تعادلی و  انجام منظم ورزش  غذایی متعادل، 
حفظ بدن و همچنین خودداری از مصرف الکل 

و دخانیات را می توان مورد تاکید قرار داد.
این در حالی است که تغذیه مناسب نیز نقش 
مهمی در قدرت و سلامت استخوان ها دارد، 
شامل  کلسیم  از  غنی  غذایی  رژیم  بنابراین 
لبنیات کم چرب، بادام، نخود، سبزیجات برگ 
دار، ماهی سالمون و ساردین همراه استخوان، 
میگو و دانه های سویا به ساخت و محافظت از 

استخوان ها کمک فراوانی می کند.
منابع غنی ویتامین D مانند ماهی سالمون، 
قارچ،  اسفناج،  فرنگی،  نخود  ماهی تن، جگر، 
تخم مرغ و نور مستقیم خورشید به جذب بهتر 

کلسیم هم کمک می کند.
*ورزش چه نقشی در پیشگیری از این 

بیماری دارد؟
برای  ایمن  و  موثر  به صرفه  راه  یک  ورزش، 

پیشگیری از پیشرفت پوکی استخوان به شمار 
می رود و به طور مستقیم و غیرمستقیم نیز 
تاثیرگذار  استخوانی  های  سلول  همه  برروی 

است.
تمرین درمانی نیز یکی از عناصر مهم و اساسی 
برنامه توانبخشی برای بیماران مبتلا به پوکی 
استخوان است و باید متناسب با سطح آمادگی 
بروز  بیمار و در نظر گرفتن احتمال  جسمی 

شکستگی آن باشد.
تمرین، قدرت عضله و استخوان، انعطاف پذیری 
مفصل و تعادل را افزایش می دهد و همچنین 
به پیشگیری از سقوط کمک می کند با توجه 
به ویژگی های فردی بیمار، انجام منظم ورزش 

ها توصیه شود.
تقویت عضلات و انجام ورزش های تعادلی نیز 
می تواند با بهبود اعتماد به نفس و هماهنگی در 
فرد و همچنین افزایش توده استخوانی کمک 
کند و ورزش های هوازی همراه با تحمل وزن 
شامل پیاده روی ۳۰ تا ۴۰ دقیقه ای در طول 
رفتن  راه  کوهنوردی،  آهسته،  دویدن  روز، 
های  ورزش  از  دیگر  برخی  و  تنیس  سریع، 
تقویتی - مقاومتی شامل ورزش با وزنه، دمبل، 
پوکی  شیوع  شنا  و  دوچرخه  الاستیک،  نوار 

استخوان را کاهش خواهد داد.
* پوکی استخوان آیا فقط در افراد مسن 

رخ می دهد؟
بله، هر چه سن بالاتر می رود خطر ابتلا به 
پوکی استخوان بیشتر می شود چرا که اوج توده 
استخوانی در سنین ۲۰ تا ۲۵ سالگی است و 
حدود ۶۰ تا ۸۰ درصد اوج توده استخوانی به 

صورت ژنتیکی تعیین می شود.
اگر چه ورزش منظم و تغذیه مفید برای داشتن 
استخوان بندی سالم در افراد جوان بی تاثیر نیست 
اما با افزایش سن شانس ابتلا به پوکی استخوان 
بیشتر می شود و سپس از دهه سوم زندگی به 

تدریج توده استخوانی کاهش می یابد .
کمردرد، کوتاه شدن قد، قوز پشت و شکستگی 
استخوان علایم شایعی هستند که با افزایش 

سن در اغلب افراد دیده می شود.
نکته آخر:داشتن یک سبک زندگی سالم تا حد 
زیادی به جلوگیری از پوکی استخوان کمک 
می کند، استفاده از کلسیم، ویتامین D و ورزش 
تراکم  بردن  بالا  در  اصلی  و  مهم  عامل  سه 
استخوانی است و در عین حال نیز بهترین روش 
برای تشخیص پوکی استخوان، سنجش تراکم 
تشخیص   ، است  دانسیتومتری  یا  استخوان 
زودرس این عارضه در پیشگیری از ضایعات، 

کمک شایانی می کند.

خبر نارفیقی استخوان های پوک در میانسالیخبر
ساخت مدارس نیمه کاره چه زمانی به 

اتمام می رسد؟
پیش از آغاز سال تحصیلی و در تیر سال جاری بود که قاسم 
و  آموزش  وزارت  پارلمانی  و  معاون حقوقی  احمدی لاشکی 
پرورش گفت که تا آغاز سال تحصیلی تمام پروژه های ساخت 
مدرسه که تا ۸۰ درصد پیشرفت داشته است؛ به بهره برداری 
خواهد رسید.با این حال نرسیدن اعتبار لازم موجب شد تا این 
وعده وزارت آموزش و پرورش محقق نشود.آموزش و پرورش 
خصوصاً سازمان نوسازی مدارس در تلاش بود تا سهم نیم 
درصد از درآمدهای دولت از مالیات بر ارزش افزوده را برای 
ساخت و تکمیل پروژه های مدارس به خود اختصاص دهد اما 
نمایندگان مجلس با این موضوع مخالفت کردند.حال آموزش 
و پرورش در تلاش است تا با معافیت های مالیاتی خیران را 
کند. کاره  نیمه  پروژه های  تکمیل  و  ساخت  به  ترغیب 

احمدی لاشکی با بیان اینکه مشغول انجام فعالیت ها و تکمیل 
پروژه ها هستیم؛ گفت: پروژه ها در حال انجام است اما طبیعی 
است که اگر بودجه نداشته باشیم پروژه ها زمین می ماند یا به 
و  آموزش  وزارت  پارلمانی  و  حقوقی  نمی رسد.معاون  اتمام 
پرورش تاکید کرد: اگر بودجه داشته باشیم نه تنها پروژه های 
بالای ۸۰ درصد که حتی پروژه های بالای ۵۰ درصد را هم به 
اتمام می رسانیم. معنی ندارد که یک پروژه بیش از ۱۰ سال به 
نیم  سهم  پیشنهاد  اینکه  به  اشاره  با  بیانجامد.لاشکی  طول 
درصدی ارزش افزوده متأسفانه در مجلس رأی نیاورد؛ گفت: 
پروژه های  تکمیل  پول  از کجا  ما  که  اینجاست  سوال  واقعاً 
ساخت و نوسازی مدرسه ها را به دست بیاوریم؟ خیران مدرسه 
ساز ۵۰ درصد سهم خود را می پردازند و تکمیل پروژه منوط 
از  دولت  وقتی  می ماند.  دولت  درصد حق  پرداخت ۵۰  به 
سهمش باز می ماند خیران هم مأیوس می شوند.معاون حقوقی 
و پارلمانی وزارت آموزش و پرورش تاکید کرد: سازمان نوسازی 
مدارس تلاش خود را می کند که از هر طریقی بودجه لازم 
برای تکمیل پروژه ها را به دست بیاورد. در مجلس خود آقای 
حساس  مساله  این  به  نسبت  نمایندگان  برخی  و  قالیباف 
هستند اما وقتی نیاز به اعتبارات داریم؛ باید این اعتبارات دیده 
شود.بر اساس بند الحاقی به ماده ۲۰ لایحه برنامه هفتم توسعه؛ 
در صورتی که خیرین با پیشنهاد دستگاه اجرایی ذی ربط و 
موافقت سازمان نوسازی مدارس، طرح های تملک دارایی را 
اجرا یا تکمیل کند و بیش از ۵۰ درصد به جای اعتبارات دولتی 
مالیاتی حداقل ۲۵  اعتبارات  از  این طرح ها هزینه کند،  در 
انجام داده است،  درصد و حداکثر ۵۰ درصد هزینه ای که 
برخوردار می شود.همچنین در مورد طرح هایی که حداقل ۵۰ 
درصد آن به صورت خیرّساز انجام شده و مابقی آن در تعهد 
دولت است، چنانچه خیرّ طرح را با پیشنهاد دستگاه و موافقت 
سازمان به اتمام برساند، هزینه انجام شده به طور ۱۰۰ درصد 

به عنوان دیون و اعتبار مالیاتی محسوب می شود.

صحرایی خبر داد؛
ساخت بزرگ ترین مدرسه کشور به نام 

شهید سلیمانی
بزرگ ترین مدرسه با ۴۲ کلاس و زیربنای آموزشی ۴۰۰۰ مترمربع به 
نام شهید حاج قاسم سلیمانی در استان کرمان به بهره برداری خواهد 
رسید.رضامراد صحرایی در ارتباط تلفنی با دانش آموزان که در مراسم 
افتتاح مدرسه ۱۲ کلاسه روح آباد شهرستان زرند رخ داد، گفت: هر 
مدرسه ای که در کشور ساخته می شود یک امیدستان برای آینده کشور 
همه  از  تشکر  ضمن  ادامه  در  پرورش  و  آموزش  بود.وزیر  خواهد 
نمایندگان مجلس مخصوصاً نماینده مردم زرند و کوه بنان در مجلس 
شورای اسلامی گفت: با تلاش و پشتکار نماینده محترم مبنی بر توسعه 
مدرسه سازی در شهرستان های زرند و کوه بنان امروز شاهد افتتاح این 
مدرسه خوب برای دانش آموزان عزیز شهرستان زرند هستیمصحرایی 
در ادامه از مدیران کل نوسازی مدارس و آموزش و پرورش از خزانه های 
خوب کشور یاد کرد و گفت: با پشتکار و جهاد شبانه روزی مدیران در 
در  محترم  نمایندگان  و  مجلس  حمایت  با  و  سازی  مدرسه  سنگر 
خصوص برنامه توسعه هفتم و اعتبارات مدرسه سازی و از آموزش و 
پرورش به زودی در آینده نزدیک شاهد خدمات دولت مبنی بر ایجاد 
فضای آموزشی شاد و با نشاط و ایمن برای دانش آموزان عزیز استان 
کرمان و سراسر کشور خواهیم بود و مشکل کمبود فضای آموزشی حل 
و به استاندارد سرانه فضای آموزشی خواهیم رسید.وی در ادامه در 
خصوص افتتاح بزرگترین پروژه آموزشی کشور در استان کرمان نیز 
گفت: در سالگرد سیدالشهدای مقاومت سردار سپهبد شهید حاج قاسم 
سلیمانی با حضور در استان کرمان، ضمن تجدید میثاق با این شهید 
آموزشی ۴۰۰۰  زیربنای  و  با ۴۲ کلاس  بزرگترین مدرسه  بزرگوار، 
مترمربع به نام شهید حاج قاسم سلیمانی در استان کرمان به بهره برداری 
خواهد رسید.گفتنی است مدرسه ۱۲ کلاسه شهید اندرزگو نیز با زیربنا 
۱۶۰۰ متر مربع فضای آموزشی، ساخت ۳۰۰ مترمربع حصار، ۳۰۰۰ 
مترمربع محوطه سازی، سیستم گرمایشی و ۶۰ مترمربع سرویس 
بهداشتی و آبخوری با اعتباری بالغ بر ۱۲ میلیارد تومان توسط خیر 
محترم و اداره کل نوسازی مدارس استان کرمان، در روستای روح آباد 

شهرستان زرند ساخته و به بهره برداری رسید.

ستاری فرد خبر داد؛
طرح صد در صد، طرحی برای مسابقات 

ورزشی دانش آموزی
معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش گفت: در 
این طرح ۱۰۰ مسابقه در صد روز، در میان صد هزار مدرسه 
در کشور، با شعار "مدرسه، کانون تربیتی محله" برگزار خواهد 
معاونت  برنامه های  و  طرح ها  درباره  ستاری فرد  شد.صادق 
تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش در طول سال 
تحصیلی برای دانش آموزان گفت: »برای امسال طرح ۱۰۰ در 
فعالیت های  ترویج  جهت  در  معاونت  این  اقدام  اولین  صد 
ورزشی در بین مدارس و دانش آموزان بود که ان شالله تا 
خرداد سال آینده نیز ادامه می یابد.وی افزود: در این طرح ۱۰۰ 
مسابقه در صد روز، در میان صد هزار مدرسه در کشور، با شعار 
"مدرسه، کانون تربیتی محله" برگزار خواهد شد و این طرح 
و  می شود  اجرا  مدارس  در  ورزشی  لیگ  استقرار  به منظور 
مسئولیت هایی از جمله تیم بندی و داوری بر عهده دانش آموزان 
است.«معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش با 
اشاره به یکی دیگر از طرح های این معاونت برای دانش آموزان، 
گفت: در طرح دیگر که طرح آموزش یک مهارت ورزشی دوره 
ابتدایی است، هدف این است که دانش آموزان قبل از ورود به 
دوره متوسطه حتماً باید یک مهارت آموزشی را یاد بگیرند و 
این امر الزامی است.ستاری فرد افزود: در حال حاضر مراحل 
کارشناسی اجرا کردن این طرح در حال انجام است و ان شالله 
نکته  این  اما گفتن  اعلام خواهد شد،  به زودی  جزئیات آن 
ضروری است که چند رشته ورزشی مانند آموزش شنا، تنیس 
روی میز و طناب زنی از جمله اصلی ترین ورزش هایی است که 
قرار است در برنامه آموزشی این طرح قرار گیرند.وی در پاسخ 
به این سوال که مرحله دوم طرح شهید سلیمانی )احداث 
فضای ورزشی درون مدرسه ای( از چه زمانی آغاز خواهد شد، 
عنوان کرد: به امید خدا همزمان با آغاز ایام الله دهه مبارک فجر 
شاهد اجرای فاز دوم این طرح خواهیم بود و مکان ها و فضاهای 
ورزشی که درون مدارس یا مراکز آموزشی و تربیتی تکمیل 

شده است، به بهره برداری می رسد.

سرهنگ کاویانی خبر داد؛
کاهش 4۵ درصدی شرارت در پایتخت

پریا حاجیان: رییس سازمان اطلاعات فرماندهی انتظامی تهران 
با اقدامات پیش دستانه پلیس تهران، شرارت و  بزرگ گفت: 
اوباشگری ۴۵ درصد کاهش یافت.سرهنگ پیام کاویانی رییس 
سازمان اطلاعات فرماندهی تهران بزرگ گفت: از ابتدای سال 
جاری و بنا به تدابیر سلسله مراتب فرماندهی با رویکرد تهاجمی 
و قبل از اینکه شرارتی رخ دهد، ما به سراغ اوباش رفته ایم و برنامه 
آنان را عقیم گذاشته ایم. به وعده خود عمل کردیم و هم اکنون 
با  داد:  ادامه  هستیم.وی  شرارت  درصدی  کاهش ۴۵  شاهد 
افراد  از  گروه  این  برنامه  از ۱۳۰  بیش  دستانه  پیش  اقدامات 
هنجارشکن قبل از عملی شدن، با برخورد پلیسی ناکام مانده 
با جدیت  و  راهبرد کماکان  این  افزود:  کاویانی  است.سرهنگ 
بیشتری ادامه خواهد داشت و طبق برنامه ریزی انجام شده در 
ماه های آتی شاهد کاهش بیشتر شرارت خواهیم بود.این مقام 
انتظامی افزود: مهم این است که مردم عزیزمان ارزیابی مثبتی از 
خادمان خود در پلیس داشته باشند و نمره قبولی را از شهروندان 
بگیریم و پلیس تهران با شتاب لازم در تلاش است به این مهم 

دست یابد.

ساکی خبر داد؛
ساخت 1142 کلاس درس

 در استان تهران
سیده فاطمه میری: سرپرست معاونت مشارکت های مردمی 
اداره نوسازی مدارس استان تهران از ساخت ۱۱۴۲ کلاس 
درس و ۱۴۳ هزار مترمربع زیربنای آموزشی و پرورشی در 
تهران خبر داد.رضا مظلوم ساکی، سرپرست معاونت  استان 
مشارکت های مردمی اداره نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس 
استان تهران با اذعان بر اهمیت مقوله آموزش و ضرورت ارتقای 
فضاهای آموزشی گفت: توجه به نوسازی و تجهیز فضاهای 
آموزشی استان تهران در دستور کار قرار دارد و با عنایت به این 
مسئله در سال ۱۴۰۲، صد پروژه توسط اداره نوسازی استان به 
بهره برداری رسیده است که این تعداد شامل ۱۱۴۲ کلاس 
درس و ۱۴۳ هزار مترمربع زیربنای آموزشی و پرورشی می شود 
و استان تهران با انجام این فعالیت ها، توانسته رتبه نخست را در 
بین دیگر استان ها کسب کند.وی ضمن اشاره به برنامه های این 
اداره برای سال آتی گفت: همین برنامه با درصد بیشتری در 
استان تهران دنبال خواهد شد. سعی ما بر این است که در 
صورت امکان حداقل بتوانیم ۱ متر به فضای آموزشی استان 
اضافه کنیم و فضای آموزشی بیشتری را در اختیار دانش آموزان 
قرار دهیم؛ چرا که استان تهران، استانی مهاجرپذیر از سایر 
استان های کشور است و مطابق با این مسئله همه تلاش اداره 
نوسازی نیز ارتقای فضای آموزشی و تجهیز حداکثری آن است.

ساکی با اذعان بر عدم وجود فضای کافی برای دانش آموزان 
بازگشته به تحصیل خاطرنشان کرد: متأسفانه شرایط استان 
تهران برای پذیرش این دانش آموزان چندان استاندارد نیست و 
سرانه کافی نسبت به سایر استان ها وجود ندارد، اما همه تلاش 
ما تقارن سرانه آموزشی استان با استانداردهای کشوری است.

سرپرست معاونت مشارکت های مردمی اداره نوسازی، توسعه و 
تجهیز مدارس استان تهران در پایان در خصوص تجهیز و 
بهسازی سرویس گرمایشی مدارس، اظهار کرد: چندین سال 
است از جمع شدن بخاری های گازی از مدارس می گذرد و 
صورت  به  تهران  استان  مدارس  تمام  گرمایشی  سیستم 
موتورخانه ای و شوفاژ است، اما اقدام برای بهسازی سرویس های 

گرمایشی نیز در دستور کار قرار دارد.

خط قرمز مدیریت شهری تخریب 
باغات کن است

مائده فرخی: شهردار منطقه ۵ گفت: اهمیت حفظ باغات 
کن بر هیچ کس پوشیده نیست و شهرداری با کسانی که به 
برخورد می کند.احسان  به شدت  کنند  تعدی  باغات  این 
و  خرمالو  های  گفت:جشنواره  منطقه ۵  شهردار  شریفی 
شاتوت از مهمترین و قدیمی ترین جشنواره ها در بافت 
از  زیادی  شمار  پذیرای  ساله  هر  که  است  کن  سنتی 
همشهریان  و شهروندان منطقه ۵ است.او افزود: طبق طرح 
تفصیلی کن، ۱۱۰۰ هکتار بافت مسکونی و باغی در منطقه 
۵ وجود دارد که  دارای ۱۵۰ هکتار توتستان و ۱۵۰ هکتار 
باغات میوه وخرمالو است. منطقه ۵ اهتمام ویژه ای بر حفظ 
این سنت و جشنواره ها و همچنین حفظ باغات کن دارد.او 
افزود : بر اساس اطلاعات موجود، سالانه حدود ۵ هزار تن 
خرمالو در کن برداشت می شود که نشان دهنده ظرفیت 
بسیار بالای این بخش برای صادرات است.شریفی تاکید 
کرد: اهمیت حفظ باغات کن بر هیچ کس پوشیده نیست و 
شهرداری منطقه ۵ با کسانی که به این باغات تعدی کنند 
به شدت برخورد می کند.او از برگزاری ششمین جشنواره 
خرمالوی کن خبر داد و افزود: هرساله در این سنوات شاهد 
برگزاری جشنواره خرمالوی کن هستیم که امسال نیز این 
مهم به مدت ۳ روز از ۸ تا ۱۰ آذرماه از ساعت ۱۰ صبح الی 
۱۷ بعدازظهر در ضلع شمال شرقی فلکه سوم شهران،کوچه 
باغ امید برگزار می شود و از همه شهروندان، هنردوستان، 
رسانه ها و اهالی فرهنگ و تاریخ دعوت می شود تا از این 
جشنواره بازدید کنند.شهردار منطقه ۵ ادامه داد: ۲۰ غرفه 
در این جشنواره محصولات تولید شده از خرمالو را که شامل 
سرکه خرمالو، شیره خرمالو، برگه خرمالو، چیپس خرمالو 
در جریان  و  کرد  را عرضه خواهند  است  وکیک خرمالو 

جشنواره از آثار ثبت ملی ناملموس نیز رونمایی می شود.

و  تاکسی ها  اتوبوس ها،  گفت:  هرمزی  شجاعی:  رحمان 
هوای  زمستانه«  »آلودگی  در  عمده ای  موتورسیکلت ها، سهم 

تهران دارند.
 محسن هرمزی معاون شهردار تهران با تأکید بر اینکه بسیاری 
از کشورهای پیشرفته جهان، سال هاست که به سمت برقی سازی 
رفته اند و در برخی شهرها، ناوگان حمل و نقل عمومی به طور 
نمونه، کشوری مثل  به عنوان  افزود:  برقی شده است،  کامل 
فرانسه، قصد دارد تا سال ۲۰۳۰، تردد همه خودروها به جز 
خودروهای برقی را در پایتخت خود، ممنوع کند و در واقع تا ۷ 
سال دیگر، شاهد ممنوعیت حرکت خودروهای بنزینی و دیزلی 
در پاریس خواهیم بود.وی مثال دیگر خود را از چین زد که قصد 
دارد همه خودروهای معمولی احتراقی خود را تا سال ۲۰۳۵ 
کنار گذاشته و خودروهای جدید سازگار با محیط زیست را 
جایگزین آنها نماید، ادامه داد: آمریکا هم درصدد است تا سال 
۲۰۳۰، نیمی از ناوگان خودروهای جدید خود را برقی کند و 
آلمان نیز قرار است تا ۷ سال دیگر، تعداد خودروهای برقی و 

پلاگین هیبریدی خود را به ۱۴ میلیون دستگاه برساند.
معاون شهردار تهران با اشاره به اثرگذاری حتمی برقی سازی 
وسایل حمل و نقل عمومی بر کاهش آلودگی هوای شهرها، 
اظهار کرد: بر اساس مطالعات انجام شده و »سیاهه انتشار«، 
مواجه  آنها  با  زمستان ها  در  که  معلق  ذرات  از  زیادی  درصد 

یعنی  عمومی  نقل  و  حمل  ناوگان  از  گرفته  نشأت  هستیم، 
اتوبوس ها و تاکسی ها و همچنین، موتورسیکلت هاست که سهم 
عمده ای در انتشار ذرات معلق دارند و طبیعتاً، برقی سازی ناوگان 
و کاهش آلایندگی آن ها، تاثیر عمده ای بر کاهش آلودگی هوا و 

بهبود وضعیت هوای تهران خواهد داشت.
هرمزی درباره برنامه شهرداری تهران برای برقی سازی ناوگان 
حمل و نقل عمومی، توضیح داد: در نظر داریم بخش عمده ای از 
ناوگان حمل و نقل عمومی به  ویژه در حوزه اتوبوسرانی را که 
مستقیماً زیر نظر مدیریت شهری فعالیت می کنند، برقی کنیم و 
بر اساس تفاهم نامه ای که اخیراً با طرف چینی امضا شده، قرار 
است هزار دستگاه اتوبوس برقی از محل این تفاهم و تعدادی هم 

از طریق خودروسازان داخلی تأمین شوند.
وی با بیان اینکه البته در کنار برقی سازی ناوگان، توسعه ناوگان 
با استفاده از سوخت های پاک مانند گاز را نیز در دستور کار قرار 
اتوبوس  دستگاه  هزار  تأمین  تفاهم نامه،  همین  در  و  داده ایم 
گازسوز هم وجود دارد، تصریح کرد: اگر این تفاهم نامه و سایر 
طرح های نوسازی ناوگان، اجرا و اتوبوس های مورد تفاهم تأمین 
شوند، بخش عمده ای از ناوگان اتوبوسرانی تهران، برقی یا گازسوز 
کنار  در  اینکه  به  اشاره  با  تهران  شهردار  معاون  شد.  خواهد 
با طرف  تفاهم نامه  تاکسی و ونَ هم در  اتوبوس ها، در حوزه 
چینی، توافق شده که ده هزار دستگاه تاکسی برقی و ده هزار 

دستگاه ونَ برقی توسط چینی ها تأمین شود، اظهار کرد: البته 
خودروسازان داخلی هم قول داده اند که تعدادی از خودروهای 
برقی مورد نیاز ناوگان تاکسیرانی را تأمین کنند و بر این اساس، 
درصد قابل توجهی از تاکسی های تهران هم برقی خواهند شد.

هرمزی با بیان اینکه در کنار ناوگان حمل و نقل عمومی که به 
طور مستقیم با شهرداری تهران در ارتباط هستند، برنامه ویژه ای 
هم برای موتورسیکلت های باری داریم، تصریح کرد: قرار است تا 
پایان برنامه چهارم شهرداری تهران تا سال ۱۴۰۴، تعداد ۳۰۰ 
هزار دستگاه موتور برقی در حوزه حمل بار فعال شوند که ۱۰۰ 
هزار دستگاه آن از محل تفاهم با طرف چینی و مابقی آن از 

طریق سازندگان داخلی تأمین خواهند شد.
وی در خاتمه با تأکید بر اینکه در صورت اجرای برنامه های 
پیش بینی شده، بالای ۷۰ درصد از ناوگان حمل و نقل عمومی 
پایتخت از سوخت پاک اعم از برق و گاز استفاده خواهند کرد که 
این موضوع تأثیر عمده ای بر کاهش آلودگی هوا خواهد داشت، 
خاطرنشان کرد: روزانه ۱۹ میلیون و ۳۰۰ هزار سفر درون شهری 
نقلیه  وسیله  با  آن  اعظم  بخش  که  می شود  انجام  تهران  در 
شخصی انجام می شود و یکی از راهکارهای ترغیب و تشویق 
شهروندان به استفاده از وسایل نقلیه عمومی، تکمیل ناوگان ریلی 
از طریق افزایش واگن های مترو و اضافه کردن اتوبوس های نو به 

ناوگان اتوبوسرانی است.

معاون شهردار تهران در گفتگو با پیشرو :

سهم استفاده ناوگان حمل و نقل عمومی پایتخت از سوخت پاک به ۷0 درصد می رسد

کمک های نقدی ایرانیان به غزه از 104 میلیارد 
تومان گذشت

رئیس سازمان داوطلبان هلال  احمر گفت: در پنجاهمین 
روز از پویش بشردوستی، میزان کمک های نقدی به 

مردم غزه به بیش از ۱۰۴ میلیارد تومان رسید.
وحید سلیمی ، رئیس سازمان داوطلبان هلال  احمر با 
اعلام این خبر که در پنجاهمین روز از پویش بشردوستی 
جمعیت هلال احمر، میزان کمک های نقدی هموطنان 
به مردم مظلوم غزه به بیش از ۱۰۴ میلیارد تومان رسید، 
جمع آوری  هدف  با  "بشردوستی"  پویش  کرد:  اظهار 
کمک های نقدی به نفع مردم مظلوم غزه از طریق اعلام 

شماره حساب های هلال  احمر نزد بانک های مرکزی و ملی از ۱۷ مهرماه آغاز شده است و با قوت 
همچنان ادامه دارد.

وی افزود: از ابتدای فراخوان رسمی این پویش در تاریخ ۱۷ مهرماه تا روز دوشنبه ۶ آذرماه، افزون بر 
۱۰۴ میلیارد و ۴۹۴ میلیون تومان از سوی مردم کشورمان به شماره حساب های رسمی جمعیت 

هلال احمر نزد بانک های مرکزی و ملی واریز شده است.
رئیس سازمان داوطلبان هلال احمر در پایان گفت: هموطنان می توانند کمک های نقدی خود به مردم 
مظلوم فلسطین را به شماره حساب ۹۹۹۹۹ و شماره کارت ۶۰۳۷۹۹۷۵۴۴۹۹۹۹۹۹ نزد بانک ملی 
و یا به شماره حساب ۴۱۰۱۰۳۴۷۴۱۹۹۹۹۹۸ و شماره کارت ۶۳۶۷۹۵۷۰۷۸۷۵۸۳۳۶ نزد بانک 

مرکزی و یا از طریق شماره گیری کد دستوری #۵*۱۱۲* واریز کنند.

شورا پیگیر هوشمندسازی 
گرمخانه های تهران است

عضو شورای شهر تهران گفت: ضرورت دارد سازمان خدمات اجتماعی شهرداری به موضوع 
پیشگیری از آسیب های اجتماعی به صورت جدی، ویژه و تخصصی بپردازد.

نرگس معدنی پور، رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر تهران گفت: امیدواریم 
کمیسیون فرهنگی و اجتماعی در ارائه خدمات به مردم شهر تهران، تفکر و روحیه بسیجی را 
ملاک و معیار عمل خود قرار دهد. پیشگیری، کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی از موضوعات 

مهم مورد نظر کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر تهران است.
وی بیان کرد: سازمان رفاه، خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران همواره در این 
زمینه بسیار فعال عمل کرده و حتی اقدامات این سازمان در زمینه پیشگیری، کنترل و کاهش 
آسیب های اجتماعی قابلیت الگوسازی در سراسر کشور را دارد. اتخاذ رویکرد قرارگاهی شهرداری 
در حوزه اجتماعی قابل تقدیر و تشکر است و همین عملکرد خوب سبب شد تا شهردار تهران 
نماینده ویژه رئیس جمهور در حوزه آسیب های اجتماعی شوند که این خود فرصت مغتنمی است 

برای هم افزایی همه دستگاه های مرتبط و مسئول در حوزه آسیب های اجتماعی.
اجتماعی  مشارکت های  و  رفاه، خدمات  سازمان  اقدام  کرد:  تاکید  تهران  عضو شورای شهر 
شهرداری تهران در خصوص هوشمندسازی گرمخانه های تهران از طریق سیستم اسکن عنبیه 
سازمان،  از  اجتماعی  و  فرهنگی  کمیسیون  مطالبات  از  یکی  است.  تقدیر  قابل  افراد  چشم 
هوشمندسازی گرمخانه ها می باشد که در دستور کار سازمان قرار گرفته است. هزینه  کنترل و 
اجتماعی  خدمات  سازمان  دارد  ضرورت  لذا  است  زیاد  بسیار  اجتماعی  آسیب های  کاهش 
شهرداری به موضوع پیشگیری از آسیب های اجتماعی به صورت جدی، ویژه و تخصصی بپردازد.
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امور  معاون  پیشرو:   شرقی-خبرنگار  آذربایجان 
موقعیت  ارتقای  شرقی  آذربایجان  استاندار  عمرانی 
ژئوپلتیک)جغرافیای سیاسی( این استان، صنعت حمل و 
نقل و نقش آفرینی در اقتصاد و تجارت منطقه را منوط به 
توسعه و تکمیل آزاد راه ها دانست و گفت: نقش آفرینی 
آزاد  های  طرح  تکمیل  با  استان  نقل  و  حمل  صنعت 
راهی در سطح بین الملل کشور احیا می شود.جبارعلی 
ذاکری اظهار کرد: باید توجه داشت که توسعه راه ها و 
بسط صنعت ترانزیت)حمل و نقل( یکی از مهمترین و 
بزرگترین راهکارهای توسعه پایدار است که این موضوع با 
توجه به شرایط عمومی و اختصاصی آذربایجان شرقی باید 
در اولویت برنامه های اقتصادی قرار بگیرد.وی آذربایجان 
شرقی را به علت همجواری با چند کشور و نزدیکی به اروپا 
و قفقاز یکی از منحصر به فردترین مناطق کشور برای 
توسعه راه ها قلمداد و اظهار کرد: همین موضوع موجب 

شده است در دولت سیزدهم توجه ویژه ای به اجرا و 
تکمیل آزاد راه ها در استان شود.

ذاکری با بیان اینکه در حال حاضر حدود یازده درصد آزاد 
راه های ایران در آذربایجان شرقی قرار دارد، یادآور شد: 
اجرای چند طرح مهم آزادراهی می تواند این میزان سهم 
را افزایش داده و جایگاه استان را در اقتصاد ترانزیت )حمل 
و نقل( محور ارتقا دهد.وی آزاد راه تبریز- مرند - بازرگان 
از طرح های سه گانه مهم حوزه راه و ترابری  را یکی 
استان برشمرد و افزود: این طرح با سرمایه گذاری ۵۰ 
به ۵۰ توسط دولت و سرمایه گذاری خصوصی در دست 
اجراست.ذاکری مجموع سرمایه گذاری طرح یاد شده را 
۱۵۰ هزار میلیارد ریال اعلام و اضافه کرد: فاز اول این 
طرح از تبریز تا صوفیان با هزینه ۱۵ هزار میلیارد ریال قابل 
بهره برداری است.وی اجرای فاز بعدی آزادراه تبریز- مرند 
- بازرگان از صوفیان تا مرند را نیازمند سرمایه گذاری ۳۰ 

هزار میلیارد ریالی اعلام کرد و ادامه داد: بقیه این طرح نیز 
باید توسط سرمایه گذاران ادامه یابد.وی اجرای فاز بعدی 
آزادراه تبریز- مرند - بازرگان از صوفیان تا مرند را نیازمند 
سرمایه گذاری ۳۰ هزار میلیارد ریالی اعلام کرد و ادامه 
داد: بقیه این طرح نیز باید توسط سرمایه گذاران ادامه یابد.

ذاکری آزاد راه تبریز - ارومیه را از دیگر طرح های مهم 
آذربایجان شرقی نام برد و گفت: این طرح در تعداد ۶ 
قطعه تقسیم بندی شده است که تاکنون قطعه های یک 
و سه به اتمام رسیده و قطعه ششم نیز در دست عملیات 
اجرایی است.به گفته وی برای اجرای قطعه ششم آزاد راه 
فوق ۵۰ هزار میلیارد ریال اعتبار نیاز است.ذاکری ادامه 
داد: برای اجرای قطعات 2، چهار و پنج آزاد راه تبریز- 

ارومیه ۱۰۰ هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری لازم است .
وی آزاد راه مراغه - هشترود را سومین طرح مهم و اثرگذار 
اقتصادی آذربایجان شرقی بیان و اضافه کرد: این طرح نیز 

به صورت ۵۰؛۵۰ توسط دولت و بخش خصوصی طراحی 
شده است که فاز اول آن به طول ۳2 کیلومتر امسال به 

پایان می رسد.
ذاکری اعتبار مورد نیاز برای فاز اول این طرح را چهار 
هزار و ۴۰۰ میلیارد ریال اعلام و از اینکه این طرح بسیار 
دیر آغاز شد، ابزار گلایه و تاسف کرد.وی همچنین ابراز 
امیدواری کرد در اسرع وقت سرمایه گذار فاز دوم آزاد 
راه مراغه - هشترود مشخص و عملیات اجرایی آن آغاز 
شود.معاون امور عمرانی استاندار آذربایجان شرقی گفت: 
با به بهره برداری رسیدن طرح های آزادراهی یاد شده 
این استان موقعیت ژئوپلتیک)جغرافیای سیاسی( خود در 
منطقه را احیا کرده و در اقتصاد ایران، قفقاز و نقطه اتصال 

به اروپا نقش کلیدی خواهد داشت.
ذاکری ادامه داد: بدین ترتیب آذربایجان شرقی در کریدور 

شرق به غرب و شمال - جنوب نقش آفرین می شود.

نقش آفرینی صنعت حمل و نقل آذربایجان شرقی در ارتباطات بین الملل

مهندسی  مدیر  پیشرو:  اردبیل-خبرنگار 
رودخانه و سواحل شرکت آب منطقه ای 
اردبیل از ساماندهی این رودخانه با هدف 
تسهیل و بهبود ورودی آب سد یامچی 
تا پایان سال جاری خبر داد.رضا سلیمی 
اظهار کرد: مسیر رودخانه آغلاغان نیر که 
طی سال های گذشته در بازه های مهم و 
حساس به دلیل کاشت درختان، ساخت 
غیرمجاز  پل  احداث  و  غیرمجاز  ساز  و 
تصرف  و  دخل  دچار  بستر  و  حریم  در 

شده بود، لایروبی و ساماندهی می شود.
را  رودخانه  این  ساماندهی  از  وی هدف 
هنگام  سیل  خسارت های  از  جلوگیری 
موقع  بویژه  فصلی  سیلاب های  وقوع 
کرد  اعلام  منطقه  ارتفاعات  برف  ذوب 
ساماندهی  و  لایروبی  عملیات  گفت:  و 
این مسیر با تخصیص 2۵ میلیارد ریال 
اعتبار از محل اعتبارات مدیریت بحران 
انجام خواهد یافت.سلیمی با بیان اینکه 
به  ورودی  آب  از  توجهی  قابل  بخش 

سد یامچی به عنوان اصلی ترین منبع 
آب شهر اردبیل در فصول مختلف سال 
تامین  نیر  آغلاغان  رودخانه  طریق  از 
می شود، افزود: با ساماندهی این رودخانه 
مردم  مشکلات  از  توجهی  قابل  بخش 
سیلاب های  و  بارش  هنگام  نیر  منطقه 
احتمالی برطرف می شود.رودخانه آغلاغان 
یکی از رودهای استان اردبیل است که 
سرچشمه  سبلان  جنوبی  دامنه های  از 
می گیرد ، این رود پس از تغذیه شدن به 

واسطه  چشمه های متعدد، پر آب شده و 
بعد از عبور از روستاهای مختلف و رسیدن 
اردبیل  بالیخلو  رودخانه  به  نیر  شهر  به 

می پیوندد.
رودخانه آغلاغان از زیباترین جاذبه های 
گردشگری و طبیعی شهرستان نیر است 
از 2  ، طول شاخه  اصلی این رود بیش 
چشم اندازی  داشتن  با  و  است  کیلومتر 
زیادی  جذاب و دنج میزبان گردشگران 

بویژه در ایام تابستان است.

مدیر مهندسی رودخانه و سواحل شرکت آب منطقه ای اردبیل:

رودخانه آغلاغان نیر ساماندهی می شود

علوم  دانشگاه  رییس  فیوضی:   کیاوش 
پزشکی البرز با اشاره به موفقیت محققان 
واکسن  انواع  تولید  زمینه  در  دانشگاه  این 
کرونا در سال های اخیر اعلام کرد: اکنون 
نیز حوزه پزشکی البرز باساخت شتاب دهنده 
های درمانی فوق پیشرفته پزشکی خبرهای 
دارد. کشور  سلامت  بخش  برای  خوشی 

دکتر شهرام صیادی در پنجمین کنگره ملی 
گزارش های موردی بالینی که در کرج آغاز 
به کار کرده است ، افزود: ساخت 2 دستگاه 
شتاب دهنده و گاما نایف فوق پیشرفته در 
این  زمینه درمان سرطان توسط محققان 
دانشگاه طی ماه های اخیر حرکتی بسیار 
ارزشمند برای تحول شگرف در علم پزشکی 

کشور است.
وی ادامه داد: ساخت اولین دستگاه گامانایت 
کشور در البرز برای درمان سرپایی بیماران 
سرطانی یکی از رویدادهای بسیار ارزشمند 
بیماران  کمک  به  که  است  پزشکی  علم 
کشور آمده است .صیادی گفت : در قسمت 
هایی از بدن که امکان عمل جراحی مقدور 
نیست ، این ابزار کارآمد است که دستیابی 
ها  تحریم  اوج  در  علمی  موفقیت  این  به 
مصداق واقعی شعار "توانستن " است .رییس 
دانشگاه علوم پزشکی البرز بیان کرد: اکنون 
این دستگاه برای خدمات رسانی به بیماران 
سرطانی کشور در کرج در حال آماده سازی 
است و به زودی فعالیت رسمی آن آغاز می 

شود.وی تاکید کرد: ساخت 2 دستگاه شتاب 
دهنده درمان سرطان در البرز افتخار بزرگی 
برای ایران اسلامی است که توسط محققان 
البرزی به نتیجه رسیده است.رییس دانشگاه 
علوم پزشکی البرز گفت : تلاش های محققان 
این دانشگاه برای خلق افتخارات دیگر ادامه 
دارد و این مسیر را با کمک بخش خصوصی 

ادامه خواهیم داد.
صیادی با اشاره به اقدام ارزشمند یک خیر 
در احداث مجموعه درمانی دانشگاهی علوم 
پزشکی البرز کرج ، افزود: این خیر ۱۰ هزار 
میلیارد ریال صرف این مجموعه عظیم کرده 
است که به زودی افتتاح می شود.وی با اشاره 
بخش  از  سیزدهم  دولت  های  حمایت  به 

بهداشت و درمان البرز اظهار کرد: بیمارستان 
2۸۰ تختخوابی شهرستان ۸۰۰ هزار نفری 
فردیس که در اوایل دهه ۹۰ کلنگ زنی شده 
بود با اهتمام دولت سیزدهم اکنون تکمیل 

شده است .
 ۷۰ : گفت  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس 
پیشرفت  درصد  و ۵۰  مالی  منابع  درصد 
فیزیکی این طرح در دولت سیزدهم محقق 
شد.وی ادامه داد: همچنین هیات ممیزی 
 ۱2 از  پس  البرز  پزشکی  علوم  دانشگاه 
سال در دولت سیزدهم استقلال پیدا کرد.

محققان البرزی در زمان اوج کرونا با ساخت 
چهار واکسن کرونا دستاوردهای بزرگ علمی 

برای کشور به ارمغان آوردند.

رییس دانشگاه علوم پزشکی البرز :

حوزه پزشکی البرز خبرهای خوشی برای سلامت کشور دارد

کریمی:  مدیرعامل شرکت گاز چهارمحال 
اهمیت  به  توجه  با  گفت:  بختیاری  و 
دولت  ابتدای  از   ، صنایع  به  گازرسانی 
صنعتی  واحد   ۴۹2 تاکنون  سیزدهم 
و کشاورزی در این استان به شبکه گاز 

متصل شده اند.
جهانبخش سلیمیان افزود: از این تعداد 
در  کشاورزی  و  صنعتی  واحد   ۳۷۶
سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ و از ابتدای امسال 
تا پایان مهر نیز ۱۱۶ واحد گازرسانه شده  
گازرسانی  برای  داشت:  اظهار  است.وی 
به این تعداد واحد صنعتی و کشاورزی 
میلیون   2۳۳ و  میلیارد   ۷۱۱ و  2هزار 
ریال اعتبار از ابتدای کار دولت سیزدهم 
است.مدیرعامل  شده  هزینه  تاکنون 
شرکت گاز چهارمحال و بختیاری گفت: 
با گازرسانی به این واحدها روزانه ۶۸ هزار 
و 2۴۰ مترمکعب گاز طبیعی جایگزین 
سوخت های مایع شده و از سویی دیگر 

موجب کاهش آلودگی محیط زیست و 
نتیجه سودآوری  تولید و در  هزینه های 
می شود. داخلی  صنایع  برای  بیشتر 

سلیمیان یادآور شد: مجموع اعتبار مصوب 
و  تولیدی  واحدهای  به  گازرسانی  برای 

برای سالجاری 2 هزار و۱۰۰  کشاورزی 
میلیارد ریال و حجم گاز جایگزین صنایع 
نیز 2۵هزار مترمکعب بر ساعت تعیین 
شده است.وی اضافه کرد: در زمان حاضر 
2۵ شهرک صنعتی موجود درچهارمحال 

و بختیاری از نعمت گاز برخوردار هستند.
سلیمیان با بیان اینکه هنوز مصوبه های 
مربوط به گازرسانی در سفردور دوم سفر 
گفت:  است  نشده  ابلاغ  جمهور  رییس 
تکمیل گازرسانی به ۱2 روستا تا پایان 
سال ۱۴۰۱ با ۶۵۰ میلیار ریال اعتبار از 
جمله مصوبه های دور نخست سفر استانی 
که  بود  وبختیاری  چهارمحال  به  دولت 
تاکنون با ۹۵ درصد پیشرفت فیزیکی و 
این طرح  اعتبارات،  تحقق ۹2 درصدی 
در دست اجرا است.مدیرعامل شرکت گاز 
چهارمحال و بختیاری اضافه کرد: براین 
اساس تاکنون به هفت روستا گازرسانی 
شده است و گاز رسانی به پنج روستای 
دیگر نیز با پیشرفت ۹۰ و ۸۰ درصدی در 
دست اجرا هستند. ۱۰۰ درصد جمعیت 
شهری و ۹2.۳ درصد جمعیت روستایی 
گاز  نعمت  از  بختیاری  و  چهارمحال 

برخوردارند.

  مدیرعامل شرکت گاز چهارمحال و بختیاری :

4۹2 واحد صنعتی و کشاورزی در چهارمحال و بختیاری 
گازرسانی شد

پرستاران مشهد، 
خسته زیر بار کمبود نیروی انسانی

مشهد به عنوان قطب گردشگری سلامت در شمال شرق کشور با 
کمبود پرستار مواجه است که متولیان این بخش تلاش دارند این 
مشکل را با اضافه کاری پرستاران جبران کنند اما این امر فرسودگی 
شغلی پرستاران، کاهش کیفیت خدمات درمانی و افت رضایتمندی 
بیماران را در پی دارد.مشهد مقدس به خاطر وجود بارگاه منور 
و  ایرانی  گردشگران  و  زائران  از  بسیاری  مقصد  سالانه  رضوی، 
غیرایرانی است که با توجه به وجود پزشکان حاذق، تجهیزات 
پیشرفته و خدمات باکیفیت و ارزان قیمت درمانی، به منظور دریافت 
خدمات به این قطب گردشگری سلامت سفر می کنند.بدون شک 
بخش عمده بار این خدمات درمانی بر دوش پرستارانی است که با 
انگیزه بالا و دلسوزی در مراکز درمانی این کلانشهر سرگرم خدمت 
رسانی به بیماران هستند.بر اساس استاندارهای جهانی، پرستاران 
به عنوان حلقه اصلی نظام سلامت، باید تنها در یک نوبت کاری 
فعالیت کنند اما در خراسان رضوی و به ویژه در مشهد، که با بحران 
پرستار مواجه است، پرستاران مجبورند در چند نوبت، آن هم با 
حقوقی نه چندان درخور توجه به فعالیت بپردازند و این شرایط 
سخت موجب خستگی مضاعف، فرسودگی شغلی و در نهایت 
مهاجرت آنان می شود.با توجه به اهمیت وجود پرستار در حفظ 
سلامت جامعه، افزایش سهمیه استخدامی و جذب نیروی انسانی، 
افزایش حقوق و تعرفه های پرستاران و کاهش نوبت های اجباری، 
امری ضروری است که نیازمند توجه مسوولان این حوزه است.دکتر 
محمد صادقی، مدیر اداره پرستاری دانشگاه علوم پزشکی مشهد 
گفت: استاندارد کشوری تعداد پرستار به ازای هر تخت بیمارستانی 
۱.۸ نفر است که این شاخص در دانشگاه علوم پزشکی مشهد ۹ 
دهم پرستار است که معادل نصف میانگین کشوری است.شاخص 
پرستار به تخت بیمارستانی در دانشگاه علوم پزشکی مشهد ۹ 
دهم پرستار است که نصف میانگین کشوری است.دکتر سیده 
فاطمه بحرینی، رییس هیات مدیره دفتر نظام پرستاری مشهد 
نیز گفت: استاندارد تعداد پرستار به تخت در شهر مشهد هشت 
دهم پرستار به ازای هر تخت بیمارستانی است که بر این اساس 
وضعیت مشهد پایین تر از استانداردهای جهانی و کشوری است.

مدیر اداره پرستاری دانشگاه علوم پزشکی مشهد گفت: هم اکنون 
در مجموعه پرستاری دانشگاه علوم پزشکی مشهد ۱۰ هزار و ۵۰۰ 
نیرو شامل پرستار، کمک بهیار، کارشناس اتاق عمل و هوشبری، 
در ۱۴ بیمارستان دولتی مشهد و ۱۵ بیمارستان دولتی در دیگر 
شهرستان های زیر پوشش این دانشگاه فعالیت می کنند.۶ هزار و 
۵۰۰ نفر پرستار در مراکز درمانی دولتی زیر پوشش دانشگاه علوم 
پزشکی مشهد فعالیت دارند که ۷۰ درصد آنان زن و ۳۰ درصد 
بقیه مرد هستند.دکتر صادقی افزود: از این تعداد ۶ هزار و ۵۰۰ نفر 
پرستار هستند که ۷۰ درصد آنان زن و ۳۰ درصد مرد هستند.

رییس هیات مدیره دفتر نظام پرستاری مشهد گفت: هم اکنون در 
مشهد ۱۴ هزار نیرو در قالب جامعه پرستاری شامل پرستار، کمک 
بهیار، کارشناس اتاق عمل و هوشبری در بیمارستان ها، درمانگاه ها 
و مراکز درمانی دولتی، خصوصی، نیروهای مسلح و تامین اجتماعی 
فعالیت دارند که زیرمجموعه نظام پرستاری هستند.دکتر بحرینی 
با بیان اینکه ۸۰ درصد جامعه پرستاران مشهد را بانوان تشکیل 
می دهند، افزود: هم اینک بیمارستان ها و مراکز درمانی مشهد در 
زمینه نیروی پرستاری با کمبودی بیش از ۶۰ درصدی مواجهند 
که معادل هشت هزار و ۵۰۰ نفر می شود.رییس هیات مدیره 
دفتر نظام پرستاری مشهد با اشاره به کمبود شدید پرستار در 
بیمارستان ها و مراکز درمانی دولتی و خصوصی مشهد، گفت: 
تلاش داریم تا این کمبود را با اضافه کاری و نوبت های اجباری 
پرستاران جبران کنیم که این فعالیت خارج از حد توان، سبب 
افزایش فرسودگی شغلی پرستاران و افزایش گلایه مندی آنان و 
نیز کاهش میزان رضایتمندی مردم می شود.دکتر بحرینی با بیان 
اینکه اضافه کار پرداختی به پرستاران دارای مدرک لیسانس بر 
اساس سنوات شغلی و پستی آنان بین ۱۵ تا ۳۵ هزار تومان به 
ازای هر ساعت کار است، افزود: حق الزحمه پرستاران با مدرک 
تحصیلی پایین تر، از این نیز کمتر است که این مبالغ، اصلا تناسبی 
با تورم و مشکلات معیشتی ندارد.این مسوول بیان کرد: این امر 
سبب شده نیروهای بخش دولتی در معرض آسیب و فرسایش 
جسمی بیشتری قرار بگیرند و خروج آنان از بخش های دولتی 
به سمت بخش  خصوصی و یا مهاجرت به سایر مشاغل پردرآمد 
خود را نشان دهد که این موضوع به ضرر مردم و بخش سلامت 
جامعه است.بحرینی افزود: تامین پرستار مراکز درمانی متناسب 
با افزایش بخش های بیمارستانی و یا فعال شدن بیمارستان های 
جدید نیست، و پرستاران این بخش ها یا بیمارستان های جدید هم 
از نیروهای دیگر بیمارستان ها تامین می شود که این نیز خود مزید 
بر علت شده و به کمبود بیشتر نیروی پرستاری دامن می زند.

وی ادامه داد: طبق استانداردهای کشوری باید خدمات پرستاری 
برای هر 2۰ تخت بیمارستان توسط چهار پرستار ارائه شود که با 
توجه به کمبود نیروی پرستار، این خدمات توسط 2 پرستار ارائه 
می شود.رییس هیات مدیره دفتر نظام پرستاری مشهد با اشاره به 
بازنشستگی پرستاران و جایگزین نشدن آنان، گفت: ماهانه ممکن 
است بیش از ۱۵ نفر از پرستاران بیمارستان ها بازنشسته شوند 
که با توجه به نداشتن ورودی جدید و مجوز برای جذب پرستار، 
دانشگاه علوم پزشکی قادر به تامین نیروی جایگزین نیست.به گفته 
مسولان کشوری، سالانه به طور متوسط از مجموعه کارکنان نظام 
سلامت بین ۶ تا هفت هزار نفر بازنشسته می شوند که معمولاً ۴۰ 
درصد از آنان از ظرفیت گروه پرستاری است.ماهانه به طور متوسط 
بین 2۰ تا 2۵ پرستار شاغل در بیمارستان ها و مراکز درمانی زیر 
پوشش دانشگاه علوم پزشکی مشهد بازنشسته می شوند که این 
بازنشستگان، نیازمند نیروی جایگزین هستند.مدیر اداره پرستاری 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد گفت: ماهانه به طور متوسط 2۰ تا 
2۵ پرستار شاغل در بیمارستان ها و مراکز درمانی زیر پوشش این 
دانشگاه بازنشسته می شوند که این بازنشستگان، نیازمند نیروی 
جایگزین هستند.دکتر صادقی افزود: هر سه ماه یک بار بین ۱۰۰ 
تا ۱۵۰ پرستار فارغ التحصیل شده و در سامانه "رشد" ثبت نام 
و مراکز  بیمارستان ها  فعالیت در  برای  این میزان  می کنند که 
درمانی زیر پوشش دانشگاه علوم پزشکی مشهد جذب می شوند.

وی ادامه داد: در آزمون استخدامی امسال وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی نیز سهمیه استخدامی دانشگاه علوم پزشکی 
مشهد حدود ۴۰۰ نفر بود که 2۵۰ نفر برای فوریت های پزشکی 
اورژانس و بین ۱۳۰ تا ۱۴۰ نفر برای شغل پرستاری آزمون دادند 
و هنوز نتایج قبولی این آزمون استخدامی اعلام نشده و مشخص 
نیست چند نفر از آنها نیروی تبدیل وضعیت بوده و چند نفر نیروی 
جدید استخدام شده اند.سرپرستار بخش آی. سی. یوی بیمارستان 
شهید هاشمی نژاد مشهد در گفت و گو با خبرنگار ایرنا از آنچه که 
نبود عدالت در پرداخت ها و ناعادلانه بودن تعرفه گذاری خدمات 
پرستاری خواند گلایه کردئ و گفت: اکنون شیوه غالب پرداخت در 
نظام سلامت کشور برای پزشکان، بر اساس »فی فورسرویس« یا 
همان پرداخت به ازای خدمت یا کارانه است.مصطفی شکری افزود: 
این در حالی است که شیوه پرداخت برای پرستاران به صورت 
"شب تخت" و نه میزان کار محاسبه می شود یعنی اگر که مراقبت 
از یک بیمار پرکار و یا کم کار باشد مبلغ کارانه پرداختی به پرستار 
یکسان است که این به دور از عدالت است و باید همان شیوه 

پرداخت به پزشکان برای پرستاران هم در نظر گرفته شود.

نماینده مردم دزفول در مجلس شورای اسلامی:
عملیاتی شدن مرز هوایی دزفول منوط 

به ایجاد زیرساخت ها است
 نماینده مردم دزفول در مجلس شورای اسلامی پیگیری های 
انجام شده برای راه اندازی مرز هوایی این شهرستان به منظور 
صادرات محصولات کشاورزی و برقراری سفرهای خارجی را 
یادآور شد و گفت: عملیاتی شدن مرز هوایی دزفول منوط به ایجاد 
زیرساخت ها است.سید احمد آوایی در نشست خبری مشترک با 
رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت دزفول در سالن جلسات 
این اداره افزود: در برخی فصول شاهد از بین رفتن محصولات 
کشاورزی شهرستان دزفول هستیم که به دلیل نبود بازار، یا دفن 
و یا خوراک دام می شوند لذا راه اندازی مرز هوایی فرودگاه دزفول 
را به طور جدی پیگیری کردم.وی با اظهار تاسف از کارشکنی ها و 
همکاری نکردن برخی مسوولان برای راه اندازی مرز هوایی دزفول 
ادامه داد: در نهایت با پیگیری فراوان مصوبه هیات دولت برای مرز 
هوایی اخذ شد.نماینده مردم دزفول در مجلس شورای اسلامی 
بیان کرد: عملیاتی شدن مرز هوایی نیازمند ایجاد زیرساخت های 
لازم نظیر استقرار گمرک، اداره گذرنامه و دستگاه هایی نظیر 
"X-RAY"، سامانه ناوبری "Aye less" در شهرستان دزفول 
می باشد که پیگیری هایی در این زمینه در حال انجام است.وی 
عملیاتی شدن مرز هوایی را در رشد و توسعه منطقه اثرگذار 
دانست و افزود: ترمینال جدید برای پروازهای خارجی لازم است 
که هشت هکتار زمین برای این کار درنظر گرفته شده است.آوایی 
گفت: در حال حاضر زمان رسیدن محصولات کشاورزی دزفول 
به روسیه ۱2 روز است که در این مدت حدود ۳۰ درصد محصول 
از بین می رود.نماینده مردم دزفول در مجلس شورای اسلامی، 
مشکل صنعتگران شهرستان با بانک ها را یادآور شد و اظهارکرد: 
اگرچه برخی بانک ها همکاری خوبی با صنعتگران ندارند ولی 
متاسفانه برخی از کارآفرینان نیز به دلیل نداشتن تجربه کافی به 
مشکل برمی خورند.وی نداشتن آگاهی درخصوص فن بازاریابی 
را از دلایل ضربه خوردن صنعتگران دانست و افزود: بازاریابی از 
تولید مهمتر است و باید به آن توجه ویژه شود.آوایی بیان کرد: 
بنده در کنار مسوولان برای رفع مشکلات تلاش می کنم ولی 
متاسفانه گاه به دلیل فشل بودن سیستم اداری، کارشکنی ها و 
مخالفت ها، مساعدتی صورت نمی گیرد و انرژی ما تحلیل می رود.

نماینده مردم دزفول در مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سوال 
چرایی استفاده نشدن از ظرفیت فرمانداری ویژه و سرگردانی 
صنعتگران بین دزفول و اهواز برای انجام امور اداری بیان کرد: 
وزارت کشور و معاون امور استخدامی رئیس جمهور به دلیل بالا 
رفتن چارت اداری مخالف این موضوع است لذا شهرستان دزفول، 
استانی با امکانات یک شهرستان است.وی با استقبال از انتقاد 
رسانه ها افزود: باید نقد مطرح شده بررسی و در صورت منطقی 
بودن نسبت به اصلاح امور اقدام شود.آوایی گفت: برخی امور از 
دوره قبل در شهرستان دزفول آغاز شده اند و انصاف این است که 
اقدامات نمایندگان قبل بیان شوند؛ بنده همواره از اقدامات انجام 
شده قدردانی کرده و برای تکمیل طرح ها تلاش کرده ام.وی با 
اشاره به روند ساخت بیمارستان تامین اجتماعی دزفول افزود: 
موافقت احداث این بیمارستان در دزفول را خودم گرفتم و پیگیر 
زمین آن شدم که در دوره آقای پاپی زاده ساخت بیمارستان 
انجام شد و درنهایت در دوره بنده تکمیل و تجهیز شد.نماینده 
مردم دزفول در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه خبرنگاران 
باید انصاف را در اخبار و گزارش های خود رعایت کنند، اظهارکرد: 
در 2 دوره ای که نماینده نبودم نیز پیگیر رفع مشکلات بودم و 
برخی مسایل را با نماینده پیگیری کردم.وی با بیان اینکه یکهزار 
و ۴۱ نشست با مسوولان و وزرا برای رفع مشکلات شهرستان 
دزفول در این دوره نمایندگی مجلس داشته است، افزود: ۱۶۴ 
نشست با وزرا، ۵۹ نشست با معاونان رئیس جمهور، ۶2۹ نشست 
با معاونان و مدیران کل وزارتخانه ها، ۷۷ نشست با مدیران عامل 
بانک ها، ۶۹ نشست با فرماندهان انتظامی و امنیتی، ۱۹ نشست با 
مدیران قوه قضاییه و 2۴ نشست با مدیران بنیاد برکت و کمیته 
امداد در این مدت داشته ام.رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت 
شهرستان دزفول نیز در این نشست خبری با اشاره به وجود 
۳۸ اتحادیه در این شهرستان گفت: به تازگی 2 اتحادیه صنف 
ماشین آلات سنگین تسطیح و تهیه اراضی و اتحادیه نجاران 
افزود: ۷2  اندازی شده اند.محمد غلامی  راه  شهرستان دزفول 
واحد معدنی در شهرستان دزفول وجود دارد که بیشترین آمار 
در بین شهرستان های شمال استان خوزستان است.وی وجود 
چهار شهرک صنعتی و سه مجتمع صنعتی در شهرستان دزفول 
را یادآور شد و ادامه داد: با توجه به وجود چهار شرکت قند 
در دزفول، حجم خوبی از تولید قند استان خوزستان مربوط به 
شهرستان دزفول است.رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت دزفول 
بیان کرد: تلاش بر این است که آیین افتتاحیه شرکت های قند 
اورنج و سالانه پارس و کارخانه تولید بستنی سپنتا در دهه فجر 
امسال برگزار شود.غلامی با اشاره به وجود ۳۱۶ واحد صنعتی و 
۳2 واحد معدنی فعال در شهرستان دزفول گفت: ۱۶۳ طرح 
صنعتی در حال اجرا در شهرستان دزفول وجود دارد که ۱۰۵ 
واحد از این تعداد به حدود ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی رسیده اند.

وی صدور ۳۳۱ جواز تاسیس شرکت در سال های اخیر را یادآور 
شد و افزود: ۵۳ طرح برای دریافت تسهیلات به بانک های عامل 
معرفی شده اند.رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت دزفول احیای 
۱۰ واحد صنعتی راکد در سال ۱۴۰۱ و ۹ واحد در هشت ماه 
نخست سال جاری را یادآور شد و اظهارکرد: پنج واحد دانش 
بنیان در سال ۱۴۰۰، چهار واحد در سال ۱۴۰۱ و 2 واحد در 
هشت ماهه نخست امسال در شهرستان دزفول راه اندازی شده 

که سرآمد آنها شرکت آوان طب است.

یزدانی:  سه طرح راهسازی و یک طرح 
آبرسانی )آب آشامیدنی( با اعتباری بالغ بر 
۶۵۵ میلیارد ریال روز سه شنبه با حضور 
سیدمحمدرضا هاشمی استاندار سمنان 
در میامی بهره برداری شد.طرح آسفالت 
محور بکران - محمد آباد )پل ابریشم(، 
آسفالت محور سه راهی باغچه، آسفالت 
محور دشت شاد - لوه و طرح آبرسانی)آب 
آشامیدنی( شهر رضوان شهرستان میامی 
با حضور سید محمدرضا هاشمی استاندار 
نماینده مردم  سمنان، علی اصغر خانی 
در  میامی  و  شاهرود  شهرستان های 

مجلس شورای اسلامی، علیرضا آشوری 
فرماندار میامی، امیر عمیدی مدیرکل راه 
و شهرسازی شرق استان سمنان و جمعی 
از مسئولان استان و شهرستانی افتتاح و 
بهره برداری شد.علیرضا آشوری در حاشیه 
کرد:  اظهار  طرح ها  این  از  بهره برداری 
طرح آسفالت محور بکران - محمد آباد 
)پل ابریشم( به طول ۹ کیلومتر و اجرای 
۱۱ ابنیه فنی افتتاح شد.وی با اشاره به 
اینکه مردم هفت روستا برای تردد از این 
محور بهره مند می شوند، ابراز کرد: برای 
از  ریال  میلیارد   ۳۰۰ طرح  این  اجرای 

محل اعتبارات محرومیت زدایی و استانی 
هزینه شد.آشوری از اجرای طرح روکش 
آسفالت محور روستای باغچه به سمت سه 
راهی شهر رضوان میامی خبر داد و گفت: 
این طرح به طول سه کیلومتر با هزینه 
۷۰ میلیارد ریال بهره برداری شد.فرماندار 
میامی ادامه داد: هزینه این طرح از محل 
اعتبارات محرومیت زدایی و استانی تامین 
شد.وی با بیان اینکه محور دشت شاد - 
لوه، مسیر ارتباطی شرق استان سمنان به 
استان گلستان نیز به طول چهار کیلومتر 
افتتاح شد، اظهار کرد: اعتبار اجرای این 

طرح نیز 2۱۰ میلیارد ریال بود.آشوری از 
اجرای طرح آبرسانی)آب آشامیدنی( شهر 
رضوان خبر داد و گفت: برای اجرای این 
طرح خط انتقال لوله به طول 2 هزار و 
2۰۰ متر انجام شد که ۷۵ میلیارد ریال 
کرد:  ابراز  میامی  داشت.فرماندار  هزینه 
ساخت مخزن ۵۰۰ متر مکعبی، تکمیل 
مرحله دوم خط انتقال و زون بندی شبکه 
این طرح نیز انجام شد.شهرستان میامی با 
جمعیتی بیش از ۴۰ هزار نفر با 2 بخش 
مرکزی و کالپوش در شرق استان سمنان 

قرار دارد.

چهار طرح عمرانی در میامی استان سمنان افتتاح شد
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صفری: تأمین آب جمعیت سه هزار نفری ۲روستای کهنه و 
توحید شهرستان اوز و پیشرفت ۶۵ درصدی مخزن ذخیره 
شهر فیشور در این شهرستان از مهمترین اقداماتی است 
که اخیرا برای تأمین آب شُرب در استان فارس انجام شده 
است. رویکرد تأمین آب شرب پایدار در استان فارس نیز با 
جدیت در حال پیگیری است به گونه ای که هشت طرح 
بزرگ آب و فاضلاب با اعتباری بالغ بر ۱۳ هزار و ۶۴۰ 
میلیارد ریال در بیست و یکمین روز از مهرماه ۱۴۰۲ با 
حضور رییس جمهور و دیگر مقامات کشوری و استانی به 
بهره برداری رسید.بهره برداری از این طرح ها در حالی انجام 
شد که عملیات آبرسانی به روستاهای استان همچنان ادامه 

دارد.
گشایش پروژه آبرسانی به روستای رجاآباد فارس

اخیراً نیز طی مراسمی با حضور امام جمعه موقت، فرمانده 
سپاه ناحیه مقاومت بسیج، معاون سیاسی و امنیتی فرماندار 
ویژه و جمعی از سایر مسئولین محلی شهرستان مرودشت، 
پروژه آبرسانی به روستای رجاآباد این شهرستان گشایش 
یافت.تأمین آب جمعیت سه هزار نفری ۲روستای کهنه و 
توحید شهرستان اوز و پیشرفت ۶۵ درصدی مخزن ذخیره 
شهر فیشور این شهرستان نیز از مهمترین اتفاقاتی است که 
اخیرا با هدف آبرسانی و توسعه روستایی در استان فارس رخ 
داده و موجبات رضایت و شادی مردم این مناطق را فراهم 

کرده است.
مدیرعامل شرکت آبفا استان فارس در این باره گفت: طرح 

آبرسانی به روستای کهنه و شهرک توحید شهرستان اوز 
به منظور تأمین پایدار آب شُرب اهالی این منطقه و با 
صرف اعتباری بالغ بر۱۵۰ میلیارد ریال تکمیل شد.علی 
آبرسانی  وضعیت  بررسی  منظور  به  که  پور  جان صادق 
درباره  بود،  کرده  سفر  استان  جنوب  شهرستان های  به 
مشخصات فنی این طرح افزود: تجهیز و برق رسانی به یک 
حلقه چاه، اجرای سه هزار متر خط انتقال آب با استفاده 
از لوله های پلی اتیلن به قطر ۱۶۰میلیمتر و سه هزار متر 
خط انتقال برق، احجام عملیات اجراء شده در اجرای این 
پروژه است که با صرف اعتباری بالغ بر ۱۵۰میلیارد ریال به 
مرحله بهره برداری رسیده است که امیدواریم با اتمام این 
پروژه وضعیت آب شرب سه هزار نفر اهالی این مناطق به 

شرایط پایداری برسد.
پیشرفت ۶۵ درصدی مخزن ذخیره شهر فیشور اوز

از  بازدید  همچنین ضمن  فارس  آبفا  مدیرعامل شرکت 
مراحل پایانی احداث مخزن ۲هزار و۵۰۰ متر مکعبی شهر 
فیشور که در ۴۰ کیلومتری شرق شهرستان اوز و در ۳۴۰ 
کیلومتری جنوب شرقی شیراز قرار دارد، از پیشرفت ۶۵ 
درصدی این مخزن خبر داد و تکمیل و بهره برداری از این 
پروژه را در مساعد کردن آبرسانی به مردم این منطقه مؤثر 
دانست.صادق پور ابراز کرد: امیدواریم با تکمیل و بهره برداری 
از این پروژه که با مشارکت مالی خیرین منطقه در حال 
اجراست، آب شُرب مردم این شهر به وضعیت پایدار برسد.

مدیر عامل شرکت آبفا فارس به بیان مشخصات فنی 

این پروژه پرداخت و گفت: این پروژه شامل احداث یک 
باب مخزن ذخیره آب شرب با ظرفیت ۲هزار و ۵۰۰متر 
مکعب همراه با اجرای چهار هزار متر خط انتقال رفت 
و برگشت با استفاده از لوله های فولادی در اقطار ۳۱۵ 
و ۲۵۰ میلیمتر است که پیش بینی می شود با صرف 
اعتباری بالغ بر ۱۸۰ میلیارد ریال به مرحله بهره برداری 
به کمک  این مخزن که  احداث  اضافه کرد:  برسد.وی 
پیشرفت  ۶۵درصد  حدود  است،  انجام  حال  در  خَیِر 
فیزیکی دارد و شرکت آبفا فارس نیز در تدارک و تهیه 
و اجرای خطوط انتقال و دیگر ملزومات این مخزن است 
و پیش بینی می شود این طرح در نیمه اول سال ۱۴۰۳ 
به بهره برداری برسد و جمعیتی بالغ بر هفت هزار و ۵۰۰ 
نفر از مزایای آن منتفع شوند.مدیرعامل شرکت آبفا فارس 
در این سفر همچنین مرحله مقدماتی طرح آبرسانی به 
نهضت مسکن ملی شهر اوز را نیز بررسی کرد.آبرسانی 
ادامه دارد که هم اکنون  به روستاهای فارس در حالی 
جمعیت تحت پوشش خدمات آبرسانی از ۸۲ درصد در 
ابتدای فعالیت دولت سیزدهم به ۸۶ درصد در کشور ارتقا 
یافته است.این در حالیست که میزان تداوم سکونت و 
ماندگاری جمعیت ساکن در روستاها به عنوان یکی از 
اساسی ترین شاخص ها برای تبیین پایداری این مناطق 
به شمار می رود، لذا انجام این اقدامات افزون بر تأمین آب 
آشامیدنی سالم برای اهالی این مناطق می تواند به کاهش 

مهاجرت روستاییان به شهر نیز بینجامد.

فارس در مدار آبرسانی؛سیراب شدن شَهر و 
روستاهای اوز

باغ ۴۰۰ ساله بیرم آباد کرمان در 
بن بست هشت ساله بازگشایی

کرمان -خبرنگار پیشرو: درهای باغ تاریخی بیرم آباد کرمان 
با وجود گذشت حدود هشت سال از آغاز مرمت و بازسازی 
هنوز به روی گردشگران باز نشده و باوجود دستور و تاکید 
مسئولان بر فراهم شدن امکان بازدید، دورنمای روشنی 
هنوز از تحقق این امر دیده نمی شود. نام کرمان که به زبان 
می آید در اذهان اغلب افراد به عنوان یک استان کویری و 
خشک متصور می شود، اما تعداد زیادی باغ زیبا و باصفا 
در این خطه به مدد ابداع متفکرانه و خلاقانه قنات توسط 
نیاکان ما، احداث شده که نشان از تلاش و ذوق مردمان 
این دیار دارد و مهمترین آنها باغ شاهزاده ماهان است که 
یکی از آثار ثبت شده جهانی استان نیز به شمار می رود.

البته برخی از باغ های کرمان که جزو آثار ارزشمند میراث 
فرهنگی این منطقه کهن محسوب می شوند، به دلایل 
متعددی در حال تخریب و از بین رفتن هستند که با 
مرمت و بهسازی هرکدام به عنوان یک جاذبه گردشگری 
و تاریخی می توانند به رونق چرخ گردشگری استان کمک 
کنند.یکی از باغ های مشهور شهر کرمان باغ بیرم آباد است 
که در زمان حکومت شاه اسماعیل صفوی و توسط بیرام 
بیگ افشار حاکم وقت کرمان در مساحت چهار و نیم هکتار 
در شرق شهر کرمان احداث شده و قدمتی چهارصد ساله 
دارد؛ این اثر هشتم اسفند ۱۳۷۷ در فهرست آثار ملی قرار 
گرفته است.معماری باغ بیرم آباد شبیه سایر بناهای عصر 
صفویه و تلفیقی از سازه های فاخر، گیاه، درخت و آب 
در آن به کار رفته که همین موضوع این باغ را به یکی از 
زیباترین باغ های کرمان بدل کرده است.این باغ براساس 
وقف نامه، در زمان قاجاریه توسط چهار تن از فرزندان قلی 
بیگ به آستان قدس رضوی واگذار شده تا فعالیت های 
مختلفی در آنجا انجام شود و ثمره آن نیز به حرم رضوی 
برگردد، اما به دلیل کم توجهی و آسیب های ناشی از وقایع 
جوی و طبیعی رو به تخریب نهاده و درختان سر به فلک 
کشیده و سرسبز آن در معرض خشکیدگی قرار گرفته بود

اما پس از تجربه موفق مرمت و بازسازی باغ فتح آباد در 
های  کرمان طی سال  اختیارآباد شهرستان  حاشیه شهر 
مهر  در  کرمان  وقت  استاندار  رزم حسینی  علیرضا  اخیر، 
سال ۱۳۹۴ از برنامه مرمت باغ بیرم آباد نیز خبر داد تا این 
ظرفیت خاموش و فراموش شده تفریحی و گردشگری شهر 
کرمان زنده و احیا شود.وی وعده داد: براساس برنامه ریزی 
های انجام شده و اخذ مصوبه از آستان قدس رضوی، این 
باغ در سه فاز طی یک سال مورد بازسازی قرار می گیرد 
و به مرکزی برای گردشگران داخلی و خارجی تبدیل می 
شود.اواخر سال ۱۳۹۹ نیز معاون میراث  فرهنگی اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان کرمان از 
پیشرفت ۹۰ درصدی مرمت این باغ خبر دادو همان زمان 
بیان کرد: مراحل پایانی مرمت باغ بیرم آباد با حمایت آستان 
قدس رضوی و نظارت اداره کل میراث فرهنگی استان کرمان 
در حال انجام است. مجتبی شفیعی اظهارداشت: این باغ 
پس از مرمت کامل در قالب کاربری های مرتبط با صنعت 
گردشگری احیا می شود و در فهرست جاذبه های گردشگری 
این استان قرار می گیرد.اما در حالی که علاقه مندان حوزه 
میراث فرهنگی و گردشگری همچنان در انتظار بازگشایی 
درهای باغ بیرم آباد بودند و هستند، با گذشت هشت سال از 
آغاز مرمت این بنای تاریخی هنوز گشایشی برای بهره برداری 
از باغ صورت نگرفته است.حتی هفتم آبان سال ۱۴۰۱ عزت 
الله ضرغامی وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
که به کرمان آمده بود، در بازدید از باغ بیرم آباد وعده داد 
تا  مذاکره خواهد کرد  آستان قدس رضوی  با  که شخصا 
درهای این مجموعه به روی عموم باز شود. وی تاکید کرد: 
با کشیدن حصار در قسمت های در حال مرمت، می توان 
شرایطی را فراهم کرد که مردم بتوانند از این مجموعه زیبای 
گردشگری در شهر کرمان بازدید کنند.اما ۱۳ ماه از سخنان 
وزیر میراث فرهنگی می گذرد، شهروندان همچنان از کنار 
این باغ تاریخی می گذرند، تنها برج و باروی آن را از بیرون 
می بینند و هنوز راهی برای ورود و بازدید از باغ بیرم آباد پیدا 
نشده است.آنطور که معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان کرمان در گفت و 
گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: با اجرای کارهای مرمتی که 
توسط آستان قدس رضوی و نظارت میراث فرهنگی در باغ 
بیرم آباد انجام شده، این اثر تا حد زیادی آماده بازدید و بهره 
برداری است و به لحاظ کارشناسی و نظر فنی، باغ شرایط 
بازدید عمومی را دارد.شفیعی افزود: البته کارگاه های مرمتی 
در بخش هایی از این بنا هنوز برپاست که همین موضوع برای 
گردشگران و افراد می تواند جاذبه ایجاد کند و بهانه ای برای 
ورود بازدید کنندگان باشد.وی تاکید کرد: چون مدیریت بهره 
برداری باغ بیرم آباد در اختیار آستان قدس رضوی است، آنها 
باید شرایط بازگشایی و بهره برداری را فراهم کنند.هرچند 
میراث فرهنگی مرمت باغ تاریخی بیرم آباد را در مرحله ای 
می داند که شرایط بهره برداری و بازدید از آن برای گردشگران 
و بازدیدکنندگان به لحاظ فنی آماده شده است، اما مسئولان 
آستان قدس رضوی در استان هنوز مرمت باغ را ناتمام می 
دانند.در پیگیری هایی که از مسئولان تولیت آستان قدس 
رضوی برای اطلاع از چرایی بسته ماندن درهای باغ بیرم آباد 
انجام داد، این مسئولان تا زمان انتشار این گزارش حاضر به 
پاسخگویی نشدند و هرگونه اظهار نظر را منوط به طی مراحل 
اداری و کسب مجوزها از آستان قدس رضوی در مشهد منوط 
دانستند. ایرنا در عین حال آمادگی دارد توضیحات آستان 
را منتشر کند.باغ بیرم آباد جدا از اهمیت تاریخی و زیبایی 
محیطی و بصری بناهای داخل آن، به واسطه قرار گرفتن در 
منطقه ای باستانی و نزدیکی به اماکن بسیار باارزش تاریخی 
همچون قلعه دختر، قلعه اردشیر و عمارت تخت دریا قلی 
بیگ می تواند در جذب گردشگران بسیار موفق عمل کند 
اما به طول انجامیدن مرمت و همچنین تعلل در بازگشایی 
باغ بیرم آباد توسط مالک، ضمن اینکه عموم علاقه مندان 
و گردشگران را از این جاذبه با ارزش تاریخی و گردشگری 
محروم می کند، با وجود هزینه کرد قابل توجه برای مرمت 
باغ، خطر استهلاک و فرسودگی مجدد این بنا را نیز می تواند 

به دنبال داشته باشد.

 مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان با اشاره به بازرسی از ۶ 
هزار و ۶۰۰ شناور صیادی در استان گفت: تعداد ۱۳ هزار و 
۲۰۰ نشان بازرسی بر روی موتور و بدنه این شناورها نصب 
شده است.به گزارش  روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی 
هرمزگان، حسین عباس نژاد در تشریح فرآیند ثبت قایق های 
صیادی با اشاره به نصب ۱۳ هزار و ۲۰۰ نشان بازرسی بر روی 
شناورهای صیادی، تعداد گواهینامه های ایمنی صادر شده 
در استان هرمزگان را چهارهزار و ۵۷۰ فقره عنوان کرد.وی 
بیان کرد: پس از صدور مجوز صید و صیادی از درگاه ملی 
مجوزها از نیمه نخست تیرماه، مراجعه ثبت قایق های صیادی 

به اداره بازرسی و ثبت شناورهای اداره کل بنادر و دریانوردی 
هرمزگان شروع و تاکنون ۶ هزار و ۱۷۰ پرونده ثبت قایق های 
صیادی در این اداره کل تشکیل شده است.مدیرکل بنادر و 
دریانوردی هرمزگان با بیان اینکه تعداد بازرسی از شناورها 
از مراجعه و تشکیل پرونده ثبت قایق های صیادی پیشی 
گرفته است، تعداد گواهینامه ثبت صادره را نیز سه هزار و ۹۳۰ 
فقره اعلام کرد.به گفته عباس نژاد؛ برای اجرای تمامی این 
فرآیندها اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان با بسیج تمامی 
منابع و امکانات در ۱۱ بندر سازمانی اقدام به دریافت مدارک 
متقاضیان و تشکیل پرونده های ثبت شناورها کرده است.وی 

تاکید کرد: متقاضیانی که تاکنون برای دریافت گواهینامه 
ایمنی و تکمیل مدارک اقدام نکرده اند در اسرع وقت از طریق 
نمایندگان به موسسه های رده بندی و ادارات بازرسی و ثبت 
شناورها مراجعه و نسبت به تکمیل مدارک خود و مغایرت های 
احتمالی اقدام کنند.مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان در 
خصوص مکان تحویل گواهینامه های ثبت قایق های صیادی به 
مالکان شناورهای صیادی خاطرنشان کرد: صیادان می توانند 
با مراجعه به اداره بازرسی و ثبت شناورها در بندرعباس و 
ادارات بنادر و دریانوردی بندرلنگه و جاسک اقدام به دریافت 

گواهینامه های ثبت قایق های صیادی کنند.

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان :

۱۳ هزار نشان بازرسی بر روی شناورهای صیادی
 در هرمزگان نصب شد

و  طبیعی  منابع  اداره  رییس  پیشرو:   -خبرنگار  یزد 
آبخیزداری مهریز یزد گفت: برای ساماندهی و تکمیل ۲ 
پارک اصلی بین راهی شامل گلستان یک و ۲ در کنار 
جاده یزد به مهریز با ۱۵ سال سابقه به ۲۰۰ میلیارد ریال 

بودجه نیاز دارد.
" علی دهقان " در نشستی با خبرنگاران مهریز افزود: بعد از 
این مدت سابقه در شروع عملیات اجرایی ۲ پارک گلستان 
شهرستان، هنوز فقط حدود ۴۰ درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد.وی با بیان اینکه این ۲ پارک در کنار جاده اصلی شمال 
به جنوب کشور در مهریز قرار دارد ادامه داد: آمادگی کامل 
در چارچوب مقررات برای جلب مشارکت بخش خصوصی 

برای همکاری در تکمیل و ساماندهی پارک ها وجود دارد.

این مسئول با اشاره به اینکه جانمایی ۲ پارک برای استفاده 
مسافران و شهروندان بسیار مناسب است ابراز امیدواری 
کرد تا بخش خصوصی برای تکمیل آن همکاری کند.

دهقان به اهمیت حفظ فضای سبز موجود شهرستان در 
شهر و مناطق روستایی اشاره کرد و گفت: مجموع بودجه ای 
که سالانه برای حفظ و نگهداری فضای سبز شهرستان 
اختصاص می یابد فقط ۲ میلیارد و ۳۰۰ میلیون ریال است.

وی اظهار کرد: برای حفظ فضای سبز شهرستان سالانه 
به بیش از ۲۰ میلیارد ریال بودجه نیاز داریم که باید در 
این خصوص پیگیری و اقدام مناسب در استان به عمل 
آید.رییس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری مهریز گفت: از 
ابتدای سال جاری تاکنون بیش از ۵۰ هزار مترمربع از اراضی 

ملی شهرستان در مناطق مختلف رفع تصرف شده است.
دهقان بیان کرد: در این خصوص برای ۳۵ نفر در قالب 
۱۷ پرونده اقدام قضایی صورت گرفته و بیشتر کار تصرفی 
در ۲ دهستان تنگچنار و میانکوه در بخش مرکزی مهریز 
است.وی از شهروندان خواست در بخش مرکزی و مناطق 
اراضی  ییلاقی مهریز در صورت مشاهد هرگونه تصرف 
ملی مراتب را برای برخورد قانونی با تلفن گویای ۱۵۰۴ 
اعلام که اقدام می شود.این مسئول در پایان به سوالات 
خبرنگاران شهرستان پاسخ داد.بخش مرکزی مهریز شامل 
دهستان های میانکوه، ارنان، تنگچنار، بهادران و خورمیزات 
است و از جمعیت ۵۵ هزار نفری این شهرستان حدود ۳۰ 

درصد در روستاها زندگی می کنند.

رییس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری مهریز یزد :

ساماندهی پارک های بین راهی مهریز یزد ۲۰۰ میلیارد ریال
 بودجه نیاز دارد 

رودخانه مهاباد و سیمایی که 
شهروندان را آزار می دهد

آذربایجان غربی-خبرنگار پیشرو:  عبور رودخانه مهاباد از داخل 
این شهر که یکی از زیبایی های سیمای این شهر است، مدتی 
بویژه  و  آزار شهروندان  باعث  آن  نامطبوع  بوی  اثر  بر  است 
ساکنان محلات حاشیه این رودخانه شده است. ۲ رودخانه از 
شهر مهاباد عبور می کند که یکی از آنها به نام رودخانه مهاباد 
از غرب این شهر )پس از تاج سد( شروع و پس از طی مسیری 
پنج کیلومتری به سد یوسف کند می رسد و رودخانه فصلی 
»یرغو« نیز که یکی از سرشاخه های رودخانه مهاباد است، 
از کوه های شرقی مهاباد و اطراف روستاهای »شیلان آباد« و 
»سیدآباد« سرچشمه می گیرد و پس از عبور از بخشی از شهر 
مهاباد، پایین تر از بوستان خانواده وارد رودخانه اصلی مهاباد 
این رودخانه به سمت دریاچه  می شود و سپس همراه آب 
ارومیه روانه می شود.مردم این شهر از قدیم خاطرات زیادی 
با رودخانه مهاباد دارند و روزگاری این روخانه تنها جاذبه نبود 
بلکه به دلیل رونق ماهیگیری در آن رزق و روزی برخی از 
خانواده های مهاباد را نیز تامین می کرد و اواخر هفته خانواده 
ها برای تفریح و حتی شنا در آن به حاشیه این رودخانه می 
رفتند و برخی خانواده ها در آن حتی شستشو اسباب و اثاث 
منزل را هم انجام می دادند.اما پس از احداث سد مهاباد در دهه 
۵۰ در بالا دست رودخانه و ورود فاضلاب برخی محلات مهاباد 
به این رودخانه، برخی کارکردهای آن از جمله ماهیگیری در 
آن از دست رفت و اکنون این رودخانه که بر روی آن ۶ دهنه 
پل نیز نصب شده، زیبایی خاصی به شهر مهاباد بخشیده است.

مدتی است برخی شهروندان و رهگذران از بوی بدی که از این 
رودخانه متصاعد می شود گلایه دارند، همین موضوع را سوژه 
گزارشی قرار دادم و به برخی محلات حاشیه این رودخانه رفتم 
تا ببینم در واقع چنین مشکلی تا چه حدی واقعیت دارد.در 
نخستین گام در مسیر رودخانه مهاباد به نزدیک پل آموزش و 
پرورش رفتم، در این فصل از سال آب رودخانه مهاباد جریان 
ندارد و به همین دلیل آب و شاید بخشی از فاضلاب محلات 
بالا دست این منطقه وارد بستر رودخانه شده بود و بر اثر 
تجمیع آن بوی بدی به مشام می رسید.زیبا سازی حاشیه پل 
که مدتی قبل انجام شده بود، بر زیبایی این مسیر افزوده بود اما 
دریغ از اینکه بوی بد آب تجمع شده باعث می شد که زیبایی 
این مسیر کمتر دیده شود.با یکی از رهگذران که ماسک زده 
بود، هم صحبت شدم وی گفت: وقتی این بوی را احساس ی 
کنم سردرد می گیرم و به همین دلیل است تا موقعی که از این 
مسیر تردد می کنم از ماسک استفاده می کنم.ناصر محمدی 
افزود: من دوست دارم این مسیر را پای پیاده طی کنم اما 
اعضای خانواده ام به خاطر بوی بد مسیر، با خودرو تردد می 
کنند و برای طی این مسیر با من همراه نیستند.وی اضافه کرد: 
هوا کمی خنک شده و تا حدودی از بوی بد آن هم کاسته شده 
اما مدتی قبل بوی رودخانه بسیار شدیدتر بود و حتی خودروها 

هنگام تردد در این مسیر شیشه خودرو خود را بالا می بردند.
پس از پایان این گفت و گو کوتاه راهم را ادامه دادم و به پل 
قانع در نزدیکی پارک خبرنگار مهاباد رسیدم، در آن مسیر هم 
بوی بدی از رودخانه متصاعد می شد اما جریان بسیار کمی از 
آب در این مسیر وجود داشت.یکی خانواده هم برای صرف نهار 
مشغول برپا کردن سفره و ظاهرا مسافر بودند.پدر این خانواده 
که از یکی از شهرهای استان کردستان به مهاباد سفر کرده 
بودند گفت: ما از داخل ماشین مسیر را نگاه کردیم و اینجا 
بسیار زیبا به نظر می رسید اما وقتی که پیاده شدیم و زیرانداز و 
سفره را پهن کردیم متوجه بوی بد رودخانه شدیم و چون نهار 
سرد می شد دیگر جابجا نشدیم.مهران فروغی افزود: این همه 
هزینه برای زیبا سازی این مسیره شده است و اما حیف که بوی 
بد رودخانه باعث می شود که مردم نتوانند در این مسیر زیبا 
استراحت و تفریح کنند.وی اضافه کرد: اگر شهرداری هر سال 
بخشی از رودخانه را لایروبی کند دیگر این مشکل به وجود نمی 
آید.مسوول روابط عمومی شهرداری مهاباد گفت: حدود سه ماه 
است که هیچ آبی از سد مهاباد رهاسازی نشده و به همین دلیل 
آب در رودخانه جریان پیدا نکرده است و آب های تجمیع شده 
و ساکن در آن بوی بد گرفته است.سیدعطا سیدی افزود: در 
سالهای قبل در اوایل پاییز هم یک نوبت برای کشت پاییزه آب 
سد رهاسازی می شد و با جریان پیدا کردن آب رودخانه دیگر 
مشکل این چنینی پیش نمی آمد و با شروع فصل سرما و بارش 
برف و باران ردخانه تا حدودی جریان آب داشت.وی اضافه 
کرد: آب به همراه گل و لای انباشت شده در بستر رودخانه 
باعث شده است که این بوی بد از رودخانه متصاعد شود و تا 
زمانی که آب رهاسازی نشود این بوی بد همچنان در مسیر 
رودخانه مهاباد تداوم خواهد داشت.مدیر امور آب مهاباد گفت: 
هم اکنون حجم آب ذخیره شده پشت مخزن سد مهاباد به 
۵۶ میلیون مترمکعب کاهش یافته که این مقدار کاهش حجم 
آب در این سد طی ۱۰ سال اخیر بی سابقه بوده است و تا 
پایان زمستان که فصل آبگیری سد است، رهاسازی آب ممکن 
نیست.خالد رحمانی با بیان اینکه تا اسفند ماه برنامه ای برای 
رهاسازی آب سد در دست نداریم، اظهار کرد: تابستان امسال 
در راستای کمک به حفظ محیط زیست و احیای تالاب های 
این شهرستان، علاوه بر سهمیه بخش کشاورزی، یک میلیون 
مترمکعب آب به تالاب بین المللی »کانی برازان« رهاسازی 
شد.سد مهاباد دارای ۱۹۷ میلیون متر مکعب ظرفیت اسمی و 
۱۷۲ میلیون متر مکعب ظرفیت مفید است که علاوه بر تأمین 
آب شرب شهر، بیش از ۱۲ هزار هکتار از اراضی کشاورزی این 
شهرستان را نیز زیر پوشش قرار می دهدوی اضافه کرد:سد 
مهاباد دارای ۱۹۷ میلیون متر مکعب ظرفیت اسمی و ۱۷۲ 
میلیون متر مکعب ظرفیت مفید است که علاوه بر تأمین آب 
شرب شهر، بیش از ۱۲ هزار هکتار از اراضی کشاورزی این 
شهرستان را نیز زیر پوشش قرار می دهد.سد مهاباد که در 
ضلع غربی این شهر احداث شده است تنها یک کیلومتر با 
شهر فاصله دارد و به همین لحاظ نزدیک ترین سد به مناطق 
مسکونی در جهان به شمار می آید.اما مسوولان این شهر ضمن 
ابراز نارضایتی از بوی بد رودخانه این شهر، برای لایروبی بستر 
رودخانه در مسیرهای داخل شهر اقداماتی را شروع کردند که 
یکی از آنها لایروبری بسیتر رودخانه مهاباد است.شهردار مهاباد 
گفت: لایروبی رودخانه مهاباد در مسیر خیابان پلیس و پارک 
خبرنگار این شهر آغاز شد.بابک رستم پور اظهار کرد: در فاز 
نخست ابتدا، رسوب ها و لجن داخل رودخانه با استفاده از یک 
دستگاه بیل مکانیکی زنجیری و یک دستگاه بلدزر جمع آوری 
از محدوده  بیرون  به  از رسوبات،  از خارج شدن آب  و پس 
رودخانه حمل می شود.وی اضافه کرد: طبق برنامه ریزی انجام 
شده لایروبی و برداشت رسوبات از رودخانه مهاباد تا قبل شروع 
رهاسازی آب از سد مهاباد تداوم خواهد داشت.شهردار مهاباد با 
شاره به اتمام لایروبی رودخانه »یرغو« مهاباد نیز گفت: لایروبی 
منطقه  فاصله  حد  مهاباد  »یرغو«  رودخانه  مسیر  تخلیه  و 
سیدآباد تا انتهای خیابان پلیس به طول سه کیلومتر توسط 
نیروهای خدمات شهری با توجه به نزدیک شدن به فصل بارش  

و جلوگیری از سیلاب های احتمالی انجام شده است.

ایلام -خبرنگار پیشرو:  مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
ایلام با بیان اینکه سه هزار و ۶۰۸ واحد طرح نهضت ملی 
مسکن در قالب ۱۵ پروژه توسط این اداره کل در دست 
اجرا است، گفت: پیشرفت پروژه های نهضت ملی مسکن 
در این استان مطلوب است."حبیب الله محبی" اظهار کرد: 
تعداد کل سهمیه بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان ایلام 
در طرح نهضت ملی مسکن ۱۲ هزار و ۸۸۹ واحد در بازه 
زمانی چهار سال است.وی، تعداد واحدهای در دست اقدام 

این اداره کل را سه هزار و ۶۰۸ واحد مسکن ملی در قالب 
۱۵ پروژه عنوان کرد و افزود: در حال حاضر عملیات اجرایی 
تعداد ۱۰۰ واحد در شهرهای ایوان، آبدانان و سرابله به 
صورت گروه ساخت آغاز شده است.مدیرکل بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی ایلام یادآور شد: تعداد ۲ هزار و ۸۳۰ واحد 
نیز در شهرهای دره شهر، سرابله، ایلام به صورت بنیاد 

ساخت آغاز شده است.
محبی خاطرنشان کرد: در مجموع تعداد هزار و ۹۶۳ 

واحد با پیشرفت فیزیکی میانگین ۳۱ درصد در مناطق 
مختلف استان در دست اجرا است.استان ایلام با ۵۸۰ 
هزار و ۱۵۸ نفر جمعیت دارای ۲۵ شهر و بیش از ۶۰۰ 
روستای دارای سکنه است.گروه ساخت به شیوه ای از 
تولید مسکن اطلاق می شود که در آن افراد در قالب 
گروه های ۲ نفره تا ۱۰ نفره برای ساخت واحدهای ۲ 
طبقه که زمین آن از سوی بنیاد مسکن به آنها واگذار 

شده اقدام می کنند.

 مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی ایلام:

بنیاد مسکن ایلام مجری ساخت سه هزار و ۶۴۰ واحد مسکونی
 طرح نهضت ملی است

بجنورد  اسلامی شهر  بودجه شورای  رییس کمیسیون   
گفت: بودجه شهرداری مرکز استان به مبلغ حدود ۶۷۰ 
میلیارد ریال اصلاح شد.یوسف مغروری اظهار کرد: اعتبار 
مصوب شهرداری بجنورد برای سال جاری، هشت هزار و 
۹۴۰ میلیارد ریال است که سه هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال 
معادل ۳۹ درصد به هزینه های جاری و پنج هزار و ۴۴۰ 
عمرانی  های  هزینه  به  درصد   ۶۱ معادل  ریال  میلیارد 
اختصاص می یابد.وی افزود: تامین برخی از هزینه های 
مربوط به تملک پارکینگ ها و گاراژهای سطح شهر حدود 

۲۸۰ میلیارد ریال، بازسازی و تعمیر و نگهداری ماشین 
آلات حدود ۵۰ میلیارد ریال و بازسازی و تعمیر آسفالت 
معابر حدود ۵۰ میلیارد ریال افزایش یافت.رییس کمیسیون 
بودجه شورای اسلامی شهر بجنورد گفت: براساس مصوبه 
جدید اصلاحاتی در بودجه ایجاد شد و بر اساس سیاست  
ها و اولویت های تعیین شده، احیای پارکینگ ها و حفظ و 
نگهداری از ماشین آلات به ۱۲۰ میلیارد ریال افزایش یافت.

وی اظهار کرد: همچنین هوشمندسازی و شهروند سپاری 
خدمات  ارائه  و  مراجعات  کاهش  برای  شهرسازی  حوزه 

الکترونیک به شهروندان حدود ۲۰ میلیارد ریال افزایش 
یافت و در بودجه اصلاح شد.مغروری افزود: از دیگر دلایل 
و ضرورت های اصلاح بودجه در بخش هزینه های جاری 
بدلیل اصلاح و ترمیم حقوق کارکنان شهرداری بود که 
حدود ۲۳۰ میلیارد ریال به این بخش اختصاص یافت و 
بودجه اصلاح شد.رییس کمیسیون بودجه شورای اسلامی 
شهر بجنورد خاطرنشان کرد: این امر در بخش  های رفاهی 
و اضافه کار کارکنان و در بیمه سنوات و بازنشستگی هزینه 

خواهد شد. 

بودجه شهرداری بجنــورد اصلاح شد 
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خبر خبر

گروه ورزشی: پیشکسوت فوتبال استقلال 
با انتقاد از بی برنامگی و آشفتگی بیست و 
سومین دوره رقابت های لیگ برتر، گفت: 
به موفقیت فوتبال  باید  برنامه ریزی که 
کشور کمک کند را با یک تلفن تغییر 

می دهند.
ستار همدانی در خصوص بازی استقلال 
تهران مقابل ذوب آهن و تساوی دو تیم 
اظهار داشت: استقلال در اصفهان بازی 
بسیار سختی را مقابل ذوب آهن داشت 
و انتظار پیروزی هواداران از استقلال به 
جهت جایگاه این تیم در جدول است اما 
باید به این موضوع از زاویه دیگری نگاه 
کنیم. ذوب آهن تیم بسیار خوبی است 
و نتیجه هایی که تا به امروز کسب کرده 

است گویای همه چیز است.
وی افزود: پس از پیوستن محمد ربیعی 
هم به این تیم بعد از ۶ سال بار دیگر ذوب 
آهن قدرتمند را شاهد هستیم. در جدول 
هم می بینیم که جایگاه این تیم به شکل 
باید  استقلال  اینکه  گفتن  شاید  است. 
دست پر از اصفهان باز می گشت درست 
نباشد چرا که آنها هم برای پیروزی آمده 

بودند.
لزوم تقویت استقلال برای نیم فصل دوم

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال درباره 
ضعف خط حمله در گلزنی با توجه به 
داشتن مهاجم های زیاد گفت: واقعیت این 
است که اگر بخواهیم بازی با کیفیتی را 
داشته باشیم و رسیدن به ایده آل ها باید 
به  استفاده کرد. رسیدن  از حرفه ای ها 
اهداف و ایده آل ها نیازمند داشتن ابزار 
ویژه است. نکونام هم برای اینکه بتواند 
به ایده آل ها برسد باید ابزارهای خوبی را 
در اختیار داشته باشد. قطعاً اگر ابزار لازم 

باشد نکونام هم با توجه به توانمندی که 
دارد می تواند به نتیجه خوبی دست پیدا 

کند.
فوتبال  تیم  تقویت  به  اشاره  با  همدانی 
استقلال افزود: بدون شک باید تیم فوتبال 
استقلال برای نیم فصل دوم تقویت شود 
تا نکونام هم بتواند کاری بکند. هواداران 
استقلال امروز دیگر به این تیم آسیایی 
نگاه می کنند و انتظارات آنها فراتر از لیگ 
برتر است. اگر می خواهیم به اهدافی که 
داریم برسیم باید به تیم توجه کنیم و 
و  تر  حرفه ای  بازیکنان  کردن  اضافه  با 
تاکتیک پذیرتر شرایط را برای سرمربی 

تیم فراهم کنیم.
نکونام ابزار ایده آل های خود را ندارد

و  آبی ها  دفاعی  خط  خصوص  در  وی 
اینکه  کرد:  عنوان  پست  این  بازیکنان 
شود  تقویت  باید  استقلال  می گوئیم 
باید تمام خطوط تقویت شود. تیم هایی 

مانند پرسپولیس، سپاهان، تراکتور و … 
بازیکنان خوبی دارند که می توانند نتیجه 
بگیرند. پس باید بازیکنان جذب شوند که 
هم کیفیت داشته باشند و هم بتوانند به 
تیم کمک کنند. امروز اگر بازیکنان اصلی 
آبی های پایتخت مصدوم شوند نکونام باید 

چه کند؟ 
یامگا مصدوم شوند  یا  و  روزبه چشمی 
جایگزینی در حد و اندازه این بازیکنان 
در تیم وجود ندارد. همین مصدومیت ها 
اگر رقم بخورد مشکلات استقلال زیادتر 

از قبل خواهد شد.
تغییر برنامه ریزی لیگ فقط با یک تلفن

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال درباره 
تعطیلی بیش از حد لیگ برتر با توجه 
برنامه ریزی سازمان لیگ گفت: متأسفانه 
این مشکلی است که مدت ها است با آن 
روبه رو هستیم و درست شدنی هم نیست 
و در زندگی امروز برنامه ریزی است که 

کشورهای  لیگ  می زند.  را  اول  حرف 
حاشیه خلیج فارس را نگاه کنید مگر چه 
فرقی با ما دارند؟ برنامه ریزی که باید به 
موفقیت فوتبال کشور کمک کند با یک 
تلفن تغییر می کند و تا زمانی که موضوع 
برنامه ریزی در فوتبال ما حل نشود همین 

اوضاع پابرجا خواهد بود.
هافبک سابق استقلال تهران با اشاره بی 
برنامگی لیگ ادامه داد: این بی برنامگی 
شرایط آرمانی بازیکنان را نیز برهم می زند 
و ضمن اینکه آسیب دیدگی هایی به سراغ 
بازیکنان می آید، آنها به لحاظ روحی و 
موضوع  این  و  می بینند  لطمه  جسمی 
تیم های  برای  را  زیادی  تبعات  می تواند 

لیگ برتری داشته باشد.
۳ امتیاز بازی فولاد از نان شب هم واجب 

تر
وی در خصوص بازی استقلال با فولاد در 
هفته دوازدهم گفت: بازی با فولاد بازی 
استقلال  برای  مهمی  و  حساس  بسیار 
خواهد بود، چرا که فولاد هفته گذشته 
نتیجه را واگذار کرده است و قطعاً در خانه 
به دنبال پیروزی هستند. فولاد هرچند از 
ابتدای فصل شرایط خوبی ندارد اما قطعاً 
خواهد  ظاهر  خطرناک  استقلال  مقابل 

شد.
 ۳ کرد:  نشان  خاطر  پایان  در  همدانی 
برای  هم  شب  نان  از  بازی  این  امتیاز 
استقلال واجب تر است به دلیل اینکه 
باید پیروز شود تا با شرایط خوبی برای 
دربی آماده شود. دربی جایگاه خود را دارد 
و هیچ بازی را نمی توان به دربی گره زد 
ولی شاگردان نکونام باید برای تداوم صدر 
نشینی و شرایط خوب خود در این بازی 

پیروز باشند.

لیگ قهرمانان آسیا؛
نقش پررنگ VAR در بقای 

پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا
لیگ  در   VAR ویدیویی  داور  کمک  فرخی:  مائده 
قهرمانان آسیا ۲۰۲۳ نقش پررنگی در دیدار های تیم 
فوتبال پرسپولیس داشته است.طبق اعلام کنفدراسیون 
از سیستم کمک داور ویدئویی  فوتبال آسیا استفاده 
VAR در تمامی مسابقات لیگ قهرمانان آسیا در فصل 
۲۴-۲۰۲۳ الزامی است و با کمک این نهاد دو ورزشگاه 
آزادی تهران و نقش جهان اصفهان برای میزبانی ۳ تیم 
پرسپولیس، سپاهان و نساجی به سیستم VAR مجهز 
شد تا تیم های کشورمان برای میزبانی از حریفان خود 
مجبور به انتخاب کشور ثالث نباشند.پرسپولیس یکی 
از تیم هایی است که در حضور VAR بیشترین سود 
را از سیستم کمک داور ویدئویی برده است. در دیدار 
تیم های پرسپولیس و استقلال تاجیکستان و روی گل 
دوم این تیم که توسط سعید صادقی به ثمر رسید، داور 
ابتدا گل را آفساید تشخیص داد اما پس از بازبینی صحنه 
گل صادقی را درست اعلام کرد تا سرخ ها آن بازی با 
برتری دو بر صفر به اتمام برسانند.در دیدار  مقابل النصر 
هم VAR در دو صحنه به کمک پرسپولیس آمد. ابتدا 
در دقیقه دو و روی صحنه ای که کریستیانو رونالدو در 
محوطه جریمه پرسپولیس سرنگون شد داور با اینکه 
رونالدو به او اعلام کرد که خطایی صورت نگرفته نقطه 
پنالتی را نشان داد اما پس از بازبینی صحنه تصمیم 
خود را اصلاح و به نفع پرسپولیس سوت زد. در دقیقه 
۱۷ و در برخورد علی لاجامی و میلاد سرلک، هافبک 
پرسپولیس به شدت از ناحیه مچ پا مصدوم شد که داور 
تنها خطای بازیکن النصر را اعلام کرد اما پس از بازبینی 
صحنه، تصمیم به اخراج مدافع نماینده عربستان گرفت 
و الهلال بیش از ۶۰ دقیقه ۱۰ نفره بازی را دنبال کند.

اگر VAR در این مرحله همانند دوره های گذشته لیگ 
قهرمانان آسیا استفاده نمی شد با توجه به قانون جدید 
AFC مبنی بر صعود ۳ تیم برتر رده های دوم مرحله 
گروهی، امکان اینکه پرسپولیس نتیجه بازی را به النصر 
واگذار می کرد بسیار بالا بود و در آن صورت سرخ ها 
شانس خود را برای حضور در جمع تیم های مرحله 
حذفی از دست می دادند.پرسپولیس روز سه شنبه ۱۴ 
آذر و از ساعت ۱۹:۳۰ در ورزشگاه آزادی بازی سرنوشت 
سازی را مقابل الدحیل قطر خواهد داشت و شاگردان 
یحیی گل محمدی محکوم به پیروزی در این دیدار 
هستند تا بتوانند به مرحله بالاتر صعود کنند.در جدول 
تیم های دوم برتر مرحله گروهی در منطقه غرب آسیا 
و تا پیش از برگزاری دیدار نوبهار ازبکستان و الهلال 
عربستان، تیم سپاهان با ۱۰ امتیاز و تفاضل بهتر نسبت 
به نوبهار در صدر قرار دارد، نماینده ازبکستان دوم است 
و تیم پرسپولیس هم امتیاز با نسف قارشی )۸ امتیاز( و 
به دلیل تفاضل گل بهتر نسبت به این تیم در جایگاه 

سوم قرار گرفته است.

ستار همدانی ؛

استقلال نیاز به تقویت دارد

اشرف داور مسابقات اسلالوم المپیک 
پاریس شد

با اعلام فدراسیون جهانی، داور کشورمان در مسابقات 
اعلام  می کند.با  قضاوت  پاریس  المپیک  اسلالوم 
فدراسیون جهانی کانوئینگ داوران منتخب قایقرانی 
اسلالوم المپیک پاریس معرفی شدند که نام کتایون 
اشرف در این بین به چشم می خوردفدراسیون جهانی 
کانوئینگ در فاصله یک سال تا بازی های المپیک پاریس 
داوران رشته اسلالوم این رقابت ها را معرفی کردکتایون 
اشرف داور بین المللی اسلالوم کشورمان که پیش از این 
در مسابقات گوناگون از جمله قهرمانی جهان، کاپ های 
جهانی و قهرمانی آسیا قضاوت کرده است، این بار به 
عنوان اولین داور زن ایرانی در مسابقات قایقرانی اسلالوم 
داوری خواهد کرداشرف همچنین سال ۲۰۲۲ جایزه 

بین المللی ورزش جوانمردانه را دریافت کرده است

سرمربی تیم فوتبال نساجی؛
لیگ قهرمانان تجربه خوبی برای 

نساجی بود
رحمان شجاعی: سرمربی تیم فوتبال نساجی مازندران با 
اشاره به بی تجربگی بازیکنان خود گفت: مسابقاتی مانند 
لیگ قهرمانان بازیکنان با تجربه می خواهد.سید مهدی 
پس  مازندران  نساجی  فوتبال  تیم  سرمربی  رحمتی 
از پیروزی مقابل مومبای سیتی در هفته پنجم لیگ 
قهرمانان آسیا اظهار داشت: هر دو تیم شرایط مشابهی 
داشتند و امکان صعود نداشتیم اما برای تیم جوان و تازه 
راه یافته نساجی به لیگ قهرمانان آسیا اتفاق خوبی است 
که از این مسابقات ۶ -۷ امتیاز کسب کند وتجربه خوبی 
برایش باشد. لیگ قهرمانان آسیا و بازی های ملی نیاز به 
تجربه دارد.وی افزود: تیم ما جوان بود و نمی توانستیم 
کاری بکنیم. خیلی از عزیزان می گفتند نساجی باید از 
این گروه صعود کند یا می تواند از این گروه صعود کند 
اما چیزی به نام تجربه نیاز بود که بازیکنان من نداشتند. 
عدم تجربه و جوانی بازیکنان خیلی به تیم ما لطمه زد. 
همانطور که مومبای سیتی هم بازیکنان خارجی اش را 
نیاورده بود اما پنج بازیکن آنها ملی پوش بودند.رحمتی 
در ادامه گفت: ما در شرایط نرمالی بودیم و بازی خوبی 
انجام دادیم. از بازیکنانم راضی بودم تا اینکه آن اتفاق 
افتاد که بی احتیاطی و بی تجربگی بازیکن باعث شد تا 
از زمین بازی اخراج شود و اخراج مدافع ما موجب شد 
تا تحت فشار قرار بگیریم. بابت این نتیجه خوشحال 
نیستم اما روند نیمه اول تیم امیدوار کننده بود. چون 
کارهای مهم تری داریم و هنوز در لیگ و لیگ قهرمانان 
آسیا کاری انجام نداده ایم.سرمربی تیم فوتبال نساجی 
از نتایج در آسیا راضی است  در مورد اینکه خودش 
خیر عنوان کرد: گرفتن ۶ امتیاز برای تیمی که اولین 
لیگ قهرمانان آسیای خود را تجربه می کند اتفاق خوبی 
است. چون جوانان آن تیم تورنمنت بزرگ و قوی تجربه 
می کنند. ۴-۵ بازیکن ما امروز برای اولین بار در آسیا 
بازی می کردند و مطمئناً سال بعد آنها در آسیا و در 
لیگ برتر به ما کمک کنند.وی در ادامه گفت: من به 
خودم و تیمم ایمان داشتم که بتوانیم از این گروه صعود 
کنیم اما اتفاقات و بی تجربگی ها ما را اذیت کرد. همه 
چیز از بازی نوبهار شروع شد یک بر صفر از حریف پیش 
بودیم دو هافبک ما مصدوم شدند و یک اخراج دادیم. 
شما بازی ایران و ازبکستان را دیدید تیم ملی ۲ بر صفر 
از حریف پیش بود اما نتوانستند برد را حفظ کنند. اگر 
در آن بازی می بردیم یا مساوی می کردیم شانس صعود 
داشتیم در ادامه راه وقتی فشار لیگ قهرمانان از روی 
تیم برداشته شود می توانیم اتفاقات خوب و مثبتی را 

در لیگ رقم بزنیم.

ناکامی ادامه دار محمد ربیعی 
در فولادشهر

زمانی که محمد ربیعی گفت که خیال ماندن در رفسنجان را 
ندارد، شایعات زیادی پیرامون تیم آینده او به گوش رسید که 
یکی از جدی ترین آنها استقلال بود. البته بحث تیم امید هم 
مطرح شد که این اتفاق نیفتاد و در نهایت رضا عنایتی روی 
نیمکت این تیم نشست.اما ربیعی تنها گزینه آبی ها نبود و 
نام هایی مثل ساکت الهامی و جواد نکونام مطرح بود. هر چند 
برخی مدیران و حتی پیشکسوتان استقلال بعد از منتقی 
شدن ماجرای ربیعی و استقلال، سعی کردند این مذاکرات را 
رد کنند، اما واقعاً ربیعی با مدیران استقلال مذاکره کرده بود؟ 
شاید جدایی یکسری از بازیکنان تأثیرگذار آبی ها نظیر محمد 
محبی و مهدی قایدی هم در تصمیم ربیعی برای نیامدن 
به استقلال مؤثر بود.همان زمان ویدیویی از او منتشر شد 
که خاطره ای را تعریف می کرد که در کودکی اش به همراه 
پدرش به انزلی رفته تا بازی ملوان و پرسپولیس را ببیند 
و البته این خاطره را با خنده بازگو می کرد اما به صورت 
مستقیم هم نگفت که طرفدار پرسپولیس است. هر چند 
خنده های او و اینکه پدرش طرفدار پرسپولیس بوده باعث 
شد تا همه نتیجه بگیرند که چون پدرش پرسپولیسی بوده، 
پس خودش هم پرسپولیسی است. اما از ربیعی اظهارنظری 
پیدا نمی شود که نشان دهد او طرفدار چه تیمی است.در 
نهایت سکوت ربیعی شکسته شد و مذاکره اش با استقلال 
را هم تأیید کرد.»بعد از جدایی من از مس رفسنجان از 
تیم های زیادی پیشنهاد داشتم که یکی از آنها تیم فوتبال 
استقلال بود. در این میان هم باشگاه استقلال دو بار با من 
برای این موضوع صحبت کرد و جلساتی هم برگزار شد و 
مسائل مختلف باشگاه هم در این جلسات مطرح شد.  حجت 
به دنبال عملی  استقلال  باشگاه  کریمی مدیرعامل وقت 
شدن این موضوع بود اما با بررسی موضوعاتی که در باشگاه 
استقلال وجود داشت صلاح را بر این دیدم که فعلاً حضور 
در این تیم را نپذیرم چرا که باید فردی روی نیمکت استقلال 
قرار می گرفت که بتواند شرایط و مشکلات استقلال را به 
خوبی حل کند. بر همین اساس دیگر به نیمکت استقلال 
فکر نکردم.«او در آن مصاحبه کاندید بودنش را برای تیم 
امید تأیید کرد.»در آن زمان در خصوص تیم ملی امید با من 
صحبت های زیادی شد و در خصوص تیم امید هم حتی به 
جلسه ای که محمود خسروی وفا رئیس کمیته ملی المپیک و 
حبیب کاشانی مدیر تیم امید حضور داشتند، رفتم.صحبت ها 
در خصوص تیم ملی خیلی جدی بود اما به لحاظ ذهنی روی 
تیم باشگاهی تمرکز کرده بودم. به همین دلیل نمی توانستم 
پیشنهاد فدراسیون و کمیته ملی المپیک را بپذیرم. من با 
افتخار نه تنها گزینه حبیب کاشانی بلکه گزینه فدراسیون 
بودم.«همه اینها و پیروز نشدن محمد ربیعی و جواد نکونام 
با تیم های مختلف مقابل هم جذابیت بازی را بیشتر می کرد. 
اما هر دو تیم آمده بودند تا طلسم شکنی کنند. ذوبی ها قبل 
از رویارویی با استقلال ۱۳ امتیاز از ۱۸ امتیازشان را در زمین 
حریف به دست آورده بودند و در آن سوی میدان استقلال 
تیمی صددرصد خانگی که هر پنج بازی اش در ورزشگاه 
آزادی را با پیروزی پشت سر گذاشته بود اما در خارج از خانه 
فقط هفت امتیاز کسب کرده بود که در بازی با ذوب آهن هم 

نتوانست برنده باشد.

حافظ حاجیان: صادق درودگر  پس از برد 
این تیم برابر مومبای سیتی هند در لیگ 
قهرمانان آسیا، اظهارکرد: در شرایطی که 
تیم مان تحت فشار بود، صخبتی درباره 
شرایط نساجی و هواداران تیمم داشتم 
می دادم  انجام  را  صحبت  آن  نباید  که 
که از هواداران خوب نساجی عذرخواهی 
می کنم. قصد من اهانت به آن ها نبود و 

آن ها ثابت شده هستند.
او ادامه داد: در بازی امروز هم جوان ها به 
میدان آمدند. آقای رحمتی هم می خواهد 
به جوان ها فرصت بدهد و آن ها هم در 
حال اثبات خودشان هستند. آینده برای 
این جوانان است و رحمتی هم به آن ها 

بها می دهد.

مدیرعامل باشگاه نساجی درباره این که 
برخلاف حساسیت شما روی خریدهای 
از  از آن ها خوب  خارجی تان هیچ کدام 
آب در نیامدند، گفت: خیر به این صورت 
تیم های  در  آن ها  از  کدام  هر  نیست. 
خودشان بازیکنان بزرگی بودند اما باید در 
این جا با شرایط هماهنگ شوند. ۹ هفته 
از لیگ گذشته و هنوز فرصت داریم. اگر 
بازیکنی مثل اعلا عباس بازی نکرده است 
هم ما در تمرین نیستیم و اطلاعی نداریم 
و مربی بهتر می داند. به هر حال رحمتی 
نارضایتی  احساس  نفرات  این  از حضور 

نداشته است.
او در پاسخ به این سوال که آیا به رحمتی 
می شود؟  داده  نساجی  در  کار  فرصت 

نیفتاده  اتفاقی  هیچ  قطعا  کرد:  عنوان 
لیگ  در  نساجی  حضور  اولین  است. 
قهرمانان آسیاست و در این میان  لیگ 
برتر ایران هم فشرده بوده است. تیم ما 
و  میلیاردی  اسمی ۳۲۵  تیم های  مثل 

رسمی ۷۰۰ میلیاردی نیست. 
سازمان لیگ و همه ارکان های فدراسیون 
کار  انجام  حال  در  بازرسی  سازمان  و 
هستند و احتمالا اطلاعی بیرون خواهد 
آمد. به هر حال شرایط اسمی و رسمی ما 
متفاوت است. من برای یکسری موضوعات 
مطمئنم اما باید مستندات ارائه کنم. در 
هر صورت به شدت حدادیان از جان برای 
نساجی مایه گذاشته است و نمی شود که 

دار و ندار خود را فدای فوتبال کند.

که  سوال  این  به  واکنش  در  درودگر 
تمرین  تهران  در  تیم  مردم می خواهند 
نکند، بیان کرد: ما هم این را می خواهیم. 
تقاضا کردیم که به ما یک زمین بدهند و 

امیدوارم این کار انجام شود. 
زندگی  نساجی  با  مردم  شهر  قائم  در 
می کنند و موفقیت زمانی رقم می خورد 
که تمرینات و مسابقات تیم در قائم شهر 

برگزار شود.
وی درباره تعداد کم هواداران تیمش در 
بازی امشب، گفت: اصلا مورد تحریم قرار 
نگرفتیم. اگر بازی حساس بود مطمئنا 
استادیوم را پر کرده بودند. تعدادی امروز 
آمدند و از همه آن ها به نحو شایسته تقدیر 

می کنیم.

درودگر: 

رحمتی به جوان ها بها می دهد

فوتبال  کارشناس  میری:  فاطمه  سیده 
دنیا  فوتبال  جا های  تمامی  در  گفت: 
حاشیه وجود دارد، اما رسانه ها زیاد به آن 

اهمیت نمی دهند.
شاهین خیری درباره تساوی تیم فوتبال 
استقلال مقابل ذوب آهن در اصفهان در 
هفته یازدهم لیگ برتر، گفت: استقلال 
خوب بازی کرد و می توانست ۳ امتیاز را 
بگیرد. با اینکه همچنان صدرنشین است، 
اما باید مراقب باشد تا این تساوی ها کار 
دستش ندهد. هر دو تیم فوتبال خوبی را 
به نمایش گذاشتند. در نیمه اول استقلال 
حملات بیشتری داشت و ذوب آهن هم 
در  استقلال  داد.  انجام  را  پایاپایی  بازی 
نیمه دوم بعد از گل زدن، اشتباه کرد و 
کمی عقب کشید که نهایتاً گل را دریافت 
کرد. در مجموع استقلال نیمه اول خیلی 
خوبی داشت و نیمه دوم آنچنان خوب 
نبود. مساوی حق هر دو تیم بود و دیداری 

برابر را به نمایش گذاشتند.
آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  وی 
بود،  مناسب  نکونام  جواد  تعویض های 
ادامه داد: تعویض های نکونام خوب بود، 

اما باید زودتر این تعویض ها انجام می شد. 
مثلاً در نیمه دوم اگر سعی داشت ارسال 
آرمان  باید  باشد  داشته  را  جناحین  از 
رمضانی را زودتر وارد بازی می کرد. البته 
بگوید و  را  کارشناس می تواند نظراتش 
ما هیچگاه در تمرینات استقلال نبودیم 
تا بدانیم تاکتیک و تفکرات نکونام چه 
بوده است. بر همین اساس کارشناسان 
بگویند که سرمربی چه کار  نمی توانند 

درست و اشتباهی را انجام داده است.

*استقلال ابزار کم دارد 
کارشناس فوتبال در مورد حواشی بعد از 
پایان بازی بین تصوبردار و جواد نکونام، 
عنوان کرد: حواشی در تمامی لیگ های 
فوتبال دنیا وجود دارد، اما رسانه ها زیاد 
به آن اهمیت نمی دهند و بیشتر به اصل 
مثلًا  می پردازند.  فنی  مسائل  و  فوتبال 
به  جامپی  جیمی  بازی  یک  در  وقتی 
داخل زمین می پرد خبرنگاران از بازیکنان 
و مربیان درباره این اتفاق سوال نمی کنند. 

اما در فوتبال ایران به حواشی بیشتر از 
موارد تاکتیکی پرداخته می شود.

پیشکسوت فوتبال در پاسخ به این سوال 
استقلال  فوتبال  تیم  فصل  این  آیا  که 
جواد  شد:  یادآور  شد،  خواهد  قهرمان 
نکونام حتماً می تواند با استقلال قهرمان 
شود، چون او مربی باهوش با فلسفه و 
استقلال  نظرم  به  است.  تفکرات خاص 
ابزار کم دارد و باشگاه باید در نیم فصل 

دوم بازیکنان مدنظرش را جذب کند.
در  استقلال  اینکه  به  اشاره  با  خیری 
یک پست با کمبود بازیکن مواجه است، 
خاطرنشان کرد: استقلال در همه پست ها 
بهترین عملکرد را دارند، اما هنوز به یک 
هافبک دفاعی مقتدر در وسط زمین نیاز 
دارد تا به عنوان یک لیدر خلاق در میانه 
میدان خط هافبک را بچرخاند؛ مهره  ای 
که اتصال بین خط دفاع و حمله را برقرار 
کند. به نظرم من قلب یک تیم، بازیکن 
روزبه چشمی  است.  دفاعی اش  هافبک 
چند بازی در هافبک دفاعی حضور داشت 
که به دفاع آخر و یک خط به عقب تر 

رفت.

خیری: 

نکونام می توانست زودتر تعویض کند

رئوفی: 
داور اول نتیجه بازی با مس را تغییر داد

سرمربی تیم والیبال شهرداری گنبد گفت: نمی خواهم بهانه 
بیاورم، اما علاوه بر آنکه قائمی را به دلیل مصدومیت از ست 
سوم در اختیار نداشتیم، شمالی، دیگر دریافت کننده تیم مان 
هم مصدوم شد تا بدون دو بازیکن اصلی و دریافت کننده بازی 
کنیم.رحمان رئوفی درباره شکست تیم شهرداری گنبد در 
بازی هفته هفتم لیگ برتر والیبال مقابل تیم مس رفسنجان، 
اظهار داشت: با اینکه بازی را ۳ بر یک باختیم، اما از تفاوت دو 
تیم از نظر آماری خیلی نزدیک بود و با اینکه در فاز دریافت 
عملکرد بهتری داشتیم، اما در حمله تیم مس نمایش بهتری 
داشت. متاسفانه دلیل اصلی باخت مان تعداد بالای اشتباهات 
مستقیم مان بود تا جایی که بیش از ۳۰ اشتباه مستقیم 
داشتیم.وی افزود: من هم کاملا به هواداران متعصب گنبدی 
حق می دهم، زیرا می دانم که چقدر از باخت تیم محبوب شان 
در گنبد ناراحت می شوند. حق تماشاگران گنبدی فراتر از 
نتایج است و در بازی قبلی شرمنده هواداران شدیم. این 

سرمربی تیم والیبال شهرداری گنبد با تاکید بر مصدومیت 
قائمی، خاطرنشان کرد: نمی خواهم بهانه بیاورم، اما علاوه بر 
آنکه فرهاد قائمی را به دلیل مصدومیت از ست سوم در اختیار 
نداشتیم، امید شمالی، دیگر دریافت کننده تیم مان هم مصدوم 
شد تا بدون دو بازیکن اصلی و دریافت کننده بازی کنیم. 
هفته قبل هم، ولی علی پور که از سرعتی زنان خوب مان بود 
از ناحیه زانو دچار مصدومیت شد و عملا با ۳ بازیکن مصدوم 
نتیجه را باختیم.وی با انتقاد از عملکرد داور اول در بازی با 
مس رفسنجان، گفت: در بحث داوری واقعا اذیت شدیم و 
عملکرد تیم داوری اصلا رضایت بخش نبود. در ست نخست 
۲۶ بر ۲۴ بازنده شدیم که مسلما دلیلش اشتباه داوری در 
آخرین امتیاز بود. کاملا مشهود و واضح بود که در امتیاز ۲۵ 
بر ۲۴، چهار انگشت دست چپ مدافع روی تور تیم مس 
رفسنجان با آنتن روی تور برخورد می کند و با اینکه این اتفاق 
در نیم متری داور اول انجام شد، اما هیچ کدام از داوران خط 
هم اعتنایی به این خطای بازیکن مس نداشتند. اگر در ست 
نخست برنده می شدیم، شرایط بازی کاملا به سودمان می شد.

اردوی تیم ملی فوتسال 
بانوان برگزار می شود

اردوی آماده سازی تیم ملی فوتسال بانوان در مرکز ملی 
فوتبال آغاز می شود.

به گزارش سایت رسمی فدراسیون فوتبال، اردوی آماده 
سازی تیم ملی فوتسال بانوان از روز پنجشنبه ۱۶ آذرماه 

در مرکز ملی فوتبال آغاز می شود.
ملی  تیم  سرمربی  سلیمانی،  فروزان  منظور  همین  به 

فوتسال بانوان اسامی بازیکنان دعوت شده را به شرح زیر 
اعلام کرد:

مبینا ملاآقایی، فرزانه توسلی، مارال ترکمان، مبینا نعمائی، 
مائده نجفی )تهران(
 هما آقایی )کرمان(

 راضیه پرسه )اصفهان(
 فاطمه رحمتی، محدثه محمدی )زنجان(
فرشته خسروی، الهام عنافچه )خوزستان(

 فاطمه زمانی )البرز(
وجیهه صادقی )هرمزگان(

 مهتاب بنایی )فارس(
کیمیا رحیمی نیا، نسترن مقیمی، مهنا رضازاده، زهرا 

غریب، نسرین قمی )مازندران(
 فهیمه قنبری، فاطمه حسینی، حنانه اکبری )خراسان 

رضوی(
 زیبا افروغ )مرکزی(

مهدیه محمودی نیا )کهگیلویه و بویراحمد(
بازیکنان دعوت شده باید عصر روز پنجشنبه ۱۶ آذرماه در 
هتل آکادمی ملی فوتبال خود را به کادر فنی معرفی کنند. 
اردوی فوق تا روز دوشنبه ۲۰ آذرماه ادامه خواهد داشت.



7
اقتصادی

گزارش خبر

روزنامه           پیشروروزنامه

  www.pishrodaily.ir    روزنامه پیشـــرو

گندمکاران کماکان چشم انتظار اعلام 
نرخ خرید تضمینی

بنابر  که  معتقدند  کشاورزی  بخش  دست اندرکاران 
سیاست امنیت غذایی و اهمیت خودکفایی محصولات 
از  باید حمایت لازم  وزارت جهاد  اساسی، مسئولان 
را  تامین کنندگان غذای مردم  به عنوان  بهره برداران 
داشته باشند.براساس قانون خرید تضمینی محصولات 
کشاورزی، نرخ ۳۲ قلم کالای مشمول قیمت گذاری 
تا ابتدای شهریور و قبل از آغاز سال زراعی باید اعلام 
کشت  برای  بتوانند  آن  براساس  کشاورزان  تا  شود 
کنند  ریزی  برنامه  جدید  زراعی  سال  در  محصول 
که متاسفانه با گذشت حدود ۷۰ روز از سال زراعی 
گلایه  و  واکنش  با  و  نشده  محقق  امر  این  جدید، 
جلسه  است.در  شده  روبرو  کشاورزان  شدید  مندی 
۲۲ شهریور ۱۴۰۲، شورای قیمت گذاری محصولات 
کشاورزی با حضور وزیر جهاد کشاورزی برگزار شد که 
در آن جلسه نرخ تمامی محصولات زراعی برای سال 
زراعی ۱۴۰۳_ ۱۴۰۲ تعیین شد که براساس قانون، 
رئیس شورا حداکثر ظرف یک هفته باید نرخ های 
مصوب را ابلاغ می کرد که این امر به دلایل متعدد 
عملیاتی نشده است. درحالیکه وزیر جهاد کشاورزی 
بر خودکفایی ۵ محصول استراتژیک که گندم اولویت 
نخست است، تاکید دارد.علی رغم آنکه روزهای پایانی 
کشت گندم در حال سپری شدن است و کشاورزان 
برمبنای نرخ ۱۹ هزار و ۵۰۰ تومان اقدام به کشت 
کردند، تاخیر در اعلام نرخ به رغم پیگیری های مکرر 
کشاورزان نگرانی هایی ایجاد کرده است که استمرار 
این روند می تواند خودکفایی را تحت تاثیر قرار دهد.

وزارت جهاد کشاورزی متولی امنیت غذایی کشور و 
تأمین غذای سالم، قابل دسترس و باکیفیت است به 
طوریکه کشور با جمعیت بالغ بر ۸۵ میلیون نفر باید 
به سمت خودکفایی در تأمین نیازهای غذایی خود 
مطابق با بیانات رهبری و ریاست جمهوری حرکت 
کند.براساس سند امنیت غذایی دانش بنیان و دستور 
رئیس جمهوری در برنامه هفتم باید در ۱۴ محصول 
اساسی کشور به طور متوسط به ضریب خودکفایی ۹۰ 
درصد و در ۵ کالا به ۱۰۰ درصد برسیم. قاسم پیشه 
ور رئیس اتاق اصناف کشاورزی گفت: شورای قیمت 
گذاری قبل از آغاز فصل کشت در شهریور ماه نرخ 
خرید تضمینی گندم را مصوب کرد که براساس قانون، 
شورای قیمت گذاری قبل از تصویب باید نرخ آن را 

رسانه ای و ابلاغ می کرد.
به گفته او، با گذشت حدود ۷۰ روز از آغاز سال زراعی 
شنیده ها حاکی از آن است که دولت با فشار آوردن 
بر وزارت جهاد بدنبال کاهش قیمت است، درحالیکه 
به سبب متفاوت بودن شرایط اقلیمی و بالا بودن نهاده 
های کشاورزی حداقل هزینه تولید است.پیشه ور ادامه 
داد: از وزیر جهاد به عنوان رئیس شورا انتظار می رود 
که هرچه سریع تر نرخ خرید تضمینی گندم را اعلام 
کند تا کشاورزان به ادامه کشت و کار امیدوار شوند.

رئیس اتاق اصناف کشاورزی افزود: کشاورزان براساس 
نرخ مصوب ۱۹ هزار و ۵۰۰ تومان کشت را انجام دادند 
که در صورت عدم تصویب این نرخ شاهد تغییر الگوی 

کشت خواهیم بود که این امر به صلاح کشور نیست.
نرخ خرید  اعلام  تاخیر در  اثرات سوء  به  اشاره  با  او 
تضمینی محصولات کشاورزی گفت: استمرار تاخیر 
تا  نرخ خرید تضمینی گندم موجب شده  اعلام  در 
این محصول استراتژیک  به عنوان خوراک دام روانه 
دامداری ها شود یا از مرزهای کشور قاچاق شود که این 
امر آسیب جدی به بخش کشاورزی می زند.عطااللّه 
هاشمی رئیس بنیاد ملی گندمکاران گفت: تاخیر در 
اعلام قیمت خرید تضمینی محصولات کشاورزی منجر 

به بلاتکلیفی کشاورزان شده است.
به گفته او، کشت محصولات کشاورزی برای کشاورزان 
باید صرفه اقتصادی داشته باشد به طوریکه علاوه بر 
هزینه های تولید، سود منطقی برای تولیدکننده در 
بر داشته باشد.هاشمی ادامه داد: شورای قیمت گذاری 
در ۲۲ شهریور نرخ خرید تضمینی گندم را مصوب و 
به صورت غیررسمی ابلاغ کرد، اما با گذشت بیش از 
۲ ماه از آغاز سال زراعی هنوز نرخ توسط وزیر جهاد 
بنیاد  به عنوان رئیس شورا اعلام نشده است.رئیس 
ملی گندمکاران گفت: قبل از فصل کشت، نرخ خرید 
تضمینی محصولات کشاورزی باید اعلام می شد تا 
کشاورز برمبنای آن برای تولید برنامه ریزی می کرد، 
اما اکنون به سبب آنکه بخش اعظم کشت انجام شده 
دیگر تاثیر چندانی بر روند کشت امسال ندارد.مسعود 
اسدی مدیرعامل مجمع ملی هماهنگی های  بخش 
کشاورزی گفت: با تاخیر در اعلام نرخ خرید تضمینی 
محصولات کشاورزی نوعی قانون گریزی صورت می 
گیرد، درحالیکه دولت باید شورای قیمت گذاری را آزاد 

بگذارد که تعیین قیمت را انجام دهد.
به گفته او، مسئولان وزارت اقتصاد و سازمان مدیریت 
باید برنامه ریزی کنند که با اعمال نفوذ و فشار بر 
اعضای غیردولتی جلوی نرخ های عادلانه را بگیرند.

محصولات  تضمینی  خرید  قیمت  داد:  ادامه  اسدی 
شود  اعلام  باید  زراعی  سال  آغاز  از  قبل  کشاورزی 
کند.مدیرعامل  ریزی  برنامه  تولید  برای  کشاورز  تا 
مجمع ملی هماهنگی های بخش کشاورزی گفت: با 
مساعدت شرایط جوی و پراکنش باران امکان رسیدن 
به خودکفایی برخی محصولات کشاورزی وجود دارد.

علی رغم ورود به سومین ماه از آغاز سال زراعی جدید، 
خبری از اعلام نرخ خرید تضمینی محصولات کشاورزی 
نیست که استمرار در این روند منجر به توسعه کشت 
محصولات صیفی و آب بر می شود چراکه آینده کشت 
محصولات مشمول قیمت گذاری برای کشاورزان مبهم 
است، درحالیکه با تاکید برنامه هفتم و مسئولان وزارت 
جهاد کشاورزی برخودکفایی انتظار می رود که سیاست 

های حمایتی همه جانبه از تولید صورت گیرد.

تاکید سازمان حفظ نباتات به 
واردکنندگان برای واردات سموم و 

کود کم خطر
سازمان حفظ نباتات با تذکر دوباره به انجمن واردکنندگان 
سم و کود کشور خواستار واردات کود و سموم کم خطر 
کشاورزی از سوی آنها شد.نوروزیان سرپرست معاونت 
کنترل آفات سازمان حفظ نباتات با ارسال نامه ای به 
حسینی یزدی رئیس انجمن وارد کنندگان سم و کود 
کشور خواستار واردات سم و کود کم خطر کشاورزی 
شد.وی در این نامه همچنین تذکر داده است که لیست 
سموم و کود های کشاورزی کم خطر قبلا اعلام شده 
است.در این نامه آمده است: با عنایت به اهمیت تدارک 
آفت کش های کم خطر و تاثیر به سزای آن در کنترل 
تلفیقی آفات و در نهایت حفظ محصولات کشاورزی، 
اقدام به موقع و لازم برای تامین نیاز کشور به این نهاده 
ها همواره از سوی تدارک کنندگان مجاز مورد انتظار 
سازمان حفظ نباتات است.  لازم به یاد آوری است که 
رویکرد این سازمان در کاربرد آفت کش های کشاورزی 
حرکت در جهت مبارزه غیر شیمیایی با حفظ کارایی 
عملیات کنترل آفات از یک طرف و نیز تامین و تدارک و 
کاربرد آفت کش های شیمیایی کم خطر از طرف دیگر 
بوده است.در این راستا فهرست این اقلام پیش از این 
تحویل انجمن شده بود و بر اساس شاخص های تعریف 
شده نیز قابل دستیابی است؛ لذا مجددا اقدام موثر برای 
تامین نیاز آفت کشی های کم خطر مورد تاکید این 

سازمان است.

با  ایران  نفتی  فرآورده های  پخش  ملی  مدیرعامل شرکت 
اشاره به اینکه هیچ تغییر قیمتی در قیمت گاز مایع یارانه ای 
نداشته ایم، گفت: بیش از ۹۰ درصد از گاز مایع توزیعی در 
کشور به صورت یارانه ای و با همان قیمت پیشین هر کیلوگرم 
جعفر  نفت،  وزارت  گزارش  می شود.به  توزیع  تومان   ۲۳۰
سالاری نسب گفت: سوخت گاز مایع تاکنون با قیمت یارانه ای 
توزیع می شد، اما با مصوبه ۲۸ مردادماه سال ۱۴۰۲ هیئت 
وزیران در ارتباط با بودجه سال ۱۴۰۲ وزارت نفت مکلف 
شده است که از ابتدای آذرماه گاز مایع افرادی که گاز شهری 
دارند و شامل شرایط سهمیه یارانه ای نیستند، با قیمت فوب 
خلیج فارس توزیع کند.وی افزود: گاز مایع تاکنون با نرخ هر 
کیلوگرم ۲۳۰ تومان از مبادی پالایشگاهی تحویل شرکت های 
موزع می شده است و هم وطنانی گاز شهری ندارند، افزون بر 
سهمیه ماهانه گاز مایع برای پخت وپز، یک سهمیه سوخت 
نفت سفید برای مصارف گرمایشی را نیز دریافت می کردند 
که از طریق کارت توزیع شده و همچنان توزیع آن ادامه دارد.

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی تأکید کرد: 

گاز مایع سهمیه ای هم اکنون با قیمت ۲۳۰ تومان به ازای هر 
کیلوگرم ازسوی شرکت های موزع توزیع می شود که افزون بر 
آن، نرخ خدمات که ازسوی سازمان حمایت اعلام می شود 
به آن تعلق می گیرد که برای هر کیلوگرم ۲ هزار و ۲۰۰ 
تومان است.سالاری نسب تصریح کرد: با احتساب این نرخ، 
شرکت های موزع ۲۸ هزار تومان در هر کپسول نرخ خدمات 
دریافت می کنند که هر گونه تغییری در نرخ خدمات، نیازمند 
ورود و پایش از سمت سازمان تعزیرات و وزارت صمت است.

وی گفت: با مصوبه جدید دولت، نرخ گاز مایع غیریارانه ای 
با احتساب نرخ خدمات دریافتی از سوی شرکت های موزع 
حدود ۵۰ هزار تومان برای هر کپسول خواهد بود که تنها 
حدود ۱۰ درصد از مصرف کنندگان گاز مایع را دربر خواهد 
گرفت.مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران 
اتفاق  یارانه ای  در سوخت  قیمتی  تغییر  تاکید کرد: هیچ 
نیافتاده است و این قیمت تنها برای مصرف کنندگانی است 
که می خواهند مازاد بر نیاز خود از گاز مایع استفاده کنند.

سالاری نسب تصریح کرد: گاز مایع خانوارهای شامل سهمیه 

یارانه ای، همچنان به صورت یارانه ای و سهمیه ای و با همان 
قیمت پیشین ۲۳۰ تومان به ازای هر کیلوگرم عرضه خواهد 
شد.وی با اشاره به این که شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی از در پالایشگاه ها گاز مایع را به شرکت های موزع گاز 
مایع تحویل می دهد و نظارت بر عرضه از سوی این شرکت ها 
نیز ازسوی وزارت صنعت، تجارت و معدن )صمت( انجام 
می شود و اگر توزیعی خارج از شبکه در هر نقطه کشور 
رخ دهد، نیازمند ورود سیستم های نظارتی است.مدیرعامل 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی بیان کرد: گاز مایع به 
اندازه کافی موجود است و هر مقدار که شرکت های موزع گاز 
مایع اعلام کنند، تحویل خواهد شد.سالاری نسب تصریح کرد: 
نزدیک به ۸۵ تا ۹۰ درصد مصرف کنندگان گاز مایع سوخت 
را به صورت یارانه ای دریافت می کنند و گاز مایع در کشور 
مازاد بر نیاز نیز عرضه می شود.وی اظهار کرد: طرح توزیع 
الکترونیکی گاز مایع در همه نقاط کشور از جمله استان هایی 
نظیر سیستان و بلوچستان به صورت صددرصدی اجرایی شده 

است و به مقدار کافی نیز توزیع می شود.

 صادرات پای مرغ ایران به چین 
مستقیم شد

قائم مقام بازرگانی وزیر جهاد کشاورزی گفت: بر اساس 
و  دامپزشکی  سازمان  میان  صورت گرفته  رایزنی های 
وزارت امور خارجه ایران با چین، توافقاتی انجام شده 
است که از یک ماه آینده صادرات پای مرغ ایران به چین 
به صورت مستقیم انجام شود. علیرضا پیمان پاک قائم مقام 
بازرگانی وزیر جهاد کشاورزی  اظهار داشت: صادرات پای 
مرغ ایران از گذشته به طور سنتی به شکل غیر مستقیم 
و از طریق کشور های جنوب شرق آسیا مانند ویتنام 
به چین صادر می شود.وی افزود: بر اساس رایزنی های 
صورت گرفته سازمان دامپزشکی و وزارت امور خارجه 
ایران با چین، توافقاتی انجام شده است که از یک ماه 
آینده صادرات پای مرغ ایران به چین به صورت مستقیم 

انجام شود.

رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به برنامه 
حذف دلار از مبادلات اقتصادی و تجاری 
ایران و سوریه در آینده نزدیک گفت: بانک 
اندازی می شود. ایرانی در این کشور راه 

مرکزی،  بانک  عمومی  روابط  گزارش  به 
رئیس کل بانک مرکزی کشورمان در دیدار 
با نخست وزیر سوریه در دمشق از توسعه 
و  ایران و سوریه  بانکی  و  پولی  مناسبات 
حذف دلار از مبادلات اقتصادی و تجاری دو 
کشور در آینده نزدیک خبر داد.محمدرضا 
فرزین با اشاره به توسعه بانکداری الکترونیک 
و شبکه کارتی ایران و آمادگی بانک مرکزی 
برای همکاری های مشترک در این زمینه 
با سوریه اظهارداشت: یکی از راهبردهای 
مهم ایران در توسعه همکاری های تجاری با 
کشورهای همسایه، جایگزینی ارزهای ملی 
در مناسبات پولی و افزایش حجم مبادلات 
بانک  است.رئیس کل  اقتصادی  و  تجاری 
مرکزی  بانک  رئیس  با  دیدار  در  مرکزی 
همکاری های  توسعه  ضرورت  بر  سوریه 
پولی و بانکی میان ایران و سوریه متناسب 
 - تجاری  تبادلات  و  مناسبات  افزایش  با 
اقتصادی و حل مسایل مربوط به مبادلات 
بانکی تجار دو کشور در کوتاه مدت تاکید 
کرد و گفت: بزودی نخستین بانک ایرانی در 
سوریه کار خود را آغاز می کند.بر اساس این 
گزارش، محمد هزیم رئیس بانک مرکزی 

سوریه نیز در این دیدار با تاکید بر افزایش 
مناسبات و مبادلات تجاری دمشق - تهران 
گفت: حذف دلار از مبادلات اقتصادی - 
تجاری و استفاده از ارزهای ملی در بستر 
همکاری های پولی و بانکی سوریه و ایران، 
حتما تراز تجاری دو کشور را به نفع اقتصاد 
ملی و مردم تغییر خواهد داد.رئیس  بانک 
پیشرفت های  به  اشاره  با  سوریه  مرکزی 
الکترونیک،  بانکداری  عرصه  در  ایران 
خواستار تشکیل کارگروه مشترک دو کشور 
به منظور افزایش همکاری های فناورانه در 

عرصه ارتباطات و همکاری های بانکی شد.
* تأکید بر جایگزینی ارزهای ملی در 
تبادلات تجاری و اقتصادی ایران و 

سوریه
 رئیس کل بانک مرکزی کشورمان همچنین 
در دیدار با نخست وزیر سوریه در دمشق 
از توسعه مناسبات پولی و بانکی ایران و 
سوریه و حذف دلار از مبادلات اقتصادی 
و تجاری دو کشور در آینده نزدیک خبر 
داد.فرزین رئیس کل بانک مرکزی در این 
دیدار خطاب به حسین عرنوس، نخست 

تا  است  آماده  تهران  گفت:  سوریه  وزیر 
مناسبات بانکی و پولی به سوریه را بر اساس 
توافقات روسای جمهور دو کشور ارتقا دهد 
و راه اندازی بانک ایرانی در سوریه که بزودی 
محقق خواهد شد زمینه ساز رشد مناسبات 
و همکاری های تجاری دو کشور خواهد بود.

مختلف  زمینه های  به  اشاره  با  وی 
همکاری های پولی و بانکی میان ایران و 
اجرای  برای  آمادگی کشورمان  بر  سوریه 
توافقات در این عرصه و جایگزینی ارزهای 
ملی در تبادلات تجاری و اقتصادی دو کشور 
این گزارش، حسین  اساس  تاکید کرد.بر 
عرنوس نخست وزیر سوریه نیز در این دیدار 
ابراز امیدواری از آینده درخشان روابط  با 
اقتصادی میان سوریه و ایران تاکید کرد: 
برگزاری نشست های فنی - اقتصادی میان 
کارشناسان و مسولان دوکشور نویدبخش 
افزایش همکاری های همه جانبه سوریه و 
ایران است.وی با اشاره به ایجاد زمینه های 
همکاری های بانکی و پولی سوریه و ایران به 
منظور افزایش روابط اقتصادی دو کشور در 
نشست تخصصی روسای کل بانک مرکزی 
سوریه و ایران تصریح کرد: گام راه اندازی 
بانک ایرانی در سوریه در آینده نزدیک قطعا 
در  بعدی  اقدامات  برای  قوی  بنیانگذاری 
عرصه توسعه همکاری های اقتصادی میان 

دو کشور است.

رئیس کل بانک مرکزی:

 راه اندازی بانک ایـرانی در سوریه
*دلار از مبادلات دو کشور حذف می شود

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی:

قیمت یارانه ای گاز مایع تغییر نکرده است
*توزیع ۹۰درصد گاز مایع به صورت یارانه ای

سکوت قانون کار و برداشت اشتباه از موارد قانونی موجود 
باعث سوء استفاده کارفرمایان ازکارگران روزمزد شده است.

کارگران روزمزد, بیشتر از سایر کارگران دچار مشکل هستند 
چرا که رکود بازار و گرانی ها امنیت شغلی شان را به شدت 
تهدید می کند و قادر به تأمین زندگی روزمره خود نیستند، 
چه برسد به فکر پس انداز و آینده بودن. طی سال های اخیر 
کارفرمایان، برای گریز از پرداخت حق و حقوق قانونی به 
کارگر و طفره رفتن از دادن حق بیمه، کارگرانی را که ماه ها 
و بلکه سال ها در کارگاه یا شرکت یا فروشگاهشان مشغول 
به کار هستند، به صورت روزمزد استخدام می کنند. دلایلی 
هم که درباره چرایی در پیش گرفتن چنین رویکردی مطرح 
می کنند، گاه منطقی و معقول به نظر می رسد: رکود و 
کاهش درآمد، سخت گیری های بیمه، مالیات سنگین و ... 
. اما مسئله این است که در هر صورت، کاسه و کوزه این 
مشکلات، بر سر کارگران روزمزد می شکند و آنها هستند 
که باید تاوان همه این مشکلات را بپردازند، بدون آن که 
بدانند حقشان چیست و حقوقشان کدام است؟ آیا واقعاً 
آسیب پذیرترین و محروم ترین قشر  جامعه ما، آن چنان 
که برخی کارفرمایان مدعی هستند، حق و حقوقی ندارند 
و پرداخت روزانه مزد به آنها کافی است؟ آیا قانون راهکاری 
برای حل معضلات کارگران روزمزد پیش بینی نکرده است؟ 
نشده  روزمزد  کارگران  از  صحبتی  تقریباً  کار،  قانون  در 
است، اما این غفلت، به معنای استحقاق نداشتن آنها برای 
برخورداری از حقوق پیش بینی شده در قانون نیست. طبق 
کارگاه ها،  کارگران،  کارفرمایان،  »کلیه  کار،  قانون  ماده۱ 
مؤسسات تولیدی، صنعتی، خدماتی و کشاورزی مکلف به 
تبعیت از این قانون می باشند.« همچنین، بر اساس ماده 
۲ قانون کار، »کارگر از لحاظ این قانون کسی است که به 
هر عنوان در مقابل دریافت حق السعی، اعم از مزد، حقوق، 
سهم سود و سایر مزایا به درخواست کارفرما کار می کند.« 
محتوای این دو ماده قانونی، در مجموع نشان می دهد که 

کارگران روزمزد نیز مشمول حمایت های قانون کار هستند.
 بنابراین، نمی توان آنها را از حقوقی که قانون برای کارگران 
در نظر گرفته است، محروم دانست. از سوی دیگر، طبق بند 
»الف« ماده ۴قانون تأمین اجتماعی، »افرادی که به هر عنوان 
در مقابل دریافت مزد یا حقوق کار می کنند«، مشمول قانون 
تأمین اجتماعی هستند و باید از مزایای »بیمه اجباری« 
استفاده کنند. پس کارگران روزمزد هم باید از مزایای بیمه 

تأمین اجتماعی برخوردار شوند.
اما یکی از مشکلات اساسی کارگران روزمزد بحث بیمه 
آنها است. مطابق بند »الف« ماده ۴ قانون تأمین اجتماعی، 
»افرادی که به هر عنوان در مقابل دریافت مزد یا حقوق کار 
می کنند«، مشمول قانون تأمین اجتماعی هستند و باید از 
مزایای »بیمه اجباری« استفاده کنند. بنابراین، کارفرما به 
بهانه روزمزد بودن کارگر، نمی تواند از پرداخت حق بیمه 
وی و رد کردن نام او درفهرست ماهانه، مطابق با روزهای 
و در صورت در پیش گرفتن  کارکردش، خودداری کند 
چنین رویکردی، متخلف محسوب می شود.همچنین، طبق 
مواد ۲۸و ۲۹قانون تأمین اجتماعی، کارگران تنها ۷درصد از 
۳۰درصد حق بیمه را پرداخت می کنند و بقیه آن باید توسط 
کارفرما پرداخت شود. طبق ماده ۳6قانون تأمین اجتماعی، 
کارفرما مسئول پرداخت حق بیمه کارگر است و در حقیقت، 
این کارفرماست که برای پرداخت حق بیمه، طرف حساب 
سازمان تأمین اجتماعی است، نه کارگر. با این حال، موضوع 
پرداخت حق بیمه کارگران روزمزد، نه به دلیل سکوت قانون، 
بلکه به علت فقدان یک راهکار موثر برای دریافت حق بیمه 
از کارفرمایان، به مسئله ای لاینحل تبدیل شده است که باید 

حل این مشکل اقداماتی اساسی صورت گیرد. 
*مشکلات »کارگران روزمزد« با کاهش قدرت خرید 
 هادی ابوی,دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران 
خصوص  به  کارگری  قشر  مشکلات  خصوص  در  کشور 
ندارند.  شغلی  امنیت  کارگران  گفت:  مزد   روز  کارگران 

قراردادهای موقت نیز آسیب جدی تری به امنیت شغلی وارد 
کرده است. کارگری که خود وضعیت چند ماه دیگر خود را 
نمی داند چه طور و با چه امیدی خواهد توانست برای بقیه 
کاری انجام دهد؟هادی ابوی با بیان این که معیشت و امنیت 
شغلی کارگری از اهمیت بسیاری برخوردار است افزود: در 
کل کشور بیش از ۵۰ درصد جمعیت را خانواده کارگران 
تشکیل می دهند. قراردادهای موقت باعث شده است این 
قشر امنیت شغلی نداشته باشد و سالهاست که درعرصه 
اجتماعی و شغلی کارگران اتفاقی نیفتاده است.وی ادامه داد: 
وقتی کارگری بعد از ۱۵ سال سابقه، سه ماه به سه ماه با 
او قرارداد می بندند امنیت شغلی ندارد و هر زمان که میل 
کارفرما باشد آن کارگر کار خود را از دست می دهد و چنین 
کارگری هیچ گاه نمی تواند برای خود زندگی بسازد و باید با 
حداقل دستمزد زندگی را ادامه بدهد و پس اندازی نداشته 
باشد.دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشور 
گفت: امیدی به زندگی برای کارگران صفر است.  وضعیت 
معیشت امروز کارگران با هزینه های بالای مسکن و اقلام 
خوراکی بسیار دردناک است. کارگران همواره قربانی اولین 
آسیب ها از جمله تحریم, کرونا و تورم هستند.  در حوزه 
خدمات خیلی از این کارگران بیمه نیستند و وضعیت آنها 
بستگی به امرار معاش صاحب اصلی مغازه و بنگاه دارد.

وی ادامه داد: حقوق فعلی تنها نیمی از زندگی یک کارگر 
را تامین  می کند, چرا که صاحب خانه اجاره بها را با بی 
قانونی بسیار افزایش داده اند. بقیه هزینه زندگی او از کجا 
باید تامین شود؟ شرایط طوری است که نگران هستیم. 
وضعیت طبیعی نیست و خطرناک است.دبیرکل کانون عالی 
انجمن های صنفی کارگران کشور گفت: فاصله درآمدی 
کارگران،  از  بعضی  است  زیاد  بسیار  اقشار  و سایر  کارگر 
روزمزد و به اصطلاح زیر پله ای هستند و از هیچ جا حمایت 
نمی شوند. یعنی کارفرمایانی هستند که اعتقادی به پرداخت 

مزایای شغلی ندارند.

 سوء استفاده کارفرمایان از سکوت قانون کار درمورد کارگران روزمزد
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 در ۸ ماهه امسال انجام شد؛
واردات ۱.۹ میلیارد دلار گوشی تلفن 

همراه از طریق گمرکات کشور
گمرک ایران اعلام کرد که از ابتدای امسال تا پایان آبان، 
تلفن  ۹ میلیون و ۲6۸ هزار و ۳۳۹ دستگاه گوشی 
همراه به صورت تجاری و مسافری وارد کشور شده است.

گمرک ایران اعلام کرد که از ابتدای امسال تا پایان آبان 
۹ میلیون و ۲6۸ هزار و ۳۳۹ دستگاه گوشی تلفن همراه 
به ارزش یک میلیارد و ۹۳۸ میلیون و ۵۵۳ هزار دلار به 
دو شیوه تجاری و مسافری وارد کشور شده است. در این 
مدت هشت میلیون و ۹۲۸ هزار و ۷۹۷ دستگاه گوشی 
تلفن همراه به ارزش یک میلیارد و ۷۴۰ میلیون و ۷۴6 
هزار دلار به شیوه تجاری و ۳۳۹ هزار و ۵۴۲ دستگاه به 
ارزش ۱۹۷ میلیون و ۸۰۷ هزار دلار به شیوه مسافری 
هشت  در  همراه  تلفن  واردات  است.آمار  شده  وارد 
ماهه سال جاری ذیل کد های شماره ۸۵۱۷۱۲۱۰ و 
۸۵۱۷۱۳۹۰ به شرح گوشی های تلفن همراه هوشمند 
و کد های شماره ۸۵۱۷۱۲۲۰ و ۸۵۱۷۱۴۲۰ به شرح 

گوشی تلفن همراه با صفحه کلید غیرلمسی است.

وزیر نفت: 
زمستان امسال را با کمترین چالش 

گازی پشت سر خواهیم گذاشت

اوجی بیان کرد: زمستان امسال باتوجه به ناترازی گازی 
که داریم، با کمترین چالش پشت سر خواهیم گذاشت.

جواد اوجی، وزیر نفت در حاشیه جلسه هیئت دولت 
گفت: ۱۱.۵ میلیون متر مکعب از گاز های سمی مشعل 
را جمع آوری کردیم و برنامه ما این است که این میزان 
تا پایان سال به ۱۸ میلیون متر مکعب برسد.وزیر نفت 
ادامه داد: در بحث ذخیره سازی گاز در مخازن طبیعی 
به عدد ۳ میلیارد و ۱۰۰ میلیون متر معکب رسیدیم که 
یک رکورد است. وی بیان کرد: بیش از ۳ و ۲۰۰ میلیارد 
لیتر سوخت مایع در نیروگاه ها ذخیره کردیم.اوجی بیان 
کرد: زمستان امسال باتوجه به ناترازی گازی که داریم، با 

کمترین چالش پشت سر خواهیم گذاشت.
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کمرترافیکرامیشکنیم!

عکس:ممحمدرضاعلیمددی

ناوشکن تمام ایرانی 
»دیلمان«

»دیلمان«، جدیدترین، پیشرفته ترین و پنجمین فروند از ناوشکن های پروژه موج 
و از کلاس جماران است که با طراحی و تحت نظارت نیروی دریایی راهبردی 
ارتش جمهوری اسلامی ایران، در مجموعه صنایع دریایی ساخته و به ناوگان شمال 

و منطقه چهارم دریایی امام رضا)ع( نیروی دریایی راهبردی ارتش ملحق شد.

تبعات افزایش سن بازنشستگی 
برای بیماران خاص

مدیرعامل پیشین کانون هموفیلی ایران، نسبت به تبعات افزایش سن بازنشستگی که 
منجر به تضییع حقوق بیماران خاص و معلولین می شود، واکنش نشان داد.

احمد قویدل، گفت: متأسفانه قانونگذاران در هنگام تصویب قانون فراموش می کنند که 
بخشی از شهروندان مشکلات خاص دارند و در تصویب قوانین به خصوص در حوزه های 
اشتغال، بازنشستگی و از کارافتادگی باید به این موضوعات خاص توجه نمایند.وی افزود: 
قانونگذاران قاعدتاً وظیفه دارند با استثنا نمودن این دسته از شهروندان از مصوبات جدید 
و یا با افزودن تبصره های تعریف شده، نشان دهند که به حقوق این شهروندان هم توجه 
نموده اند.قویدل ادامه داد: در حالی که بیماران خاص بیش از ۱۵ سال است به صورت های 
مختلف به درستی از دولت می خواهند که امکان بازنشستگی پیش از موعد را با توجه به 
ظرفیت های جسمی آنان فراهم نماید و پزشکان متخصص و معالج آنها نیز این مطالبه را 
به حق دانسته اند و یا معلولین اساساً با تعریفی که قانون از آنها نموده است انتظار دارند در 
تصویب هر قانونی به شرایط آنها هم توجه شود؛ به ناگهان دولت با افزایش سن بازنشستگی 
و سابقه کار مرتبط با آن نه تنها به مطالبه به حق این اقشار توجه نمی کند، بلکه شرایط 
را برای آنها سخت تر می کنند.وی افزود: این قانونگذاری های یک سویه که فقط در صدد 
حل مشکلات دولت و صندوق های بازنشستگی مرتبط با خودش است، از صیانت از حقوق 
شهروندان به خصوص شهروندان آسیب پذیر غافل می ماند.قویدل گفت: برای نمونه یک 
بیمار هموفیلی شدید اساساً توانایی بیش از ۲۰ سال خدمت را ندارد و ظرفیت های 
جسمی او اجازه تداوم یک خدمت ۳۰ ساله را نمی دهد. هر سال خدمت بیشتر این 
بیماران هزینه های بالاسری بسیار بیشتری برای دولت دارد. این بیماران مجبورند داروی 
بیشتری مصرف کنند و از خدمات توانبخشی بیشتری استفاده کنند. با توجه به گرانقیمت 
بودن این داروها عملاً یک مقایسه ساده بین هزینه های دارویی این بیمار و حقوق دریافتی 
اش بعد از ۲۰ سال خدمت به خوبی نشان می دهد بازنشستگی پیش از موعد این بیماران 
هم به نفع دولت است و هم به حفظ سلامت این بیماران و کاهش هزینه های دارویی 
و توانبخشی آنها کمک می کند.وی افزود متأسفانه کارشناسان حوزه ریاست جمهوری و 
وزارت رفاه بر این تصورند که این بیماران می توانند از مزایای از کارافتادگی استفاده نمایند 
و بر این تصور هستند که خلاء قانون در این حوزه نداریم در حالی که بر اساس نص صریح 
قانون تأمین اجتماعی بیمه شدگان تحت پوشش این سازمان نمی توانند به دلیل بیماری 
که از ابتدای اشتغال به کار به آن مبتلا بوده اند تقاضای از کار افتادگی نمایند. تقاضاهای 
این بیماران در کمیسیون های خاص تأمین اجتماعی عملاً رد می شود. هیچکس توجه 
نمی کند یک بیمه شده تأمین اجتماعی مبتلا به بیماری های ارثی، اساساً از بدو تولد 
به این بیماری مبتلا است. به عبارت ساده این بیماران با همین بیماری تحت پوشش 
تأمین اجتماعی قرار می گیرند. متأسفانه در قانون تأمین اجتماعی برای این بیمه شدگان 
تمهیدی اندیشیده نشده است و تا این لحظه درخواست های بیماران و انجمن های حامی 

آنان با بی توجهی قوه مقننه و مجریه مواجه گردیده است.

توانایی حرکت معلولان با 
تزریق دستگاهی به بدن

محققان دانشگاه جان هاپکینز یک محرک نخاعی جدید ابداع کرده 
اند که به احیای عملکرد اعضای پایینی بدن انسان در بیماران فلج 
کمک می کند. این دستگاه کوچک را می توان به شیوه غیر تهاجمی 

و از طریق یک سرنگ در بدن ایمپلنت کرد.
جراحت های نخاعی جریان سیگنال های الکتریکی از مغز به قسمت 
های پایین بدن انسان را مختل می کنند و در نتیجه میزان حرکت 
فرد در برخی موارد شدید و به فلج کامل فرد منجر می شود. محرک 
های نخاعی دستگاه هایی هستند که می توان با کمک جراحی 
آنها را در نخاع فرد قرار داد تا محل جراحت را میانبر بزنند و قدرت 

حرکت فرد را تا حدی احیا کنند. 
متاسفانه این محرک ها بیشتر اوقات حجیم هستند و باید با جراحی 

نصب شوند. 
علاوه بر آن ابزارهای مذکور در دقت اختلال دارند.در پژوهش جدید 
محققان جان هاپکینز یک دستگاه بسیار کوچک تر ابداع کردند که 

انعطاف پذیر و ارتجاع پذیر است.
 می توان آن را در مکانی متفاوت از محرک های دیگر )سطح 
اپیدورال بطنی جانبی( قرار داد که نه تنها به موتور اعصاب نزدیک تر 
است و دقت بیشتری خواهد داشت، بلکه می توان به جای جراحی 
با استفاده از یک سرنگ معمولی آن را تزریق کرد. تست این فناوری 

در موش های فلج موفقیت آمیز بود.
دینچانگ لین مولف ارشد پژوهش در این باره می گوید: ما این 
جریان  و  کردیم  آزمایش  موش  مدل  یک  در  را  جدید  فناوری 
الکتریکی که تقریباً ۲ بار کمتر از جریان الکتریکی که در تحریک 
سنتی استفاده می شود را به کار بردیم. ما توانستیم حرکات را 
برانگیزیم. محرک ما نه تنها دامنه وسیع تری از حرکات را فعال 
می کند، بلکه به ما اجازه می دهد تا الگوی تحریک دسته الکترود 
را برنامه ریزی کنیم، که منجر به حرکات پیچیده تر و طبیعی تر پا 

می شود که مشابه قدم زدن، لگد زدن و تکان دادن است.
به گفته محققان این دستگاه به تدریج به احیای موتور حرکتی 
بیمارانی با جراحت های نخاعی یا بیماری های عصبی منجر می 
شود.از آنجا که این روش کم تهاجمی تر است سبب می شود در 
دسترس تر و ارزان تر باشد و در نتیجه افراد بیشتری از آن استفاده 

خواهند کرد.

عصای نابینایان به 
کمربند تبدیل شد

محققان کمربندی که مجهز به دوربین، میکروپردازشگر و واحدهای 
بازخورد لمسی است را برای کمک به نابینایان ابداع کردند. عصای 
سفید افراد نابینا هیچ گاه به طور کامل منسوخ نمی شود اما به 
طور حتم ابزارهای دیگری وجود دارد که می توانند برای این افراد 
کارآمد باشند. یکی از جدیدترین انواع این ابزارها GUIDi است 
که با استفاده از دوربین ها و دستگاهی که روی یک کمربند قرار 
می گیرند و هشدار می فرستند، افراد نابینا را در مسیریابی کمک 
می کند.شرکت AI Guided در هنگ کنگ این ابزار را ساخته 
که روی کمر بسته می شود و شامل یک ماژول دوربین دوگانه رو 
به جلو، یک میکروپردازشگر یا ماژول الکترونیک در پشت و دو واحد 
بازخورد لمسی در هر طرف )در کل ۴ واحد( است.هنگامیکه کاربر 
راه می رود، ۲ دوربین با کیفیت ۸ مگاپیکسل محیط اطراف را 
اسکن می کنند. نرم افزار هوش مصنوعی موجود در میکروپردازشگر 
ویدئوی ثبت شده تحلیل و آیتم هایی مانند درختان، تابلوهای 
راهنما و سطل های زباله را شناسایی می کند.GUIDi به طور بی 
صدا واحدهای بازخورد لمسی را فعال می کند که مرتعش می شوند 
تا به کاربر هشدار دهند مانعی در مسیر مذکور قرار دارد. این ابزار 
برخلاف عصای سفید می تواند حداکثر تا فاصله ۵ متری اطراف خود 
را حس کند. همچنین GUIDi قادر به ردیابی خطرهای بالای سر 
مانند شاخه های درختان است که عصا نمی تواند آنها را تشخیص 
دهد.علاوه بر آنچه گفته شد، ابزار مجهز به یک اپ تلفن همراه 
است که با کمک بلوتوث ارتباط برقرار می کند. کاربران می توانند 
موقعیت جغرافیایی را انتخاب کنند و در مرحله بعد GUIDi آنها را 
راهنمایی می کند. این ابزار طی مسیر به طور مداوم مسیرهای بدون 
مانع را برای کاربر ردیابی می کند.GUIDi مجهز به باتری لیتیوم 
یونی است که یکبار شارژ آن برای ۸ ساعت استفاده کافی است.این 
ابزار مذکور هنوز در مرحله تولید است.محققی با اشاره به اینکه تهیه 
و تولید محصولات مرتبط با نوزادان در کشور امری نسبتاً جدید 
است، اظهار کرد: پیش از این دسترسی به محصولات خارجی وجود 
داشت و نیازی به محصولات داخلی احساس نمی شد. اما تحریم از 
یکسو و افزایش قیمت محصولات خارجی از سوی دیگر، موجب شد 
که شرکت های ایرانی وارد این حوزه شوند و سال به سال به تعداد 
و کیفیت آنها افزوده می شود. ما از این بابت خوشحالیم چراکه هم 
دسترسی بهتری به محصولات ایجاد شده است و هم صرفه جویی 

ارزی می شود.

 )ROS( سطح بالای ترکیبات طبیعی به نام گونه های اکسیژن فعال
می تواند باعث کندی در فرآیند بهبود زخم های پوستی شود.

 ROS نوعی مولکولی به نام رادیکال است که باعث آسیب به سلول ها 
می شود. واکنش های مختلف بیوشیمیایی در بدن ROS را به عنوان 
محصول جانبی تولید می کند. نمونه هایی از ROS شامل پراکسید 

هیدروژن، سوپر اکسیدها و رادیکال های هیدروکسیل است.
آنتی اکسیدان ها با از بین بردن یا غیرفعال کردن رادیکال ها از بدن 
است،  ملانین  قوی  های  اکسیدان  آنتی  از  یکی  می کنند.  محافظت 
رنگدانه ای که به طور طبیعی در پوست انسان یافت می شود. سطح 
 )UV( ملانین در پوست پس از قرار گرفتن در معرض نور ماوراء بنفش
یا مواد شیمیایی مضر افزایش می یابد، که هر دو می توانند ROS ایجاد 
کنند.تیمی از محققان به رهبری DRS. ناتان جیانسچی و کورت لو در 

دانشگاه نورث وسترن فکر می کردند که استفاده از ملانین به صورت 
موضعی در صدمات پوستی ممکن است به بهبود زخم کمک کند. برای 
آزمایش این فرضیه، آنها نانوذرات مصنوعی ملانین ایجاد کردند. این 
گروه تأثیر این نانوذرات ملانین مصنوعی را بر بهبود زخم های پوستی در 

موش ها و نمونه های پوست انسان آزمایش کردند.
محققان زخم های پوستی را در موش ها با استفاده از یک ماده تحریک 
کننده شیمیایی یا UV ایجاد کردند. استفاده از ذرات ملانین مصنوعی 
باعث کاهش تورم پوست و افزایش سرعت بهبود زخم می شود. اثرات 
مشابهی در هر دو صدمات ناشی از مواد شیمیایی و UV مشاهده شد. 
این ذرات فعالیت ژن ها و مسیرهای سیگنالینگ درگیر در التهاب را 
سرکوب کردند. آنها همچنین فعالیت آنزیم آنتی اکسیدان سوپراکسید 
دیسموتاز، بخش مهمی از سیستم دفاعی بدن در برابر ROS را تقویت 

کردند. موش های تحت درمان با ملانین مصنوعی سلول های ایمنی ضد 
التهابی بیشتری در پوست در مقایسه با موش های درمان نشده داشتند.

محققان این نانوذرات ملانین مصنوعی را بر روی نمونه های پوست انسان 
که از افرادی که تحت عمل جراحی زیبایی قرار گرفته بودند، آزمایش 
کردند. درمان با هر دو نوع باعث کاهش آسیب های ناشی از صدمات به 
پوست انسان می شود.این یافته ها نشان می دهد که ملانین مصنوعی 
موضعی می تواند یک روش درمانی امیدوار کننده برای سرعت بخشیدن 

به بهبود زخم باشد.

نانوذرات ملانین درمان زخم های پوستی 
را سرعت می دهد

 لاوروف: نیازی به احیای روابط
 با اروپا نداریم

وزیر خارجه روسیه در سخنانی اعلام کرد: مسکو نیازی به احیای روابط با اروپا 
ندارد؛ فقط نباید به آن ها وابسته باشد.سرگئی لاوروف وزیر خارجه روسیه در 
سخنانی اعلام کرد: اکنون مسکو نیازی ندارد به چگونگی احیای روابط با اروپا 
فکر کند، بلکه باید به این فکر کند که چگونه به اروپا در اقتصاد وابسته نباشد.

وزیر خارجه روسیه در این خصوص ادامه داد: اجرای روش های جایگزین نظام 
پرداخت در سازمان همکاری شانگهای و بریکس بسیار سریع در حال توسعه 
است و از وابستگی به دلار فاصله گرفته است.سرگئی لاوروف در ادامه افزود: 
من معتقدم اصلاً نیازی نیست که به این فکر کنیم که چگونه می  توانیم روابط 
با اروپا را احیا کنیم. ما باید به این فکر کنیم که چگونه به آن تصمیماتی در 
سیاست اروپا- در درجه اول در حوزه تجارت، اقتصادی و سرمایه گذاری- که 
اروپا تحت تأثیر واشنگتن می گیرد، وابسته نباشیم.وی در ادامه افزود: با اضافه 
شدن مزیت اقتصادی بریکس نسبت به گروه- ۷ در قدرت خرید به میزان 
قابل توجهی رشد خواهیم کرد. در بریکس انتظار داریم تا اوایل سال آینده 
یک سیستم پرداخت واحد اتخاذ شود. سال آینده، فدراسیون روسیه ریاست 
بریکس را بر عهده خواهد داشت.این دیپلمات ارشد روسی درباره وضعیت 
کنونی روابط روسیه و غرب تاکید کرد که نمی توان به غرب اعتماد کرد.

لاوروف گفت: وقتی اتحادیه اروپا چیزی به ما پیشنهاد می دهد، ما ۱۰ بار فکر 
می کنیم که آنها در حال حاضر چقدر قادر به توافق هستند؛ آنها اعتماد را به 

شدت تضعیف کرده اند.

شکست نتانیاهو در اداره جنگ درخواست ها 
برای استعفایش را افزایش داد

در حالی که جنگ در غزه هنوز به طور رسمی به پایان نرسیده، نشانه های 
بحران سیاسی و تعمیق شکاف در جامعه صهیونیستی آشکارتر شده است. 
ایهود باراک نخست وزیر اسبق رژیم صهیونیستی اعلام کرد که بنیامین نتانیاهو 
نخست وزیر اسرائیل قادر به مدیریت امور در طول جنگ نیست و باید کابینه 
وحدت بدون حضور نتانیاهو و راستگرایان افراطی تشکیل شود.وی در مقاله ای 
که در روزنامه صهیونیستی هاآرتص نوشت، تاکید کرد که اسرائیل به زمان 
سرنوشت ساز خود نزدیک می شود و تکمیل ماموریت »از بین بردن توان 
نظامی و اداری حماس« حتی با وجود فشارهای خارجی امری بسیار بااهمیت 
به شمار می رود، اما این موضوع به چندین ماه زمان نیاز دارد و ممکن است با 
چالش های متراکم از جمله فشارهای دولت آمریکا مواجه شود.باراک تصریح 
کرد که شکست نتانیاهو در اداره جنگ از آنجا ناشی می شود که وی این 
واقعیت مسلم » که بدون طرح مشخص برای آینده، امکان تحقق پیروزی 
وجود ندارد« را نادیده گرفت. علاوه بر اینکه ائتلاف نامبارک وی با ایتمار بن 
گویر و بتسلئیل اسموتریچ ]دو تن از وزرای افراطی کابینه[ باعث شد آنها از 
وی برای تحمیل ایدئولوژی خود سوء استفاده کنند که مبتنی بر این مطلب 
است که غزه باید به حاکمیت و مسئولیت کامل اسرائیل بازگردد.ایتمار بن گویر 
وزیر امنیت داخلی رژیم صهیونیستی که از او به عنوان افراطی ترین وزیر کابینه 
نتانیاهو یاد می شود دیشب گفت که توقف جنگ در غزه به معنی انحلال و 

فروپاشی اسرائیل خواهد بود.


